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 واگذاری زمین به خانواده های 
خوش جمعیت در شهرهای جدید

فرمانده نیروی هوایی ارتش:
 مشارکت بالا در انتخابات، کشور و ملت 

را از هر تهدیدی مصون می کند

وزیر نیرو در اجلاس وزرای انرژی شانگهای مطرح کرد
تاکید ایران بر ۷ محور مهم برای تقویت 

همکاری های مشترک در سازمان شانگهای

واکنش وزارت راه به ماجرای بلیت هواپیما
 شرمنده مردم شدیم!
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گزاره های پویای مصرف در تغییرات بازار گوشت
 حسین شیرزاد، تحلیل گر و کارشناس توسعه کشاورزی   انسان ها سالانه 
۳۵۲ میلیون تن گوشــت مصرف می کننــد و انتظار می رود به دلیل رشــد 
جمعیت جهان، افزایش درآمد و افزایش اشتها برای مصرف گوشت این رقم تا 
ســال ۲۰۵۰ میلادی به بیش از ۵۵۰ میلیون تن برسد. این یک مشکل بزرگ 

برای تلاش ها جهت کنترل و مبارزه با تغییرات آب و هوایی است.
دام ها در حــال حاضر مســئول ۱۴.۵ درصد از انتشــار گازهــای گلخانه ای 
جهانی هســتند. این گازهای گلخانه ای عمدتاً با تولید خوراک برای حیوانات 
و توســط خود گاوها ایجاد می شــود که گاز گلخانه ای قوی متان را از انتهای 
دستگاه گوارش شأن آزاد می کنند. برای تعدیل این سندرم اصطلاح »انتقال 
پروتئین« به انتقــال از دنیای مصرف کننده گوشــت قرمز ســنگین به یک 

سیستم غذایی گیاهی تر اشاره دارد.
امروز، موضوع گذار از گوشــت قرمز یک بحث رو به رشد در کل ادبیات تحول 

سیستم غذایی و یک بحث نمادین است. 

یادداشت

از ناهماهنگی بین نهادی تا ناتوانی در زیرساخت

و ودولت چهاردهم  و  صنعت خودر دولت چهاردهم  و  صنعت خودر
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مدیریتی جهادی با هدف ارتقای سهم تولید: 

وشیمی شیراز مهندس حیدرنیا در مسیر تحول پتر
 

از زمان انتصاب مهندس احمدرضا حیدرنیا به عنوان مدیرعامل 
پتروشیمی شــیراز در بهمن ماه ســال 1401، شاهد تحولات 

چشمگیری در این مجموعه عظیم صنعتی بوده ایم.
مهندس حیدرنیا که با سابقه ای درخشان در صنعت پتروشیمی 
شناخته می شــود، از همان ابتدا عزم خود را بر افزایش تولید، 
ارتقای کیفیت محصولات، توسعه شرکت و صنایع پایین دستی، 
تنوع بخشی به سبد محصولات، بومی سازی قطعات و  بالا بردن 

کیفیت محصولات  جزم کرده است.
وی با اتکا به دانــش، تخصص، تعهد و روحیــه جهادی خود، 
برنامه های مدون و هدفمندی را برای نیل به این اهداف تدوین و 
با بسیج امکانات و جلب مشارکت کارکنان، در مسیر تحقق این 

برنامه ها گام های موثری برداشته است.

برنامه ریزی های هدفمند:
یکی از ویژگی های بــارز مدیریت مهنــدس حیدرنیا، اتکا به 

برنامه ریزی های دقیق و هدفمند در تمامی ابعاد است.
وی با درک عمیق از چالش ها و فرصت های پیش روی شــرکت، 
برنامه های راهبردی بلندمدت و کوتاه مدتی را برای توســعه و 

تعالی پتروشیمی شیراز تدوین کرده است.
این برنامه ها با مشــارکت کارکنان در سطوح مختلف و با لحاظ 
کردن نظرات و پیشنهادات آنها تهیه شده و به طور مستمر مورد 

پایش و ارزیابی قرار می گیرد.

از جمله مهم تریــن برنامه های هدفمند مهنــدس حیدرنیا 
می توان به موارد زیر اشاره کرد:

افزایش ظرفیــت تولید: با اجــرای طرح های توســعه ای و 
ســرمایه گذاری در نوســازی و بهینه ســازی خطوط تولید، 
برنامه ریزی شــده اســت تا ظرفیت تولید محصولات مختلف 

پتروشیمی شیراز به طور قابل توجهی افزایش یابد.
ارتقای کیفیت محصولات: اســتقرار سیستم های نوین کنترل 
کیفیت، به کارگیری فناوری هــای روز دنیا و آموزش تخصصی 
کارکنان، از جمله برنامه های تدوین شــده برای ارتقای کیفیت 

محصولات این شرکت است.
توســعه بازارهای صادراتی: با هدف افزایش سهم پتروشیمی 
شیراز در بازارهای بین المللی، برنامه های جامعی برای توسعه 
بازارهای صادراتی و حضور فعال در بازارهای هدف تدوین شده 

است.
حمایت از نوآوری و فناوری: مهندس حیدرنیا توجه ویژه ای به 
مقوله نوآوری و فناوری دارد و از ایده هــای خلاقانه و فناورانه 
کارکنان در جهت ارتقای ســطح عملکرد شــرکت استقبال 

می کند.
توسعه آموزش و توانمندســازی کارکنان: با برگزاری دوره های 
آموزشی تخصصی و ارتقای ســطح دانش و مهارت کارکنان، 
زمینه لازم بــرای افزایش بهره وری و خلق ارزش بیشــتر در 

سازمان فراهم می شود.
ایجاد محیط کاری امن و سالم: مهندس حیدرنیا بر ایجاد محیط 
کاری امن و ســالم برای کارکنان تاکید ویــژه ای دارد و در این 
راستا، برنامه های متعددی برای ارتقای سطح ایمنی و بهداشت 

محیط کار اجرا شده است.
توجه به معیشــت و رفاه کارکنان: با درک شــرایط اقتصادی 
کنونی، مهنــدس حیدرنیا در تلاش اســت تا با ارائــه مزایا و 
تســهیلات رفاهی مناســب، به معیشــت و رفاه کارکنان و 

خانواده های آنها توجه ویژه ای داشته باشد.

مسئولیت های اجتماعی:
مهندس حیدرنیا به عنوان یک مدیر مسئول و متعهد، همواره 
توجه ویژه ای به ایفای نقش و رســالت اجتماعی پتروشــیمی 

شیراز داشته است.

برخی از مهم ترین اقدامات انجام شده در این زمینه عبارتند از:
حمایت از اقشار آســیب پذیر: پتروشیمی شــیراز در قالب 
برنامه های حمایتی، به یاری اقشار آسیب پذیر و نیازمند جامعه 
می شتابد و در این راستا، اقداماتی مانند کمک به خانواده های 
بی سرپرست,مشارکت در آزادسازی زندانیان غیر عمد،  انجام 

داده است.

حفاظــت از محیط زیســت: با اتخــاذ رویکــردی پایدار و 
زیست محیطی، پتروشیمی شیراز در تلاش است تا ضمن انجام 
فعالیت های تولیدی، به حفظ و ارتقای کیفیت محیط زیست نیز 

کمک کند.
توسعه پایدار منطقه: این شرکت با حمایت از طرح های عمرانی 
و عام المنفعه، در جهت توســعه پایــدار و آبادانی منطقه گام 

برمی دارد.

نقشی محوری در اقتصاد استان:
پتروشــیمی شــیراز به عنوان یکی از بزرگترین مجتمع های 
پتروشیمی کشور، نقشــی محوری در اقتصاد استان فارس ایفا 

می کند.
مدیریت جهادی، تحول خواهانه و مبتنی بر برنامه ریزی مهندس 
حیدرنیا، این مجموعه را در مسیر رونق و شکوفایی قرار داده و 

منافع قابل توجهی را برای استان و کشور به ارمغان آورده است.
حاصل تلاش های مهندس حیدرنیا و همکارانشــان، افزایش 
قابل توجه تولید، ارتقای کیفیت محصولات، تنوع بخشــی به 
سبد محصولات، بومی ســازی قطعات، ایجاد و توسعه صنایع 

برنامه های  تحقــق  و  پایین دســتی 
هدفمند بوده است.

چشم اندازی روشن برای آینده:
با وجود اقدامات ارزشمندی که در دوره 
مدیریت مهندس حیدرنیا انجام شده، 

چشم انداز آینده پتروشیمی شــیراز روشن تر از همیشه به نظر 
می رســد.تعهد، تخصص، روحیه جهادی، نگاه توسعه گرایانه 
و برنامه ریزی های هدفمند ایشــان، این مجموعه را در مسیر 
تبدیل شدن به یکی از پیشــرانان صنعت پتروشیمی کشور و 
زمینه ساز رونق و شکوفایی روزافزون برای استان فارس و ایران 

اسلامی قرار خواهد داد.
در این گزارش خبری به برخی از مهم ترین اقدامات، دستاوردها 
و برنامه های هدفمند مهندس حیدرنیا در ســمت مدیرعاملی 
پتروشیمی شیراز اشاره شد. بدون شک، رهبری قاطع، ابتکار 
عمل و تعهد ایشان به  توســعه پایدار، پتروشیمی شیراز را در 
مسیر تبدیل شدن به  یک  مجموعه صنعتی پیشرو و الگویی در 

سطح ملی و بین المللی قرار خواهد داد.
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سخنگوی شورای نگهبان:

ناظرین شورای نگهبان مدافعان حریم مردم سالاری دینی هستند

فرمانده نیروی هوایی ارتش:

مشارکت بالا در انتخابات، کشور و ملت را از هر تهدیدی مصون می کند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 عضو هیات رئیسه مجلس: 
مردم نگاه کارشناسانه به مسائل دارند

یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اســلامی، تاکید کرد: کاندیداها 
باید بدانند که دیگر تزریق ناامیدی با نگاه غرب گرایانه پاســخ نداده و 
مردم دید کارشناسانه به تمام مسائل دارند فلذا باید برنامه های خود را 

برای حکمرانی ارائه کنند.
مجتبی یوســفی، ضمن ارزیابــی صحبت های کاندیداهــا در دومین 
دور از مناظرات انتخاباتــی، بیان کرد: جا دارد از این فرصت اســتفاده 
کرده و بگوییم  سیاســتی که رســانه ملی دنبال کرد، بسیار خوب بود. 
بعد از شــهادت رئیس جمهور مظلوم کسی فکر نمی کرد در این فرصت 
کوتاه بتوان انتخابــات را برگزار کرد. با این کــه آمادگی لازم نبود، ولی 
برنامه های متعددی که رســانه ملی پیش بینی کرد  به شناخت بیشتر 

مردم از کاندیداها کمک کرد.
وی اظهار کــرد: گفت وگوهــا  و میزهای تخصصی که شــکل گرفت 
و کاندیداها آمدنــد در خصوص موضوعاتی کــه رئیس جمهور باید در 
آن ها سیاســت گذاری کند، دیدگاه های خود را مطرح کردند. این کار 
بی بدیلی بود که صــورت گرفت. ما باید بدانیم کــه رئیس جمهور یک 
مدیر اجرایی و عملیاتی نیســت بلکه رئیس جمهور شــخصی است که 

تصمیمات آن از جنس حکمرانی است.
وی ادامــه داد: وزیــر در یــک بعد یــا دو بعــد تصمیم می گیــرد اما 
رئیس جمهور این گونه نیســت. برخی از کاندیداها در برنامه امشــب 
برنامه کلی و کلیشــه ای دادند و بیشــتر بنا را بر این گذاشته بودند که 
به سمت یک فضای دو قطبی بروند. نگاه ســیاه و سفید با نگاه به غرب و 

برداشتن تحریم ها داشتند.
 کارشــناس در خصوص بهداشت و درمان ســوال می کرد اما برخی از 
دوستان به جای پاســخ از جنس حکمرانی و سیاست گذاری موضوع را 
بردند به سمت تحریم ها. این نشان می دهد که این فرد برنامه ای از نظر 
اجرایی برای تصمیم ســازی در حوزه  بهداشــت و درمان یا موضوعات 

مرتبط با آموزش نداشت.
این عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ما یک هفته 
دیگر با حضور مردم انتخابات را برگزار می کنیم اما برخی از دوســتان 
هنوز که هنوز است آن مانیفســت و برنامه و رویکرد دولت خود را ارائه 

نکردند.  
این مناظرات سطح بندی را مشخص می کند. دو الی سه نفر از نامزدها 
با نوع موضع گیری هایی که دارند روبه رشــد بوده و برخی ها روبه نزول 

هستند. 
برخی اوقات به سراغ شعارها پوپولیســتی بدون ارائه راهکار برای حل 
مشــکل می روند مخصوصا با نگاه نزدیک به غرب و بــا روحیه ناامیدی 
و طرح کردن مشــکلات بدون ارائــه برنامه داخل جامعــه ای که دید 

کارشناسی دارد جواب نمی دهد.
وی افزود: مردم امروز تحلیل دقیق به مســائل داشــته و با این نگاه ها 

کسی نمی تواند توفیق داشته باشد.

مقام سابق امنیتی رژیم صهیونیستی:
 گزینه جنگ گسترده در جبهه لبنان 

خطرناک است
معاون سابق مشاور امنیت داخلی رژیم صهیونیستی درباره خطر ورود 
به جنگ گسترده با مقاومت اســلامی لبنان و خسارات و تلفات ناشی از 

آن به شدت به سردمداران تل آویو هشدار داد.
 به نقل از خبرگزاری شهاب، چاک فریلیش معاون سابق مشاور امنیت 
داخلی رژیم صهیونیستی اذعان کرد: تمام دورهای نبرد با حزب الله از 

دهه نود برای اسرائیل پایان ناامید کننده ای به همراه داشته است.
وی افزود: گزینه عملیات تمام عیار در لبنان بســیار خطرناک اســت و 

جنگ در جبهه های متعدد را به همراه خواهد داشت.

معاون سابق مشاور امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی در ادامه اذعان 
کرد: در صورت بروز جنگ تمام عیار، اســرائیل و اقتصاد و توان نظامی 

حیاتی آن به شدت آسیب خواهد دید.
وی گریزی به جبهه غزه هم زد و با اشــاره به پایداری مبارزان مقاومت 
فلســطین در غزه نیز گفت: پایداری حماس در برابر حملات ســنگین 
اســرائیل و در کنار وخامت اوضاع استراتژیک اســرائیل، اعتماد محور 

مقاومت را تقویت کرده است.
معاون سابق مشــاور امنیت داخلی رژیم صهیونیستی بیان کرد: محور 
مقاومت بر این باور است که نه تنها توان پایداری در برابر برتری سنتی 

اسرائیل را داراست بلکه می تواند بر آن نیز غلبه کند.
از ســوی دیگر شــائول گلدشــتاین مدیر اجرایی شــبکه برق رژیم 
صهیونیســتی گفت که این رژیم برای جنگ با حــزب الله لبنان آماده 

نیست.
وی تصریح کرد: اســرائیل آمادگی جنگیدن در جبهه شــمال در برابر 

حزب الله را ندارد؛ چرا که در وضعیت نظامی جالبی قرار ندارد.
این مقام صهیونیســت هشدار داد: حزب الله به آســانی می تواند شبکه 
برق اســرائیل را نابود کند و پس از ۷۲ ســاعت قطعی بــرق زندگی در 

اسرائیل غیرممکن خواهد بود.
اخیراً نیز مجله معتبر آمریکایی نیوزویک در گزارشی به بررسی جنگ 
احتمالی گسترده میان رژیم صهیونیستی و حزب الله لبنان پرداخت و 
نوشت که این جنگ احتمالاً فاجعه ای بســیار بزرگ تر از جنگ غزه را 

رقم خواهد زد.
این مجلــه آمریکایی به نقل از »عیــران عتصیون« از مقامات ســابق 
امنیتی رژیم صهیونیســتی نوشــت که تل آویو در صورت بروز جنگ 

گسترده، ۲۴ ساعته از حزب الله لبنان شکست خواهد خورد.
عتصیون می افزایــد که شکســت در این جنگ به تخریب گســترده 
مناطق بسیار حساس در داخل اســرائیل منجر خواهد شد که پیش از 

این نظیر آن را مشاهده نکرده ایم.
لازم به ذکر اســت که از ابتدای عملیات طوفان الاقصی در هفتم اکتبر 
۲۰۲۳ تاکنون، حــزب الله و برخی از گروه های مقاومت فلســطین در 
جنوب لبنان، مواضع نظامیان اشــغالگر و شــهرک های صهیونیست 

نشین در شمال فلسطین اشغالی را هدف حمله قرار داده اند.
هدف حزب الله لبنــان از این عملیات، درگیر کــردن بخش عمده ای از 
نظامیان صهیونیست در شمال فلســطین و کاهش فشار بر مقاومت در 

غزه بوده است.
این امر باعث ناامن شــدن شــمال فلسطین اشــغالی برای شهرک 
نشینان صهیونیســت و فرار آنها از این منطقه شــده به همین دلیل 
بخش های گســترده ای از این منطقه خالی از ســکنه شــده است و 
صهیونیست های اســکان داده شده در شــهرک های نزدیک مرز با 
لبنان اعلام کرده اند حتی پس از پایان جنگ، حاضر به بازگشــت به 

این مناطق نیستند.

تریبون

ســخنگوی وزارت امــور خارجه آمریکا در نشســتی 
خبری از تصمیم دولت کانادا برای قرار دادن نام ســپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی در فهرســت سازمان های 

تروریستی این کشور استقبال کرد.
 در پی اقدام ضدایرانــی دولت کانادا با قــرار دادن نام 
سپاه پاسداران ایران در فهرست تروریستی این کشور، 
»متیو میلر« ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
نشســتی خبری از این اقدام متحد خود علیه ســپاه 
پاســداران حمایت کرد.میلر در بخشی از این نشست 
خبری که مشــروح آن در وبگاه وزارت امور خارجه این 
کشور منتشر شده است، گفت: ما از تصمیم کانادا برای 
تروریستی اعلام کردن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی  
ایران استقبال می کنیم. این کاری است که آمریکا نیز 

انجام داده است.
او با ادعای تروریسم علیه ســپاه پاسداران، مدعی شد 

که اقدامات آن »تمام جهان را تهدید می کند.«
وزیر امنیت کانــادا روز چهارشــنبه در کنفرانســی 

خبری اعــلام کرد: امروز، من اینجا هســتم 
تا اعلام کنم که دولت مــان تصمیم گرفته تا 
سپاه پاســداران انقلاب اسلامی را در لیست 

گروه های تروریستی قرار دهد.
او مدعی شد: این اقدام پیامی قدرتمند است 
که نشــان می دهد کانادا از تمامی ابزارهایی 
که در اختیار دارد برای مبــارزه با گروه های 

تروریستی همچون سپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
اســتفاده می کند.این اقدام درحالی رخ داده که سپاه 
پاســداران همواره خط مقدم   مبارزه با تروریســم در 

منطقه از جمله  داعش بوده است.
»علی باقری« سرپرست وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران اقدام کانادا در تروریستی خواندن سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی را به شدت محکوم کرد.
باقری طی پیام در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: اقدام 
غیرقانونی کانادا در تروریســتی توصیف کردن بخش 
لاینفک نیروی رسمی نظامی جمهوری اسلامی ایران 

که نقشــی بی بدیل در دفاع از امنیت ملی و 
تمامیت ســرزمینی ایران عزیز، و حراست از 
امنیــت و ثبات منطقه و مقابله با تروریســم 
داعشــی داشــته و دارد، تحرکی بدسگالانه 
و ناقض اصــول و قواعد حقــوق بین الملل، 
هدیه ای ســخیف بــه رژیم »نســل کش«، 
تروریست ها و دیگر دشــمنان صلح و ثبات 

منطقه ای است.
سرپرســت وزارت خارجــه ایــران هشــدار داد که 
»مســئولیت عواقــب ایــن تصمیــم تحریک آمیز و 

غیرمسئولانه، بر عهده دولت کانادا خواهد بود.«
»ناصــر کنعانــی« ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران نیز »این تصمیم نسنجیده 
دولت کانــادا را حرکتی خصمانه و مغایــر با موازین و 
اصول پذیرفته شــده حقوق بین الملل از جمله برابری 
حاکمیت ها و عدم مداخله در امــور داخلی دولت ها و 

مصداق تعرض به حاکمیت ملی ایران« دانست.

ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی ایران گفت، سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی، نهادی حاکمیتی برآمده 
از متن ملــت ایــران و دارای هویت رســمی و قانونی 
منبعث از قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران است 
که همگام با دیگر ارکان نیروهای مســلح، مسئولیت 
پاسداری از امنیت ملی و مرزهای کشور و نیز کمک به 
امنیت و ثبات پایدار در منطقه از طریق مقابله با پدیده 

شوم تروریسم را برعهده دارد.
کنعانی تأکید کرد: اقدام مشــمئز کننده دولت کانادا 
علیه سپاه پاسداران انقلاب اســلامی، هیچ تأثیری در 
تولید قدرت مشروع و بازدارنده و افزایش سطح و دامنه 
اقتدار این نیروی پرافتخار برآمــده از متن ملت ایران 

ندارد.
او همچنین اعلام کرد: جمهوری اسلامی ایران حقوق 
خود را در پاسخ متناســب و متقابل در قبال این اقدام 
مغایر حقوق بین الملــل و علیه ملت و دولت ایران برای 

خود محفوظ می داند.

نماینده مــردم مشــهد و کلات در مجلس شــورای 
اسلامی تاکید کرد: امروز جناح های مختلف در صحنه 
انتخابات کاندیداهای خود را داشته فلذا هر کسی با هر 

سلیقه ای می تواند در انتخابات مشارکت کند.
حجت الاسلام والمسلمین حسنعلی اخلاقی با اشاره به 
ضرورت مشارکت حداکثری مردم در انتخابات ریاست 
جمهــوری، بیان کــرد: انتخابات در نظــام جمهوری 
اســلامی ایران لیله القدر نظام اســت؛ یعنــی مردم با 
مشارکت در پای صندوق رای برای چهار سال مقدرات 

خود و کشور را به دســت یک نامزد ریاست جمهوری 
می دهند. 

ضمن اینکه مردم مــا علاوه بر اینکــه خلق و خوی 
مذهبی داشــته و خــود را مکلف به حضــور در پای 
صندوق های رای می دانند، به هــر حال مردم ما به 
لطف خدا میهن  دوســت بوده و به کشور خود علاقه 

دارند.
وی در ادامه اظهار کرد: تثبیت نظام و مدیریت کشــور 
با حضور در پای صندوق های رای تضمین می شــود. 

خصوصا در شرایط فعلی که انقلاب اسلامی به قدرتی 
در منطقه تبدیل شــده و  بعد از ۷۵ ســال توانسته به 
صورت علنی به رژیم صهیونیســتی حمله کند. تلاش 
رژیم صهیونیســتی برای اینکه در زاویه تنگ قرار دهد 

شکسته شد. 
امروز غرور ملی ارتقا پیدا کرده اســت. مردم در ادامه 
حضور باشکوه در مراسم بدرقه شــهید رئیسی، حلقه 
تکمیلی آن حضور باشــکوه در پای صندوق های رای 

است.

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کــرد: امروز جناح های مختلــف نیز در صحنه 
انتخابات کاندیداهای خود را دارند؛ فلذا هر کســی با 
هر سلیقه ای به هر کســی که تمایل دارد می تواند پای 
صندوق رای حضور پیدا کرده و به آن رای دهد. جا دارد 
از شورای نگهبان نیز تشــکر کرد که فضا را برای همه 

جناح ها باز کرده است. 
امروز همه دغدغه مندها می توانند نامزد مطلوب خود 

را در بین کاندیداهای تایید صلاحیت شده پیدا کنند.

امریکا

انتخابات

خریدار  ســخنگوی شــورای نگهبان 
گفت: شــبکه نظارت و ناظرین شــورای 
نگهبان مدافعان حریم مردم سالاری دینی 

هستند.
 هادی طحــان نظیف در همایش شــبکه 
نظارت شــورای نگهبان اســتان قزوین که 
در سالن شــهید رجایی قزوین برگزار شد 
اظهار کرد: شهید رجایی ثابت کرد می توان 
در برهه کوتاهی خدمت کرد امــا به اندازه 

سال ها خاطره ساخت.
وی افزود: شــورای نگهبان با افتخار با یک 
شبکه حدود ۳۰۰ هزار نفری همکاری دارد 
که هیچکدام اســتخدام شــورای نگهبان 
نیســتند و تنها با دغدغه و دلسوزی در کنار 
این شــورا به برگــزاری انتخابــات کمک 

می کنند.
ســخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: این 
از افتخارات جمهوری اســلامی اســت که 
انتخابات در تمام ســطوح نظارت و اجرا با 
کمک مردم برگزار می شــود و باید قدر این 

افتخار را بدانیم.
وی با بیان اینکه شــبکه نظارت شــورای 
نگهبان مدافعان حریم مردم سالاری دینی 
هســتند، اضافه کرد: ما برهه خاص و ویژه 

ای را سپری می کنیم و با اتفاق رخ داده یک 
انتخابات پیش از موعد را برگزار می کنیم.

عضو حقوقدان شــورای نگهبان ادامه داد: 
این نشان دهنده اســتحکام نظام سیاسی 
ما است که رئیس جمهور کشور به شهادت 
رســیده اما همه چیز طبــق روال در حال 

سپری شدن است.
وی اضافه کرد: بخشــی از آرامش امروز در 
قانون در نظر گرفته شــده اما بخش مهمی 
از این شــرایط به واسطه رهبری خوب مقام 
معظم رهبری اســت و این قدرت مدیریت 
مقام معظــم رهبری اجازه ایجــاد خلل در 

امور کشور را نداد.
سخنگوی شــورای نگهبان تاکید کرد: این 
وضعیت امروز نقطه قــوت نظام جمهوری 
اسلامی است و اگر این نقاط قوت را نبینیم 

در حق نظام، ظلم و جفا کرده ایم.
وی با بیان اینکــه وظیفه نظارت و صیانت از 
آرای مردم وظیفه مهمی است، تصریح کرد: 
اطمینان بخشی به مردم نســبت به اینکه 
رأی مردم برای شــبکه ناظرین بسیار مهم 

است کار با ارزشی است.
طحان نظیــف ادامه داد: افتخــار می کنیم 
که در نظام سیاســی زندگــی می کنیم که 

صادقانه بــه آرای مردم پایبند اســت و بر 
اساس همین نگاه است که هر انتخابات یک 

برگ زرین و حماسه محسوب می شود.
وی گفت: هر عضو شبکه نظارت بدون شک 
دارای دیــدگاه و حق رأی اســت و ایرادی 
ندارد اما اگر عموم مردم در دیدگاه و نظر ما 
حمایت و یا علیه کاندیدایی مشاهده کنند 

ایراد محسوب می شود.
سخنگوی شــورای نگهبان اظهار کرد: واژه 
حق الناس که مقام معظم رهبری در رابطه 
با رأی فرمودند تنها به برگــزاری انتخابات 
باز نمی گردد و باید بــه این واژه به طور همه 

جانبه نگاه کرد.
وی با اشــاره به اینکه بخشــی از ســنگ 
بنای تمدن نوین اســلامی بــه حاکمیت 
باز می گــردد، افزود: تمدن نوین اســلامی 
تمدنــی اســت حاکمیــت ذات باریتعالی 
را پذیرفته اســت و این پذیــرش در نظام 
جمهوری اســلامی در قانون. اساســی آن 

پذیرفته شده است.
وی با بیان اینکه این نگاه یک نگاه انســان 
ســاز و برآمده از باور به مردم سالاری دینی 
اســت، بیان کرد: مردم سالاری دینی یک 
عنصر تمدنــی و برگ برنــده تمدن نوین 

اسلامی است.
طحــان نظیف با بیــان اینکه نگاه شــبکه 
نظارت به انتخابــات باید ارتقــا پیدا کنید 
و انتخابات را باید فــارغ از انتخاب یک فرد 
ببینیــم، خاطرنشــان کرد: مشــارکت در 
انتخابات باید برای عوامــل نظارتی دارای 

اهمیت باشد.
وی با اشــاره به اینکه نظام سیاسی صادقانه 
با موضــوع مشــارکت رفتــار کــرده و به 

دیدگاه هــای افراد و دولت هــا دقت نکرده 
اســت، عنوان کرد: تنوع سیاسی در کشور 
نشــان از اراده و انتخاب کردم بوده و ما هم 
خود را در خدمت ایــن اراده و دیدگاه مردم 

دانسته ایم.
سخنگوی شــورای نگهبان در پایان یادآور 
شــد: با هوشــیاری و بصیرت اجازه ندهیم 
برخی ها زمین بــازی را برای ایجــاد بلوا و 

تردید تدارک ببینند.

استقبال آمریکا از اقدام خصمانه ضدایرانی کانادا علیه سپاه پاسداران

 فضا برای مشارکت همه سلیقه ها در انتخابات باز شده است

محمد مهاجرانی  فرمانده نیروی هوایی 
ارتش گفت: مشــارکت بــالا در انتخابات 
مانند سنگری مستحکم، کشور و ملت را از 

هر تهدید و آسیبی مصون می سازد.
امیر حمید واحدی فرمانــده نیروی هوایی 
ارتش در جمع فرماندهان و مسئولان که در 
ســتاد نهاجا و به صورت وبیناری در سراسر 
پایگاه های این نیرو برگزار شــد، با اشاره به 
اینکه انتخابات نماد جمهوریت و اسلامیت 
است گفت: نهاد انتخابات در نظام جمهوری 
اسلامی ایران، از ارکان اصلی آن است و مقام 
معظم رهبری )مدظله العالــی( نیز با بیان 
اهمیت آن، جمهوریت و اســلامیت نظام را 

وابسته به انتخابات دانسته اند.
فرمانده نیــروی هوایی ارتش بــا تاکید بر 
اینکه مشــارکت، اصل کلیــدی انتخابات 
اســت افزود: در ادوار مختلــف انتخابات، 
رهبر معظم انقلاب بر مسئله حضور پرشور 
و پررنگ مردم در انتخابــات تاکید کرده و 
اصل کلیدی مشارکت در انتخابات را مهم تر 
از اینکه چه کســی انتخاب شود دانسته اند. 
ایشــان همواره بــر چهار مؤلفه ســلامت، 
امنیت، مشــارکت قوی، و رقابت واقعی در 
انتخابات تاکید دارند و مشارکت گسترده را 
نشانه ای آشکار از استحکام پایه های مردم 
ســالاری اسلامی و دلبســتگی همگانی به 

این موهبت بزرگ پروردگار می دانند.
امیر واحدی با اشــاره به اینکــه رأی مردم 
تعیین کننــده روندهای حاکمیتی اســت 
اضافه کرد: برای تبییــن اهمیت انتخابات 
آینده از ابعــاد داخلی می توان بــه جایگاهِ 
راهبردی رأی مردم به عنوان محوری ترین 
مؤلفه اشــاره کــرد. هرچه مشــارکت در 

انتخابــات پیــشِ رو بالاتر باشــد، دولت 
منتخب بــا پشــتوانه قوی تــری خواهد 
توانست به شعارها و وعده ای خود عمل کند. 
از این رو می بینیم که همــواره در انتخابات 
مختلف دشــمنان و گروهک هــای معاند 
در پی ناامیدســازی مردم از آینده کشور و 
تضعیف انتخابات هستند تا کشور را درگیر 

یک مشارکت ضعیف کنند.
وی ضمن تاکید بر اینکه مشارکت بالا باعث 
کاهش تهدیدات اســت، اظهار داشت: در 
بعُد خارجی، میزان مشــارکت در انتخابات 
رابطه مستقیم با شــدت و ضعف تهدیدات 
علیه نظام جمهوری اســلامی ایــران دارد. 

مشــارکت ضعیف این اســتنتاج و توهم را 
به دشــمن القا می کند که بین مردم و نظام 
فاصلــه افتاده اســت و یکی از نقشــه های 
دشمنان همواره برهم زدن و زیر سوال بردن 
روند انتخابات در کشور بوده است و بالعکس 
مشارکت بالا همچون ســنگری مستحکم 
کشور و ملت را از هر تهدید و آسیبی مصون 

می سازد.
فرمانده نیروی هوایی ارتش با تاکید بر اینکه 
حضور مردم باعث افزایــش قدرت، اقتدار و 
امنیت ملی اســت گفت: حضور و مشارکت 
مردم در انتخابات از لحاظ بین المللی نشان 
دهنده اقتدار ملــی و چهره قوی بین المللی 

کشــور اســت. هرچند ابزارهــای نظامی، 
سیاســی، اقتصادی قدرت افــزا و قدرت زا 
اســت، اما هیچ کدام به اندازه حضور مردم 
ایجاد قــدرت نمی کند و این قــدرت ملی 
اســت که موجب امنیت می شود. هرچقدر 
قدرت ملی تقویت شــود دولت ها از موضع 
برتر و بالاتری در در صحنه بین المللی برای 
تحقق و دفــاع از منافع ملــی ایفای نقش 

خواهند کرد.
واحدی، حضور پرشــور را نماد وحدت ملی 
دانســت و بیان کــرد: حضور و مشــارکت 
گســترده در انتخابات نشان دهنده وحدت 
ملی است و این همان چیزی است که نقش 

بســیار عظیمــی در پیروزی و پیشــرفت 
انقلاب و کشور دارد.

فرمانده نیــروی هوایی با تاکیــد بر اینکه 
مشــارکت در انتخابات زمینه ســاز امنیت 
پایدار و افزایش رفاه است افزود: نظام دارای 
مقبولیت بالای مردمــی، در حوزه داخلی و 
خارجی به علت دارا بودن ثبات سیاســی از 
امتیازات گســترده تری برخوردار اســت. 
از این رو مشــارکت بالا در ایــن انتخابات 
ضمن افزایش امنیــت و کاهش چالش های 
سیاسی باعث افزایش رفاه می شود. حضور 
حداکثری پشتوانه خدمت گزاری مطلوب تر 
مســئولان و تحــول در مدیریت اســت و 
همچنین مؤثرترین وســیله بــرای تحقق 
آرمان ها و خواســته های یک فرد و جامعه 

است.
وی با اشاره به وظیفه شــرکت در انتخابات 
خاطرنشــان کرد: در یک نگاه اسلامی رأی 
دادن صرفاً حق نیست که بتوان از آن صرف 
نظر کرد. بلکــه چون انتخابــات در میزان 
رشــد و پیشــرفت جامعه تأثیرگذار است، 
لذا شــرکت در انتخابات هم حق است هم 

وظیفه.
فرمانده نیــروی هوایی ارتش بــا تاکید بر 
اینکه مشارکت باعث افزایش اعتبار عمومی 
جامعه می شــود تصریح کرد: شکل گیری 
گفتگوی اجتماعی و مشارکت مردم، اعتماد 
عمومی را افزایش می دهــد و باعث مثبت 
شــدن فضا و هم افزایی ظرفیت ها می شود. 
البته مشــارکت باید در همه سطوح مانند 
تصمیم گیری، مطالبه گری، نظارت و اجرا 
دنبال شــود و باید مردم مــورد اعتماد قرار 

گیرند تا اعتماد کنند.
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گزاره های پویای مصرف در تغییرات بازار گوشت
 حسین شیرزاد، تحلیل گر و کارشناس توسعه کشاورزی   انسان ها 
ســالانه ۳۵۲ میلیون تن گوشــت مصرف می کنند و انتظار می رود به 
دلیل رشد جمعیت جهان، افزایش درآمد و افزایش اشتها برای مصرف 
گوشــت این رقم تا ســال ۲۰۵۰ میلادی به بیش از ۵۵۰ میلیون تن 
برســد. این یک مشــکل بزرگ برای تلاش ها جهت کنترل و مبارزه با 

تغییرات آب و هوایی است.
دام ها در حال حاضر مســئول ۱۴.۵ درصد از انتشار گازهای گلخانه ای 
جهانی هســتند. این گازهای گلخانه ای عمدتاً بــا تولید خوراک برای 
حیوانات و توسط خود گاوها ایجاد می شود که گاز گلخانه ای قوی متان 
را از انتهای دستگاه گوارش شأن آزاد می کنند. برای تعدیل این سندرم 
اصطلاح »انتقال پروتئین« به انتقال از دنیای مصرف کننده گوشــت 

قرمز سنگین به یک سیستم غذایی گیاهی تر اشاره دارد.
امروز، موضوع گذار از گوشــت قرمز یک بحث رو به رشد در کل ادبیات 
تحول سیستم غذایی و یک بحث نمادین است. به عنوان مثال، استفاده 
 »EAT-Lancet«از رژیم غذایی مرجع سالم جهانی که توسط گزارش
حمایت می شــود، نیازمند کاهش بیش از ۵۰ درصدی مصرف جهانی 
گوشــت قرمز در درجه اول با کاهش مصرف بیش از حد در کشورهای 
با درآمد بالا است. برای جایگزینی گوشت قرمز، سیستم های جایگزین 
مبتنی بر پروتئین، به طور فعال در تعداد فزاینده ای از کشورها از جمله 
آلمان، کره جنوبی، بریتانیا، یا هلند تبلیغ می شــود امــا با تمامی این 
مباحث در این میان، تولید جهانی گوشت طی ســال های اخیر نیز به 

سرعت افزایش یافته است.

افزایش تولید گوشت در جهان و درآمد آن
درآمد حاصــل از صنعت جهانی گوشــت در ســال ۲۰۲۴ به ۱۴۷۲ 
میلیارد دلار می رسد و انتظار می رود ســالانه ۶.۲۴ درصد رشد نماید. 
حتی با افزایش قیمت ها، مصرف کنندگان از مصرف گوشــت دســت 
برنداشــته اند. در مقابل، برای صرفه جویی در هزینه های شــان، نوع 

گوشت، اندازه برش و مارک گوشت را تغییر داده اند.
در حال حاضر تصمیمات خرید بر اساس ارزش از نظر قیمت، راحتی و 

سایر ویژگی های حیاتی هدایت می شوند. 
افزایش مصرف مواد غذایی و نوشیدنی های بسته بندی شده با استفاده 
از فرآیندهایــی ماننــد نمــک زدن و دودی کردن بــرای طعم دادن، 
پیشــرفت های چشمگیری داشــته اســت. روندهای جدید در بخش 
گوشــت، مانند ترکیب طعم، تغییــر ارگانیک، اســتراتژی دیجیتال، 
اتوماسیون و پویایی بازار، قرار است تولید گوشت و لبنیات را به گونه ای 
تغییر دهد که ســبک زندگی و ترجیحات مصرف کننده، مســتمرا در 

حال تغییر باشد.
آمارها و داده های ســازمان خواربار و کشــاورزی ملل متحد نشــان 
می دهد که تولید جهانی گوشــت از دهه ۱۹۶۰، ۵ برابر شــده است. با 
وجود بســیاری از اختلالات زنجیره تأمین مــواد غذایی در طول همه 
گیری، مصرف گوشــت منجر به کاهش مصرف گوشــت نشــد. حال 
اینکه، مردم بیش از هر زمان دیگری گوشت مصرف می کنند. هم رشد 
جمعیت و هم تغییرات جمعیتی منجر به افزایش تقاضای بازار شــده 

است.
با این حال، بخش گوشــت به ســمت پایداری در مکانیزم های تولید، 
شــیوه های اخلاقی تر و روش هــای جایگزین تولیــد پروتئین برای 
برآورده کردن خواســته های آینده تغییر می کند. بــا افزایش درآمد 
در سهام شرکت های گوشــتی و نوآوری های فناورانه در صنعت غذا و 
نوشــیدنی آســیایی، الگوهای مصرف مواد غذایی و پویایی بازار تغییر 

کرده است. 
مثلًا گوشــت های آماده، امروز یک روند داغ در صنعت گوشت است و 
طبق گزارشی که توســط» Straits Research « منتشر شده است، 
نیمی از جمعیت جهان برای تأمین نیاز روزانه پروتئین خود به گوشت 
متکی هستند. بنابراین، گوشت های آماده در حال تبدیل شدن به یک 

روند داغ است.

آینده بازار گوشت
با وجود طیف وســیعی از محصولات گوشــتی طعم دار آماده در بازار، 

انتظار می رود حجم آن تا سال ۲۰۲۸ به ۹۸.۸ میلیارد برسد.
انتظار می رود بازار غذاهای آماده در ســال ۲۰۲۴ رشــد ۵.۰ درصدی 
را نشــان دهد. عواملی که باعث افزایش تقاضا برای پیش میکس های 
غذای آماده یا گوشت های آماده می شود عبارتند از سبک زندگی سریع 
منجر به زمان کمتری برای پخت و پز می شود، پذیرش رو به رشد رسوخ 
دیجیتالیزاسیون در زندگی بشر، پیش میکس های نوآورانه و طعم دار 
آماده مصرف، افزایش شهرنشینی، افزایش تقاضا برای غذاهای راحت و 
سبک، زندگی سریع و تغییر گسترده تر ترجیحات مصرف کنندگان به 
سمت غذاهای راحت در طول نسل ها، تقاضا برای محصولات گوشتی 
آماده را افزایش داده اســت و آنها را به یک عنصر اصلی در چشــم انداز 

غذایی سریع و راحت امروزین تبدیل کرده است.
در بین غذاهای حاوی مواد مغذی، گوشت یک اولویت رو به رشد برای 
مصرف کنندگان بشمار می رود. نیمی از مصرف کنندگان تغذیه سالم 
را اولویت اصلی می دانند، در حالی که نیمی دیگر غذای راحت را در نظر 

می گیرند.
 برای ارضای تقاضاهای جامعه کلان شــهری، تولیدکنندگان گوشت 
نیاز به نوآوری حداکثــری دارند. حتی قبل از پاندمــی یا همه گیری، 
مصرف کنندگان با غذا خوردن آگاهانه، شــفافیت در تولید گوشــت و 
مواد تشــکیل دهنده آن و افزایش تقاضا برای گوشت منجمد سالم تر 
)عاری از آنتی بیوتیک و بدون باقی مانده مواد شیمیایی( و باکیفیت تر 
را آزمایش می کردند، اما کووید -۱۹ »فهم ادراکی و تفهم شــناختی« 
این روند را تسریع کرد و مصرف کنندگان را تشــویق کرد که به دنبال 

غذاهای کم وقت گیر حاوی مواد مغذی کافی باشند.
کرونا، بازار گوشــت منجمد را با ســهولت حمل و نقل رونق بخشــید 
چنانکه در بحبوحه موفقیت گوشت تازه، جایگزین های گوشت منجمد 
در حال نفوذ به سبد مصرف کنندگان است. مصرف کنندگان به سمت 
گوشــت منجمد روی می آورند تا فاصله بین برنامه های کاری شلوغ و 
دریافت پروتئین بدن شــأن را پر کنند. در کنار این موضوعات، کنسرو 
گوشــت نیز مقرون به صرفه، مقرون به صرفه و راحت اســت و در بین 

مصرف کنندگان مورد توجه قرار گرفته است.
ارزش بازار جهانی گوشــت کنســرو شده در ســال ۲۰۲۲ به ۲۹.۸۴ 
میلیارد دلار رســید و پیش بینی می شــود که از ۳۱.۱۳ میلیارد دلار 
در سال ۲۰۲۳ به ۴۲.۶۱ میلیارد دلار تا ســال ۲۰۳۰ افزایش یابد که 
نشان دهنده متوســط رشــد ۴.۵۹ درصدی در طول دوره پیش بینی 
است برای اطمینان از مصرف غذاهای بسته بندی شده توسط مصرف 
کننــدگان، تولید کنندگان مــواد غذایی باید از مقــررات ایمنی مواد 
غذایی و توصیه های مراجع تخصصی و شــارعان مــواد غذایی پیروی 
کنند و ادعانامه هــای تغذیه یا پیامی که خــواص تغذیه ای محصول را 

منتقل می کند، ارائه دهند.
تزریق طعم در حقیقت، تقاضای مصرف کننده برای انتخاب گوشــت 

خوشمزه تر است.
تغییر در جمعیت شناســی مصرف کننده منجر به افزایش تقاضا برای 
انتخاب گوشــت های خوش طعم و لذیذتر شــده اســت. در حالی که 
مصرف کنندگان غذاهای راحت را به غذاهای پیچیده گوشــت ترجیح 
می دهند و به دنبال انواعی مانند سالامی، ژامبون، سوسیس، بی کن و 
غیره هستند. اســتفاده از گیاهان، مارینادها، چاشنی ها و ادویه ها برای 

طعم دادن در فرهنگ های غذایی بین کشوری افزایش یافته است.
ادامه در صفحه 4

یادداشت

خریدار  در روزهای اخیر و با آغاز تبلیغات انتخاباتی 
نامزدهای ریاســت جمهوری از ســوی رئیس صندوق 
توسعه ملی جدولی موســوم به میثاق اقتصادی با مردم 

منتشر شد که حاوی شاخص های مهم اقتصادی بود. 
مهدی غضنفری رئیس صندوق توســعه ملی، با انتشار 
این جدول در رشــته توئیت هایی که در شــبکه ایکس 
منتشر شد از نامزدهای ریاســت جمهوری دعوت کرد 
با تکمیل این جدول و انتشار آن پیش از روز رای گیری 
از آن به عنوان یک »میثاق اقتصادی« با مردم استفاده 
کرده و به قولها و شــعارهای خود رنگ و بویی آماری و 

مستند بدهند.
موارد منتشر شــده در این جدول شــامل پیش بینی 
شاخصهای اقتصادی همچون آمار نرخ رشد اقتصادی، 
قیمت ارز، ضریب جینــی، نرخ تورم، خــط فقر، رتبه 
فضای کسب و کار، وضعیت تراز انرژی، ارزش صادرات 
نفتی و غیر نفتی، نرخ بیکاری و ....  از امســال تا ۴ سال 

آینده است.
مهدی غضنفری در توئیتی که درصفحه شخصی خود 
در ایکس منتشر کرد، با انتشــار جدول مذکور از شش 
نامزد ریاست جمهوری خواسته است تا قبل از روز رای 
گیری موارد مطرح شــده در جدول را تکمیل و منتشر 

کنند.
در توئیت رئیس صندوق توسعه ملی آمده بود: 

» نامزد محترم ریاست جمهوری 
 لطفا تا قبل از روز رای گیری، جدول زیر را کامل و منتشر 
کنید. این می تواند بخشــی از میثاقی باشــد که شما با 

مردم می بندید. بسم الله…«
هر چند این جدول و توئیت غضنفری در شــبکه های 
اجتماعی مورد استقبال قرار گرفت و بازنشر شد اما هیچ 
یک از نامزدهای ریاســت جمهوری جــدول را تکمیل 
نکردند و همچنان نامزدها با حرف درمانی و بدون آمار و 

شاخص به دادن وعده و شعار به مردم ادامه دادند.
چند روز بعــد توئیــت دوم مهدی غضنفــری رئیس 
صندوق توســعه ملی خطاب به »نامزدهــای محترم 
ریاســت جمهوری« و با مخاطب قرار دادن هر کدام از 

آنان منتشر شد:
 »آقای پزشکیان

 آقای پورمحمدی
 آقای جلیلی
 آقای زاکانی

 آقای قاضی زاده
 آقای قالیباف

 لطفا »جــدول میثاق اقتصــادی با مــردم« را تکمیل 
بفرمایید تا آنرا یک مبنا برای انتخاب قرار دهیم.

 بعد از انتخابات، دیگر میثاق نیســت، وعده سرخرمن 
است...

 نامزدی که این تعــداد محدود شــاخص را پیش بینی 
نکند، چگونه انتظــار دارد ۸۵ میلیون نفر مقدرات خود 

را برای ۴ سال به او بسپارند؟
 لطفا هموطنان شریف و عزیز کشورمان، دست بدست 

بدهید برسد بدست نامزدها...
 ما منتظریم...«

این گزارش می افزاید، این بار هم نامزدها یا نخواســتند 
و یا نتوانستند جدول را تکمیل کنند و به عنوان بخشی 
از قولهایی که به مردم می دهند موارد مطرح شــده در 

جدول را مبنای میثاق اقتصادی با مردم قرار دهند.
با توجه به اینکه نامزدهای ریاست جمهوری نتوانستند 
جدول موســوم به میثاق اقتصادی با مــردم را تکمیل 
کنند، مهــدی غضنفــری تصمیم گرفت با اســتفاده 
از هــوش مصنوعی و تعاریف شــناخته شــده و نحوه 
محاسبه ی شاخص ها که برآورد ساده و اولیه ای را داده 

است، این جدول را کامل کند.
در ادامه، تعاریف شاخص های اقتصادی مورد استفاده 
هوش مصنوعی به همراه روش محاســبه هر یک از آنها 
و وضعیت کنونی آن آمده اســت، گرچه ممکن اســت 
برخی تعاریف و یــا مقدار آنها مورد قبول ما نباشــد اما 
این کاری اســت که از طرف هوش مصنوعی انجام شده 
و می تواند بعنوان نسخه اولیه برای اصلاحات بعدی در 

اختیار نامزدها قرار گیرد.
۱-نرخ رشــد اقتصادی: نرخ رشــد اقتصــادی به زبان 
ســاده همان افزایش میزان کالاها و خدمات ارائه شده 
در اقتصاد اســت. برای محاسبه نرخ رشــد اقتصادی، 
می توان از چند روش اســتفاده کرد. به عنوان مثال، از 
سه روش تولید، تقاضا و دســتمزد به شرح زیر، استفاده 

می شود:
روش تولید: در ایــن روش، ابتدا میــزان تولید در یک 
کارخانه یا اقتصاد مورد مطالعه محاسبه می شود. سپس 
تغییرات این میزان تولید نســبت به یــک زمان دیگر 

اندازه گیری می شود. 
روش تقاضا: در این روش، میزان خرید خریداران بعد از 
ورود اجناس به بازار محاســبه می شود. این روش نیز به 

تغییرات در میزان تقاضا توجه دارد. 
روش دســتمزد: در این روش، نقش دســتمزد و اجاره 
در قیمت کالاها مورد بررســی قرار می گیرد. بنابراین، 
تغییــرات در این دو عامل نیز در محاســبه نرخ رشــد 

اقتصادی مد نظر قرار می گیرد.
به صورت کلی، نرخ رشد اقتصادی می تواند با محاسبه 
درصد تغییرات تولید ناخالص داخلی )GDP( بدست 
آید. فرمول محاسبه نرخ رشــد اقتصادی به صورت زیر 

است:
 نرخ رشــد اقتصادی )EG( برابر است با حاصل تقسیم   

GDP1 بر  )GDP1 - GDP2(
بر اساس آمارها اکنون نرخ رشــد اقتصادی ۳/۸ درصد 
است که در خوشــبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ به 
۴/۵ درصــد و در بدبینانه ترین حالت بــه ۳ درصد می 
رسد. در سال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت به ۴/۸ 
درصد و در بدبینانه ترین حالت ۳/۲ درصد می رسد. در 
سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشت در خوشبینانه ترین 
حالت ممکن ایــن آمار به ۵ درصــد و در بدبینانه ترین 
حالت به ۳/۵ درصد برســد. درصد اطمینان این پیش 

بینی ۷۰ درصد است.
۲-قیمت ارز: نــرخ ارز در بازار معمولاً بــه دلار، یورو، 
پوند و سایر ارزها نســبت به ریال نمایش داده می شود. 
به طور کلی، قیمت ارزها تحت تأثیــر عوامل مختلفی 
مانند تقاضا و عرضه، سیاست های مالی و پولی، تغییرات 
در بازار جهانی و رویدادهای سیاســی و اقتصادی قرار 
دارد. بر اســاس آمارها اکنون قیمت ارز۵۹۵۰۰۰ ریال 
است که در خوشــبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ به 
۶۵۰۰۰۰ ریــال و در بدبینانه تریــن حالت ۷۰۰۰۰۰ 
ریال می رســد. در ســال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین 
حالت بــه ۷۰۰۰۰۰ ریــال و در بدبینانــه ترین حالت 
به ۸۰۰۰۰۰ ریال می رســد. در ســال ۱۴۰۶ می توان 
انتظار داشت در خوشــبینانه ترین حالت ممکن قیمت 
دلار به ۷۵۰۰۰۰ ریــال و در بدبینانــه ترین حالت به 
۹۰۰۰۰۰ ریال برســد. درصد اطمینان این پیش بینی 

۶۰ درصد است.
۳-ضریــب جینــی: این ضریــب یک شــاخص مهم 
برای ســنجش نابرابری درآمدی اســت. این عدد بین 
صفر و یک قــرار دارد، و هرچه به یک نزدیک تر باشــد، 
نشانگر اختلاف طبقاتی بیشــتر است. در سال ۱۴۰۱، 
ضریب جینی ایران به میــزان ۰.۲ واحد درصد کاهش 
یافته اســت. این کاهش ممکن است ناشــی از اعطای 
یارانه هایی به گروه های کم درآمد باشــد. اما باید توجه 
داشــت که کاهش ضریــب جینی تنها نشــان دهنده 
کاهش اختلاف طبقاتی نیســت و باید با دقت بیشتری 
مورد بررســی قرار گیــرد. در ســال های قبل، ضریب 
جینی ایران نیز در حدود ۰.۴ قرار داشــته اســت. در 
خوشــبینانه ترین حالت در ســال ۱۴۰۴ به ۰/۴ و در 
بدبینانه ترین حالت به ۰/۴۳ واحد می رســد. در سال 
۱۴۰۵ در خــوش بینانه تریــن حالت بــه ۰/۳۹ و در 
بدبینانه ترین حالت ۰/۴۴ می رسد. در سال ۱۴۰۶ می 

توان انتظار داشت در خوشبینانه ترین حالت ممکن این 
آمار به ۰/۳۸ واحد و در بدبینانــه ترین حالت به ۰/۴۵ 
واحد برســد. درصد اطمینان این پیش بینی ۶۵ درصد 

است.
۴-درآمد ســرانه: در اقتصاد به میــزان درآمد ناخالص 
داخلی )GDP( یک کشــور تقســیم بر جمعیت آن 
کشور اشــاره دارد. در ایران، درآمد سرانه ملی در سال 
۲۰۲۰ حدود ۳۳۷۰ دلار بــود. این مقدار کمتر از نصف 
درآمد سرانه ملی در ســال ۲۰۱۳ است که ۷۵۳۰ دلار 
بوده است. این تغییر نشان دهنده تغییرات در اقتصاد و 
سیاست های مالی کشور اســت. البته باید توجه داشت 
که واقعیت جامعه ممکن است با این رقم متفاوت باشد. 
بر اســاس آمارها اکنون درآمد سرانه ۵/۵۳۰ دلار است 
که در خوشبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ به ۶/۰۰۰ 
دلار و در بدبینانــه ترین حالت ۵/۶۰۰ دلار می رســد. 
در ســال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت به ۶/۵۰۰ 
دلار و در بدبینانه ترین حالت ۵/۷۰۰ دلار می رسد. در 
سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشت در خوشبینانه ترین 
حالت ممکن این آمار به ۷/۰۰۰ دلار و در بدبینانه ترین 
حالت به ۵/۸۰۰ دلار برســد. درصد اطمینان این پیش 

بینی ۷۵ درصد است.
۵-ارزش صادرات نفتی و غیر نفتی: در سال های اخیر، 
ایران همچنان به عنوان یکی از کشــورهایی شــناخته 
می شــود که منابع نفتی غنــی دارد. ایــن منابع نفتی 
به عنوان یکی از مهم ترین منابع درآمدی ایران محسوب 
می شــوند. اما صادرات غیرنفتی نیز نقــش مهمی در 
اقتصاد ایــران ایفا می کنند. در زمینــه صادرات نفتی، 
ایران به عنوان یکی از کشــورهای تولیدکننده نفت، در 
ســال های اخیر میزان قابل توجهی نفت و محصولات 
نفتی را به بازار جهانی صادر کرده اســت. اوپک ارزش 
صادرات نفت، میعانات گازی، محصــولات نفتی و گاز 
ایران در سال ۲۰۲۱ را ۲۵.۳ میلیارد دلار ارزیابی کرده 
است. این مقدار نشــان دهنده اهمیت نفت در ترکیب 
درآمدهای صادراتی ایران اســت. اما صادرات غیرنفتی 
نیز نقش مهمــی در اقتصاد ایــران دارد. این شــامل 
محصولات پتروشــیمی، مواد شــیمیایی، پلاستیک، 
میوه ها، محصولات ســرامیکی و فلزات می شود. به طور 
کلی، صادرات غیرنفتی نشــان دهنده تنــوع در منابع 
درآمدی کشور و کاهش وابســتگی به نفت است. برای 
مثال، در ســال های اخیــر، ارزش صــادرات غیرنفتی 
ایران به حدود ۴۲ میلیارد دلار رسیده است. این شامل 
محصولات پتروشــیمی، مواد شــیمیایی، پلاستیک، 
میوه هــا، محصــولات ســرامیکی و فلزات می شــود. 
همچنیــن، کشــاورزی و صنعت نیز نقــش مهمی در 
صادرات غیرنفتــی دارند. به طور کلــی، تنوع در منابع 
درآمدی ایران، از یک ســو به کاهش وابستگی به نفت 
کمک می کند و از سوی دیگر، اقتصاد کشور را مقاوم تر 
در برابر تغییرات قیمت نفت در بازار جهانی می کند. بر 
اســاس آمارها اکنون ارزش صادرات نفتی و غیرنفتی 
ایــران در ســال ۱۴۰۳ ۹۷ میلیارد دلار اســت که در 
خوشبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ به ۱۰۵ میلیارد 
دلار و در بدبینانه ترین حالت بــه ۹۵ میلیارد دلار می 
رسد. در سال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت ممکن 
این درآمد به ۱۱۰ میلیــارد دلار و در بدبینانه ترین به 
۱۰۰ میلیارد دلار می رســد. در ســال ۱۴۰۶ می توان 
انتظار داشت در خوشبینانه ترین حالت ممکن این آمار 
به ۱۱۵ میلیــارد دلار و در بدبینانه ترین حالت به ۱۰۵ 
میلیارد دلار برسد. درصد اطمینان این پیش بینی ۸۰ 

درصد است.
 ۶-صــادرات دانش بنیان: به یکــی از مهم ترین عوامل 
توسعه اقتصادی کشــورها تبدیل شده است. شرکت ها 
و مؤسســات دانش بنیان، با تولید محصولات و خدمات 
نوآورانه، به بازارهای جهانــی گام برمی دارند. در ایران 
نیز، صادرات دانش بنیان در حال رشــد است. در سال 
۱۴۰۱، صادرات شرکت های دانش بنیان از حدود ۸۶۹ 
میلیون دلار به حدود ۱.۵ میلیــارد دلار افزایش یافته 
است. این رشــد نشــان دهنده توانمندی شرکت های 
دانش بنیان در عرضه محصــولات نوآورانه به بازارهای 
خارجی است. اکنون و در ســال ۱۴۰۳ ارزش صادرات 
دانش بنیان به ۳/۵ میلیارد دلار است که در خوشبینانه 
ترین حالت در ســال ۱۴۰۴ بــه ۴ میلیــارد دلار و در 
بدبینانه ترین حالت به ۳/۶ میلیارد دلار می رســد. در 
سال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت به ۴/۵ میلیارد 
دلار و در بدبینانه ترین حالت بــه  ۳/۸ میلیارد دلار می 

رسد. 
در سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشــت در خوشبینانه 
ترین حالــت ممکن این آمــار به ۵ میلیــارد دلار و در 
بدبینانه ترین حالــت به ۴ میلیارد دلار برســد. درصد 

اطمینان این پیش بینی ۷۰ درصد است.
۷-   نــرخ تورم: در ایــران، نرخ تورم یکــی از مهم ترین 
شاخص های اقتصادی است که نشــان دهنده افزایش 
قیمت ها در بازار است. سال گذشته نرخ تورم سالانه به 
حدود ۴۲.۵ درصد رسید. اگرچه این عدد برای اقتصاد 
ایران قابل قبول نیســت، اما مقایســه اش با بهمن سال 
قبل از آن که تورم ســالانه به ۴۷.۷ درصد رسیده بود، 
نشــان دهنده کاهش ۵.۲ درصدی است. این شاخص 
مهم برای تحلیل و برنامه ریزی اقتصادی اســت و تأثیر 
زیادی بر قدرت خرید و شــرایط زندگی مــردم دارد. 
آمارهای رسمی نرخ تورم امســال را ۳۵ درصد عنوان 
می کند که در خوشــبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ 
به ۳۰ درصد و در بدبینانه ترین حالت به ۳۸ درصد می 
رسد. در سال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت به ۲۵ 
درصد و در بدبینانه ترین حالت ۳۵ درصد می رسد. در 
سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشت در خوشبینانه ترین 
حالت ممکن این آمار به ۲۰ درصــد و در بدبینانه ترین 
حالت به ۳۰درصد برســد. درصــد اطمینان این پیش 

بینی ۶۰ درصد است.
۸-  حجم سرمایه گذاری: حجم سرمایه گذاری خارجی 
در طول ســال های اخیر تغییراتی را تجربه کرده است. 
در سال ۲۰۲۱، میزان سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
در ایران به ۱ میلیارد و ۴۲۵ میلیون دلار رسیده است. 
این رشــد نشــان دهنده توانمندی کشــور در جذب 
ســرمایه گذاری های خارجــی اســت. همچنین، در 
سال های قبل، میزان ســرمایه گذاری خارجی در ایران 
با توجه به شرایط اقتصادی و سیاسی تغییر کرده است. 
از ســال ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۱، افزایش حدود ۶.۱۸ درصدی 

در سرمایه گذاری مستقیم خارجی ایران رخ داده است.
به طور کلی، توسعه ســرمایه گذاری خارجی در ایران 
نقش مهمی در توســعه اقتصادی و ایجاد اشتغال دارد. 
این تلاش ها به عنوان یکی از راه های موثر برای تعامل با 
جهان و افزایش توان رقابتــی اقتصادی مورد توجه قرار 

گرفته اند.
بر اســاس آمارها اکنون نــرخ حجم ســرمایه گذاری 
۲۰ میلیارد دلار اســت که در خوشــبینانه ترین حالت 
در ســال ۱۴۰۴ به ۲۳ میلیارد دلار و در بدبینانه ترین 
حالت به ۲۱ میلیارد دلار می رســد. در ســال ۱۴۰۵ 
در خوش بینانه تریــن حالت به ۲۶ میلیــارد دلار و در 
بدبینانه تریــن حالت به ۲۲ میلیارد دلار می رســد. در 
سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشت در خوشبینانه ترین 
حالت ممکن این آمار به ۲۹ میلیــارد دلار و در بدبینانه 
ترین حالت به ۲۴ میلیارد دلار برســد. درصد اطمینان 

این پیش بینی ۶۵ درصد است.
۹-  نرخ بیکاری: به عنوان درصدی از نیروی کار، تعداد 
افراد فعالانه در جســتجوی کار را اندازه گیری می کند. 
بر اساس گزارش ها، در ســال ۱۴۰۰، نرخ بیکاری به ۹ 
درصد رســید که پایین ترین رقم آن در دهه های اخیر 
محسوب می شود. بر اســاس آمارها اکنون نرخ بیکاری 
در جمعیت فعال کشــور ۱۰/۲۰ درصد اســت که در 
خوشبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ به ۹/۵۰ درصد 
و در بدبینانه ترین حالت به ۱۰/۵۰ درصد می رسد. در 
سال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت به ۹/۰۰ درصد 
و در بدبینانه ترین حالت ۱۰/۰۰ درصد می رســد. در 
سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشت در خوشبینانه ترین 
حالت ممکن این آمار به ۸/۵۰ درصد و در بدبینانه ترین 
حالت به ۹/۵۰ درصد برسد. درصد اطمینان این پیش 

بینی ۷۰ درصد است.
۱۰- رتبه فضای کسب و کار: ایران در شاخص سهولت 
کســب وکار بانک جهانی رتبه ۱۲۷ از ۱۹۰ کشور را به 
خود اختصاص داده است. این رتبه نشان دهنده میزان 
سهولت انجام کسب وکار در کشور است. از سال ۲۰۱۰ 
تا ۲۰۲۰، رتبه ایران در این شــاخص بین ۱۱۶ تا ۱۵۲ 
جابه جا شــده اســت. بهبود در این رتبه نشان دهنده 
تلاش های کشــور در جهت بهبود محیط کســب وکار 
است. بر اســاس آمارها اکنون رتبه ایران ۱۲۷ است که 
در خوشبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ به رتبه ۱۲۰ و 
در بدبینانه ترین حالت به ۱۳۰ می رسد. در سال ۱۴۰۵ 
در خوش بینانه ترین حالت بــه رتبه ۱۱۵ و در بدبینانه 
ترین حالت ممکن اســت به رتبه ۱۳۵ ســقوط کنیم. 
در سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشــت در خوشبینانه 
ترین حالت ممکن این رتبه به ۱۱۰ و در بدبینانه ترین 
حالت به ۱۴۰ برســد. درصد اطمینان این پیش بینی 

۵۰ درصد است.
۱۱-  خط فقر: آســتانه فقر یا حد فقر، حداقل ســطح 
درآمدی اســت که در یک کشــور خاص، کافی تلقی 
می شــود. خط فقر معمولاً بــا یافتن هزینــه کل تمام 
منابع ضروری، که یک انسان بالغ متوسط، در یک سال 
مصرف می کند محاســبه می شــود. در گزارشی که از 
سوی مرکز پژوهش های مجلس منتشر شده، نرخ فقر 
در کشور از سال ۱۳۸۵ به طور فزاینده ای افزایش یافته 
و از ســال ۱۳۹۷ به بعد، به “بالای ۳۰ درصد” رســیده 
است. بر اســاس این گزارش، خط فقر متوسط کشوری 
در سال ۱۴۰۰ به طور ســرانه یک میلیون و ۶۸۰ هزار 
تومان برای هر فرد بوده است. بر اســاس آمارها اکنون 
خط فقر به ۸۲ میلیون ریال در ماه برای خانوارها رسیده 
است که در خوشــبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ به 
۹۰ میلیون ریال در ماه و در بدبینانه ترین حالت به ۹۵ 
میلیون ریال در ماه می رســد. در سال ۱۴۰۵ در خوش 
بینانه تریــن حالت خط فقر ۱۰۰ میلیــون ریال در ماه 
خواهد بود و در بدبینانه ترین حالت ۱۱۰ میلیون ریال 
در ماه است. در ســال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشت در 
خوشبینانه ترین حالت ممکن این رقم به ۱۱۵ میلیون 
ریال و در بدبینانه تریــن حالت به ۱۲۰ میلیون ریال در 
ماه برســد. درصد اطمینان این پیــش بینی ۵۵ درصد 

است.
۱۲- انتظار برای خانه دار شــدن: با توجه به گزارش ها، 
برای خرید یک آپارتمان ۸۰ متری در ایران، یک کارگر 
حداقل بگیر باید بیش از ۱۷۰ ســال کار کند و بخشی از 

درآمد خود را هر ماه پس انداز کند. 
البتــه، این معادلــه در واقعیت بــا چالش هایی مواجه 
می شــود؛ بــه عنــوان مثــال، کارگــران بی خانه که 
مستاجر هســتند، اصولاً توان پس انداز ماهانه ندارند و 
اجاره خانه را پرداخت کنند. این مســئله نیاز به توجه 
و برنامه ریزی جهت ایجاد فرصت های شــغلی و بهبود 
شرایط مســکن دارد. با توجه به حقوق هشت میلیون 
تومانی وزارت کار، اکنون کارگران باید حدود ۲۸ سال 
در انتظار باشــند تا بتوانند با یک ســوم حقوق خود در 
تهران، تنهــا یک متر خانه بخرند! با همین محاســبات 
همچنین کارگران باید ۱۰۶ ســال منتظــر بمانند تا 
بتوانند خانــه ای ۵۰ متری بخرند!  بر اســاس آمارهای 

رسمی اکنون تقریبا ۳۰ سال لازم اســت تا کارگری با 
درآمد خود موفق به خرید خانه شــود. در خوشبینانه 
ترین حالت در ســال ۱۴۰۴ این انتظار به ۲۸ ســال در 
بدبینانه ترین حالت به ۳۲ سال می رسد. در سال ۱۴۰۵ 
در خوش بینانه ترین حالت ۲۶ سال و در بدبینانه ترین 
حالت ۳۴ سال انتظار برای خانه دار شدن لازم است.  در 
سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشت در خوشبینانه ترین 
حالت ممکن این انتظار به ۲۴ ســال و در بدبینانه ترین 
حالت به ۳۶ سال برسد. درصد اطمینان این پیش بینی 

۶۰ درصد است.
۱۳- تجارت با همســایگان: بــا توجه بــه گزارش ها، 
تجارت غیر نفتی ایران با ۱۵ کشــور همســایه در بهار 
امسال به ۱۲ میلیارد و ۳۶۴ میلیون دلار رسیده است. 
این تجارت شــامل تبادل کالاها و خدمات بین ایران و 
همسایگان می شــود. در این دوره، پنج مقصد کالاهای 
صادراتی ایران به همســایگان به ترتیب عراق، ترکیه، 
امارات، افغانستان و عمان بوده اند.همچنین، واردات از 
همســایگان نیز در این دوره افزایش یافته است.توسعه 
روابط تجاری با همســایگان از جمله اقداماتی است که 
تاثیر بســزایی در افزایش صادرات و توســعه اقتصادی 
کشور داشته است. پیش بینی می شــود تا پایان سال 
۱۴۰۳ این رقم ۵۳ میلیارد دلار برســد. در خوشبینانه 
ترین حالت در سال ۱۴۰۴ این آمار به ۵۷ میلیارد دلار 
و در بدبینانه ترین حالت به ۵۲ میلیارد دلار می رســد. 
در سال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت ۶۰ میلیارد 
دلار و در بدبینانه ترین حالــت ۵۵ میلیارد دلار حجم 
تجارت با همســایگان خواهد بود. در ســال ۱۴۰۶ می 
توان انتظار داشت در خوشــبینانه ترین حالت ممکن 
این آمار به ۶۳ میلیارد دلار و در بدبینانه ترین حالت به 
۵۸ میلیارد دلار برسد. درصد اطمینان این پیش بینی 

۷۵ درصد است.
۱۴- تجارت بــا غرب: حجــم تجارت خارجــی ایران 
با کشــورهای اروپایــی در طول هفت ماهه اول ســال 
۱۴۰۲ به ۱۵ میلیــون و ۹۱۰ هــزار و ۸۱۶ تن معادل 
هشــت میلیارد و ۸۰۷ میلیون و ۸۷۹ هزار و ۸۴۱ دلار 
رسیده است. این تجارت شامل تبادل کالاها و خدمات 
بین ایران و کشورهای اروپایی می شــود. از این میزان، 
صادرات ایران به اروپا بــه ارزش ۳۴۸۱ میلیون یورو و 
واردات از اروپا به ایران به ارزش ۸۳۱ میلیون یورو بوده 
است. در سال ۱۴۰۳ این آمار ۲۰ میلیارد دلار تخمین 
زده می شــود که در خوشــبینانه ترین حالت در سال 
۱۴۰۴ این آمار به ۲۱ میلیــارد دلار و در بدبینانه ترین 
حالت به ۱۹ میلیارد دلار می رســد. در سال ۱۴۰۵ در 
خوش بینانه ترین حالت ۲۲ میلیارد دلار و در بدبینانه 
ترین حالــت ۲۰ میلیــارد دلار حجم تجــارت با اروپا 
خواهد بود. در ســال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشــت در 
خوشــبینانه ترین حالت ممکن این آمار به ۲۳ میلیارد 
دلار و در بدبینانه ترین حالت به ۲۱ میلیارد دلار برسد. 

درصد اطمینان این پیش بینی ۶۵ درصد است.
۱۵- تجارت با شرق: در طی شش ماهه اول سال ۲۰۲۳، 
حجم مبادلات تجاری ایــران و چین بــه بیش از ۷.۵ 
میلیارد دلار رســید. صادرات اقلام و کالاهای مختلف 
ایران به چین در ایــن دوره بالغ بــر ۲.۲ میلیارد دلار و 
واردات از چین به رقــم ۵.۳۲۹ میلیارد دلار رســیده 
است. از لحاظ ارزشــی، حجم کل مبادلات تجاری دو 
کشور در این دوره به نفع چینی ها بیش از ۳.۱۲ میلیارد 
دلار بود. در سه ماهه اول ســال ۲۰۲۴، حجم مبادلات 
تجاری ایران و روســیه با افزایش ۴۸ درصدی به بیش 
از ۴ میلیارد دلار رسید. در خوشــبینانه ترین حالت در 
ســال ۱۴۰۴ این آمار به ۴۸ میلیارد دلار و در بدبینانه 
ترین حالت بــه ۴۴ میلیارد دلار می رســد. در ســال 
۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالــت ۵۱ میلیارد دلار و 
در بدبینانه ترین حالــت ۴۶ میلیارد دلار حجم تجارت 
با همسایگان شرقی خواهد بود. در سال ۱۴۰۶ می توان 
انتظار داشــت در خوشــبینانه ترین حالت ممکن این 
آمار به ۵۴ میلیــارد دلار و در بدبینانــه ترین حالت به 
۴۸ میلیارد دلار برسد. درصد اطمینان این پیش بینی 

۷۰ درصد است.
۱۶- ســود بازار ســرمایه: با توجه به گزارش ها، بورس 
ایران با بازدهــی ۲۳۸۲ درصدی در ده ســال اخیر در 
رتبه اول از میان شــش بازار ســرمایه گذاری قرار دارد. 
اما در مقاطعی زیان ســهامداران در بازار بورس ایران به 
موج ناامیدی و تردید از ادامه ی رشــد بازار منجر شده 
است. این موضوع باعث خروج برخی سهامداران از بازار 
شده و تأثیر منفی بر روند بازار دارد. تحلیلگران توصیه 
می کنند که ســهامداران صبوری داشــته باشــند و از 
تصمیم گیری های هیجانی خودداری کنند. همچنین، 
جبران زیان سهامداران به سادگی اتفاق نمی افتد و نیاز 
به ترمیم بازار در بلندمدت دارد. در ســال جاری ســود 
بازار ســرمایه ۱۰ درصد تخمین زده می شــود که در 
خوشــبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ این سود به ۱۲ 
درصد و در بدبینانه ترین حالت به ۸ درصد می رسد. در 
سال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت ۱۴ درصد سود 

و در بدبینانه ترین حالت ۹ درصد ســود به سهام داران 
تعلق می گیرد. در سال ۱۴۰۶ می توان انتظار داشت در 
خوشــبینانه ترین حالت ممکن این آمار به ۱۶ درصد 
و در بدبینانــه ترین حالت به ۱۰ درصد برســد. درصد 

اطمینان این پیش بینی ۶۰ درصد است.
۱۷- رتبه اقتصادی در منطقه: با توجــه به گزارش ها، 
اقتصاد ایران در مقایسه با کشــورهای منطقه در سال 
۱۴۰۳ رتبه ۴ را داشته اســت.این موضوع نشان دهنده 
نیاز بــه توجه و اصلاحــات جهت توســعه اقتصادی و 
افزایش رقابت پذیری کشور است. در خوشبینانه ترین 
حالت در ســال ۱۴۰۴ رتبه ایران ۴ و در بدبینانه ترین 
حالت به ۵ می رســد. در ســال ۱۴۰۵ در خوش بینانه 
ترین حالت ۳ و در بدبینانه ترین حالت ۴ رتبه اقتصادی 
ایران در منطقــه خواهد بود. در ســال ۱۴۰۶ می توان 
انتظار داشــت در خوشــبینانه ترین حالت ممکن این 
رتبه به ۳ و در بدبینانه ترین حالت به ۵۸۵ برسد درصد 

اطمینان این پیش بینی ۵۵ درصد است.
۱۸- تراز بودجه ســالانه: بودجه ســالانه یک کشــور 
شامل درآمدها و هزینه ها اســت که توسط دولت برای 
اجرای برنامه ها و پروژه های مختلف تنظیم می شــود. 
در ســال ۱۴۰۲، تراز بودجه ایران شــامل کسری ها و 
ناترازی های مختلف بوده اســت. این شامل کسری تراز 
عملیاتی )تفاضل هزینه ها و درآمدها(، کســری بودجه 
عمومی )بیش برآوردی ها و عــدم تحقق های احتمالی 
درآمدها( و کســری اقلام فرابودجــه ای )برآوردهای 
مرتبط با منابع فرابودجه ای( اســت ناترازی بودجه، به 
عبارتی، عدم تطابق بین درآمدهــا و هزینه ها در نظام 
بودجه ریزی، تأثیرات متعددی در اقتصاد دارد.  نخست 
مورد تغییر برنامه های رفاهی اســت. ناترازی می تواند 
منجر به تغییــر برنامه های رفاهی نظیــر مراقبت های 
بهداشــتی، آموزشــی و تأمین اجتماعی شــود. این 
تغییرات می تواند بر کیفیت زندگی شــهروندان، فقر و 
نابرابری تأثیر بگذارد. مورد بعدی تورم اســت. ناترازی 
بودجه می تواند منجر به تورم شــود. در اثر تورم، دولت 
ناچار می شــود از مردم حمایت کند، که این مســئله 
سبب به هم ریختگی و اخلال در بازارها می شود. مورد 
ســوم تأثیر بر رفاه اقتصادی مردم است. ناترازی بودجه 
می تواند رفاه اقتصــادی را تحت تأثیر قــرار دهد. این 
موضوع می تواند به تغییر در سطح فقر و نابرابری منجر 
شود. تراز بودجه سالانه در ســال ۱۴۰۳ -۶ درصد جی 
دی پی است. در خوشبینانه ترین حالت در سال ۱۴۰۴ 
این آمار به منفــی ۴ درصد و در بدبینانــه ترین حالت 
به منفی ۷ درصد می رســد. در ســال ۱۴۰۵ در خوش 
بینانه ترین حالت به منفــی ۳ درصد و در بدبینانه ترین 
حالت منفــی ۶ درصد خواهد بود. در ســال ۱۴۰۶ می 
توان انتظار داشت در خوشــبینانه ترین حالت ممکن 
این آمار به منفی ۲ درصــد و در بدبینانه ترین حالت به 
منفی ۵ درصد برســد. درصد اطمینان این پیش بینی 

۵۰ درصد است.
۱۹-  تراز انرژی کشــور: با توجه به گزارش ها، در سال 
۱۴۰۲، مصــرف برق کشــور از مرز ۵۸ هــزار مگاوات 
گذشــته و به عدد ۵۸ هزار و ۷۹۳ مگاوات رســید.این 
میزان مصرف در مقایســه با مدت مشــابه سال قبل از 
آن که ۴۵ هــزار و ۳۳۳ مگاوات برق مصرف شــده بود، 
۱۳ هزار و ۴۶۰ مگاوات بیشتر شــده است. همچنین، 
میزان مصرف به عدد ۵۵ هزار و ۶۰۴ مگاوات نســبت 
به ســاعت روز کاهش یافــت؛ اما در مقایســه با مدت 
مشابه پارســال که ۴۷ هزار و ۲۰۶ مگاوات مصرف شده 
بود، از رشــد بیش از ۸ هزار مگاوات برخوردار شد. این 
افزایش مصرف نشــان دهنده نیاز به توجه به مدیریت 
مصرف برق و تلاش هــای جهت بهبود تــراز انرژی در 
کشور است. در ســال ۱۴۰۳ تراز انرژی در کشور منفی 
بوده و به -۵/۰۰۰ مگاوات رسیده است. در خوشبینانه 
ترین حالت در ســال ۱۴۰۴ این تراز انرژی به -۳/۰۰۰ 
مــگاوات  در بدبینانه ترین حالت بــه -۶/۰۰۰ مگاوات 
می رسد. در ســال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین حالت 
-۲/۰۰۰ مــگاوات و در بدبینانه تریــن حالت -۵/۰۰۰ 
مگاوات ناترازی انرژی خواهیم داشــت. در سال ۱۴۰۶ 
می توان انتظار داشت در خوشبینانه ترین حالت ممکن 
-۱/۰۰۰ مــگاوات و در بدبینانه تریــن حالت -۴/۰۰۰ 
مگاوات باشــد. درصــد اطمینان این پیــش بینی ۶۵ 

درصد است. 
۲۰ - تراز بانک ها: به معنای موجــودی کل دارایی ها 
و بدهی ها در یک زمان خاص اســت. برای محاســبه 
تــراز بانک ها، معمولاً از ترازنامه اســتفاده می شــود. 
ترازنامه شــامل دو بخش اصلی است: دارایی ها شامل 
مواردی مانند وجــوه نقد، ســرمایه گذاری ها، وام ها، 
مســکن، و دیگر دارایی هــای بانک اســت. بدهی ها 
شــامل بدهی های بانک نظیــر وام هــای دریافتی از 
مشتریان، سپرده ها، و بدهی های دیگر به بانک است.

تراز بانک ها نشــان دهنده وضعیت مالــی و پایداری 
آنها اســت و می تواند تغییراتی در طول زمان داشــته 
باشد. بانک ها در ایران بر اســاس تراز مالی و عملکرد 
خود متفاوت هستند. برخی از بانک های تراز وضعیف 
دارند، در حالی که برخی دیگر تــراز مطلوبی دارند. به 
عنوان مثال، بانک پاسارگاد، رفاه کارگران، خاورمیانه، 
کارآفرین و سینا از بانک هایی هستند که تراز مطلوب 
و بالاتری از اســتاندارد مدنظر بانک مرکــزی دارند.  
همچنین، بانک ملت نیز با تــراز مثبت ۱۰ درصدی به 
دولت تحویل داده شده است. اما تعداد بانک های ناتراز 
در ایران نیز بسیار زیاد است و نیاز به توجه به مدیریت 

مالی و اصلاحات دارد.
تراز مالی بانکها در ۱۴۰۳ منفی ۱۰ درصد بوده اســت. 
در خوشبینانه ترین حالت در ســال ۱۴۰۴ این رقم به 
منفی ۸ درصد  و در بدبینانه تریــن حالت به منفی ۱۲ 
درصد می رسد. در ســال ۱۴۰۵ در خوش بینانه ترین 
حالت منفــی ۶ درصد و در بدبینانــه ترین حالت بانک 
ها منفی ۱۰ درصد تراز مالی خواهند داشــت. در سال 
۱۴۰۶ می توان انتظار داشــت در خوشــبینانه ترین 
حالت ممکن این آمار به منفی ۴ درصــد و در بدبینانه 
ترین حالت به منفی ۸ درصد برســد. درصد اطمینان 

این پیش بینی ۶۰ درصد است.
بهرحال برای دریافت یک پاسخ اولیه از هوش مصنوعی 
خواســتیم مقادیر این شــاخصها را برای ۴ سال آینده 
پیش بینی کنــد که بلافاصلــه انجــام داد. حال نوبت 
نامزدهای محتــرم ریاســت جمهوری و ســتادهای 
اقتصادی آنهاست که بگویند در ۴ سال آینده قرار است 

چه گلی به سر ایران بزنند.
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گزاره های پویای مصرف در تغییرات بازار گوشت
ادامه از صفحه 3

تحولات صنعت گوشت
تولید گوشــت در حــال حاضــر شــامل روش هایی ماننــد روکش 
افزودنی های طعم دار و پختن اســت که به رشــد بــازار در نگهداری 
گوشــت و تقاضا برای نوآوری محصول دامن می زنــد. در این هنگامه 
تجاری؛ استراتژی دیجیتال هم برای رشد تجارت گوشت در همه جای 

جهان رو به رشد است.
تولیدکنندگان گوشت به طور فزاینده ای از قدرت استراتژی دیجیتال 
آگاه هستند. با فرصت های بســیار زیاد برای تحول دیجیتال، صنعت 
گوشــت از زمان همه گیری جهانی که همه چیز آنلاین شــد، به طرز 

چشمگیری سرعت گرفته است.
در حالی که فناوری های اتوماســیون و ICT توانایی نظارت، کنترل و 
مدیریت مؤثرتــر فرآیندهای تولید را افزایش داده اند، یک اســتراتژی 
دیجیتال به نیروی محرکه برای تقویت و افزایش فروش و دسترســی 
تبدیل شده است. ایده دیجیتالی ســازی ممکن است دلهره آور به نظر 
برســد، اما تولیدکنندگان و تولیدکنندگان گوشــت کــه به تغییرات 

مداوم و نیاز به سازگاری عادت کرده اند، باید گامی به جلو بردارند.
نتیجه آنکه، صنعت دامداری دارای ســریع ترین رشــد در میان سایر 
زیربخش های کشاورزی امروزی است که ۵ مورد از ۶ کالای با ارزش را 
در جهان را در برگرفته و ۴۰ درصد از تولید ناخالص داخلی کشــاورزی 

)GDP( را در کشورهای در حال توسعه تشکیل می دهد.
رشد تجارت محصولات حیوانی یکی از مؤلفه های فرآیند جهانی سازی 
اســت که تولید و تجارت جهانی را متحول و جهانی شدن سیستم های 
ســنتی پــرورش حیوانات را تحت فشــار قــرار می دهد تــا از طریق 
ســرمایه گذاری در فنــاوری جدید، اتخــاذ سیســتم های مدیریتی 
کارآمدتــر و توســعه اتحادهــای جدید در سراســر زنجیــره تأمین 

مدرن سازی شوند.
جهانی شدن سیستم های جهانی تولید گوشــت را مجبور می کند که 
یا به دنبــال راه های کارآمدتر بــرای تولید گوشــت و ارائه محصولات 
به مصرف کنندگان بگردند و یا مزیت نســبی خود را از دســت بدهند. 
تحلیل روندها در بخش گوشــت نشــان می دهد کــه تولید و مصرف 

گوشت در سراسر جهان به شدت افزایش یافته است.
سرمایه گذاری در نوآوری و فناوری تنها راه برای جلوتر ماندن از رقبا و 
بهبود کارایی است. علاوه بر این، با افزایش نگرانی ها در مورد شفافیت، 
قابلیت ردیابی و پایداری تولید گوشــت، تولیدکنندگان گوشــت باید 
آماده پذیرش شــیوه ها و فناوری هایی باشــند که به آنهــا در کاهش 

ضایعات، به حداقل رساندن مصرف انرژی کمک می کند.
همان طور که صنعت گوشــت در ســطح جهانی به تکامل خود ادامه 
می دهد، فرصت ها افزایش می یابد و تولیدکنندگان گوشــت باید برای 
حرکت در چشــم انداز پیچیده و دائماً در حال تحول بخش گوشت به 

خوبی آماده باشند.

وزیر آموزش وپرورش اعلام کرد
ساخت ۷ هزار مدرسه در دولت سیزدهم

وزیر آموزش و پرورش گفت: در دوران خدمت شــهید آیت الله رئیسی 
حدود ۷ هزار مدرســه در کشور ساخته شــد که این یک آمار بی سابقه 

است.
 

رضامراد صحرایی در بیست و ششمین جشــنواره خیران مدرسه ساز 
که در تالار قدس حرم مطهر رضوی برگزار شد، به ویژگی مردمی بودن 
شهید آیت الله رئیسی اشاره و اظهار کرد: شــهید رئیسی »در مردم« و 

»با مردم« و »از مردم« بود.
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به اینکه او اعتقاد داشت سرفرازی ملت 
به دست مردم رقم خواهد خورد، بیان کرد: شــهید جمهور دولت را به 
مردم برگرداند و خط قرمز او در همه تصمیمــات، رضایت و خدمت به 
مردم بود.وی با بیان اینکه در نگاه شــهید آیت الله رئیسی، اخلاق مقدم 
بر سیاســت بود، افزود: او از هیچ اصل اخلاقی عدول نکرد و اخلاق را به 
سیاست برگرداند.صحرایی با اشــاره به اینکه شهید رئیسی حکمرانی 
ملت و امت مبتنی بر دیدگاه ولایت فقیه را به درستی پیاده سازی کرد، 
افزود: او نوع ویژه ای از حکمرانی را بنا کرد که آن، حکمرانی بی حاشیه و 
خدمت بی منت به ملت بود. او می دانست کسب عزت در مسیر خدمت 

به مردم محقق می شود.
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به اینکه در دوره خدمت شهید رئیسی 
۷۰ هزار کلاس درس، بهسازی و بازسازی و مقاوم سازی شد، گفت: در 
دولت سیزدهم حدود ۷ هزار مدرســه در کشور ساخته شد که این یک 
نصاب بی سابقه است؛ از این رو باید اذعان کرد در ۳۳ ماه خدمت شهید 

رئیسی، ایران به کارگاه مدرسه سازی تبدیل شد.
وی افزود: دانشگاه فرهنگیان، نرم افزار تربیتی جمهوری اسلامی ایران 
است و همچنین در دولت ســیزدهم، به دانشگاه فرهنگیان بیش از ۸۷ 

هزار ردیف استخدامی داده شد.

دبیر انجمن آندوسکوپی های گوارشی ایران:

ابتلای ۴۵ درصد مردم کشور به کبد چرب
دبیر انجمن آندوسکوپی های گوارشــی ایران با بیان اینکه ۴۵ درصد 
افراد جامعه به کبد چرب مبتلا هســتند، گفت: اگرچــه این بیماری 
درمان قطعی ندارد ولی با اصلاح ســبک زندگی، کاهش وزن و فعالیت 

فیزیکی التیام می یابد.
امیر پاشا طبائیان افزود: مصرف غذاهای آماده با کالری زیاد، بی تحرکی 
و چاقی باعث افزایش کبد چرب در ایرانیان شــده و می تواند اندام های 

بدن از جمله مغز، کلیه و قلب را درگیر کند و باعث سکته مغزی شود.
وی تصریح کرد: کبد چرب در اکثر مــوارد علامتی ندارد و بیمارانی که 
غالبا به طور اتفاقی ســونوگرافی شــکم به دلایل دیگر انجام می دهند 
متوجه چرب بودن کبد خود می شــوند یا در طی بررسی علت افزایش 

آنزیم های کبدی، کبد چرب تشخیص داده می شود.
وی اظهارداشــت: هنگامی که کبد دچار التهاب می شــود، می گوییم 
فرد مبتلا به التهاب کبد ناشی از چربی شده که این خود می تواند باعث 
آسیب کبدی شــود و به مرور التهاب حاد یا مزمن ایجاد می کند ومی 

تواند باعث ایجاد سیروز یا نارسایی مزمن کبد شود.
طبائیان ادامه داد: توصیه می شــود افراد مبتلا به کبد چرب از مصرف 
غذاهای پرکالری و پرچرب و به ویژه پرکربوهیدرات مانند فســت فود، 
شیرینی جات و نوشابه های گازدار و خصوصا الکل پرهیز کنند. مصرف 
میوه ها و ســبزیجات تازه در این بیماران توصیه می شــود، البته باید از 
مصرف بیش از حد میوه هایی که دارای محتوای فروکتوز هســتند نیز 

خودداری کنند.

یادداشت

دیوار

 رئیس پلیس ترافیک شــهری راهور فراجــا از اجرای 
طرح ترخیص موتورســیکلت ها از عید قربان تا غدیر 

خبر داد.
 ســرهنگ حســین ولی تویســرکانی با اشاره به 
اجرای طــرح ترخیص موتورســیکلت هــا اظهار 
داشت: در اجرای ابلاغیه صادره از فراجا همچنین 
دســتور ریاســت محترم پلیــس راهــور فراجا و 
به منظــور ارتقــای رضایتمنــدی عمومی، طرح 
ترخیص موتورســیکلت هایی که به هر دلیلی غیر 
از توقیفات دارای دســتور قضایی در پارکینگ ها 

هستند اجرا می شود.
وی ادامه داد: طــرح ترخیص فــوق العاده 
موتورســیکلت ها از عید قربان تا عید غدیر 

خم اجرا می شود.
رئیس پلیس ترافیک شهری گفت: به واسطه 
این اعیاد عزیز هموطنان عزیزمان می توانند 
با اســتفاده از مزایا و تســهیلات بیشــتری 

موتورســیکلت های خودرا از پارکینــگ ها ترخیص 
کنند.

وی تصریح کرد: به پلیس راهور کلیه اســتان ها ابلاغ 

شــده تا با رفع موانع ترخیص در چهارچوب 
قانون، تقویت ســتادهای ترخیص در کوتاه 
ترین زمــان ممکن و البته با احــراز مالکیت 
امور ترخیص انجام شود و در خصوص هزینه 
پارکینگ نیز تا حد امــکان با تعامل با بخش 
خصوصی طرف قرارداد مساعدت های لازم 

را داشته باشند.
ســرهنگ تویســرکانی در خصــوص دیگــر مزایای 
طــرح ترخیص عید تــا عیــد موتورســیکلت هایی 
که در پارکینگ هســتند بیان داشــت: کســانی که 

موتورسیکلت هایشان دارای جرایم تخلفات رانندگی 
اســت، می توانند از طرح تقســیط جرایم نیز استفاده 

کنند.
رئیس پلیس ترافیک شــهری راهور فراجا تاکید کرد: 
طرح مذکور شامل موتورســیکلت هایی که با دستور 

قضایی توقیف شده اند، نمی شود.
وی خاطرنشــان کرد: انتظار می رود موتورســیکلت 
سواران برای حفظ جان خود و ســایر هموطنان عزیز، 
پلیس را بیش از پیــش در اجرای قوانیــن و مقررات 

راهنمایی و رانندگی یاری کنند.

موتور

خریدار  معاون امور فرهنگی کمیته امداد 
امام خمینی )ره( گفت: در ســال تحصیلی 
گذشــته ۳۵۰۰ دانش آموز تحت حمایت 

کمیته امداد به تحصیل بازگشتند.
به گــزارش کمیته امداد، حجت الاســلام 
علی جعفری در »رویداد ملی بازگشــت به 
تحصیل دانش آموزان تحت کمیته امداد« 
افزود: ایــن نهاد در خصوص پیشــگیری از 
بازماندگی و ترک تحصیــل دانش آموزان 
در دهک های یک تا چهار برنامه ریزی انجام 
داده و بــه موفقیت هایی دســت پیدا کرده 

است.
وی افزود: اگر در این مســاله همه دست به 
دست هم دهیم، می توانیم از ترک تحصیل 
دانش آموزان در کشور جلوگیری کنیم. در 
سال تحصیلی گذشــته از حدود ۱۶۰ هزار 
دانش آموز تــرک تحصیل در کشــور، ۱۶ 
هزار دانش آموز تحت حمایت کمیته امداد 
بودند که هشت هزار نفر بین پایه های اول تا 

سوم بودند.
معــاون امــور فرهنگــی کمیتــه امداد 
خاطرنشان کرد: از این میزان حدود ۲۵۰۰ 
نفر اشــتباه ســامانه بوده و از باقی، ۳۵۰۰ 
دانش آموز برگشــت به تحصیل داشــتند. 
همچنیــن ۳۶ هزار دانش آمــوز که در مرز 
بازماندگی از تحصیل بودند، با مشاوره های 
انجام شــده از ترک  تحصیل آنها جلوگیری 

کردیم.
رئیس کمیته امداد گفت: همه ما در کمیته 
امداد پیمان بســته ایم نقشــی جز خادمی 
خانواده های تحت حمایت نداشته باشیم و 

بر این کار افتخار می کنیم.
رئیــس کمیتــه امــداد در ایــن رویداد 
ملی با اشــاره بــه نهادینه کــردن فرهنگ 
خدمت رســانی بــه مــردم، بیــان کرد: 
اقدامــات حــوزه فرهنگی کمیتــه امداد 
در بازگشــت دانش آمــوزان نیازمنــد به 
تحصیل و جلوگیری از تــرک تحصیل این 
دانش آموزان، ســتودنی اســت و در نتیجه 

چند سال زحمت کشــیدن، امروز شیرینی 
کار را می بینیم.ســید مرتضــی بختیاری 
با بیان اینکــه این کار بزرگ بــا قوت ادامه 
خواهد داشــت، افزود: در کمیته امداد باید 
به نقطه ای برســیم که حتی یک دانش آموز 
به دلیــل فقر مالــی ترک تحصیــل نکند، 
یا از تحصیل بــاز نماند و امــروز این قول را 

می دهیم.
همچنیــن در ایــن رویداد ســید مرتضی 
بختیاری رئیس کمیته امداد گفت: همه ما 
در کمیته امداد پیمان بســته ایم نقشی جز 
خادمی خانواده های تحت حمایت نداشته 

باشیم و بر این کار افتخار می کنیم.
رئیــس کمیتــه امــداد در ایــن رویداد 
ملی با اشــاره بــه نهادینه کــردن فرهنگ 
خدمت رســانی بــه مــردم، بیــان کرد: 
اقدامــات حــوزه فرهنگی کمیتــه امداد 
در بازگشــت دانش آمــوزان نیازمنــد به 
تحصیل و جلوگیری از تــرک تحصیل این 

دانش آموزان، ســتودنی اســت و در نتیجه 
چند سال زحمت کشــیدن، امروز شیرینی 
کار را می بینیم.بختیــاری با بیان اینکه این 
کار بزرگ با قوت ادامه خواهد داشت، افزود: 
در کمیته امداد باید به نقطه ای برســیم که 
حتی یک دانش آموز به دلیل فقر مالی ترک 
تحصیل نکند یا از تحصیل باز نماند و امروز 

این قول را می دهیم.

کار مهم کمیته امداد بازگشت به 
تحصیل دانش آموزان نیازمند است

بر اســاس این گــزارش، آیت الله محســن 
کازرونی رئیس هیــات امنای کمیته امداد، 
نیز در ایــن رویداد گفــت: کار مهم کمیته 
امداد در سراسر کشور در حوزه بازگشت به 
تحصیل، پیدا کردن دانش آموزان محروم و 

بی بضاعت و در پناه گرفتن آنها است.
وی افزود: هیچ ســازمان و اداره ای در نظام 
این وظیفه را بــه عهده نگرفتــه و اگر نبود 

کمیتــه امداد و نفس قدســی امــام)ره( و 
هدایت های مقام معظــم رهبری، خواب و 
آسایش بر همه ما حرام بود. چطور می توان 
آسایش داشــت در حالی که فرزند یتیمی 

دچار مشکلات باشد.
آیت الله کازرونی با بیان اینکه کمیته امداد 
اظهار کرد: علم خاتم ملک ســلیمان است 
و کار حوزه فرهنگی کمیتــه امداد هدایت 
و دستگیری اســت و اگر دانش آموز عزیز و 
نور چشم ما به این معنا برسد که علم چقدر 
ارزش دارد، سلیمان زمان خود خواهد شد. 
علم بشر را سلطان این عالم کرده است و در 
عالم سیاســت و مادی نیز همین است، علم 

که بیشتر شود سلطانی می آورد.
وی کار کمیتــه امــداد را معرفت افزایی و 
تزریق دیــن و دیانت دانســت و گفت: علم 
اجتماعی و مادی به بشــریت جان و حرکت 

می دهد.
رئیس هیات امنای کمیته امداد با تقدیر از 

نقش خیران در تامین مایحتاج خانواده های 
تحت حمایــت، تصریح کرد: یکــی دیگر از 
وظایف کمیته امداد تهیــه خانه و امکانات 
برای جامعه هدف اســت کــه خیران نقش 

اساسی در این زمینه دارند.

نقش کمیته امداد در بازگشت به 
تحصیل دانش آموزان، ستودنی است

بر اســاس این گــزارش، همچنین محمود 
امانی دبیر شــورای عالی آموزش و پرورش 
در این رویداد گفت: نقــش کمیته امداد در 
بازگشت به تحصیل دانش آموزان، ستودنی 

است.
وی با تاکید بر نقش پرورشــی مدرســه و 
تحصیل، گفــت: بچه هایی که به مدرســه 
می روند از آســیب های اجتماعی بیشــتر 
مصون می مانند و در آینده ضریب اشــتغال 
بالاتری دارند. افراد تحصیل کرده در آینده 
و تشکیل خانواده موفق تر هستند، فرزندان 
خوبی تربیت می کنند و شهروندان بهتری 
می شــوند، پس مهم ترین اقدام در ساختن 

کشور، ساخت مدرسه است.
دبیر شــورای عالی آموزش و پرورش اظهار 
کرد: کار کمیته امداد از سه جهت برجسته 
است، اول تشخیص درست است، بچه هایی 
را انتخاب کرد که نیاز به راهنمایی داشتند 
و در مورد دوم دانش آموزانی که به هر دلیل 
مدرسه را ترک کردند حدود چهار هزار نفر 

را به مدرسه بازگشت دادند.
امانی تصریح کرد: تشخیص درست و انجام 
کار درســت، اســتفاده از بخش خصوصی 
خیرخــواه و اســتفاده از وزارت آموزش و 

پرورش نتیجه آن این اتفاق خوب شد.
 »رویــداد ملــی بازگشــت بــه تحصیل 
دانش آموزان تحت کمیته امداد« با حضور 
آیــت الله کازرونی، رئیــس هیــات امنا و 
سیدمرتضی بختیاری، رئیس کمیته امداد 
در مجتمع شــهدای سلامت مشهد مقدس 

برگزار شد.

خریدار   معاون قوه قضاییه گفت: وظیفه 
دســتگاه قضایی رسیدگی به شــکایات و 
دعاوی اســت؛ به پرونده هایی که دستگاه 
قضایی هیچ نقشی در تشــکیل آن ها ندارد 
هر چند در حوزه پیشــگیری از وقوع جرم 

اقدامات زیادی انجام شده است.
حجت الاسلام والمســلمین حمزه خلیلی 
در اولین روز هفته قوه قضاییه در سخنرانی 
پیــش از خطبه های نماز جمعــه عملکرد 
دســتگاه قضایی در یک ســال گذشته را 
تشــریح کرد.وی با بیان اینکــه باید امروز 
با خود محاســبه کنیم چه میــزان با فکر و 
اندیشه شــهدا آشنا هســتیم، افزود: باید با 
خود بیندیشــیم چقدر با آن هــا همراهی 
کردیــم و اکنــون در کجــا ایســتادیم و 

می خواهیم به کجا برویم. 
وی بــا گرامی داشــت یاد شــهید آیت الله 
رئیسی، افزود: وی ۳۰ سال در قسمت های 
مختلف قــوه قضاییه از جمله دادســتانی، 
سازمان بازرســی و معاونت اول و در پایان 
به عنوان رئیس قــوه قضاییه خدمت کرده 
و منبع خیر و برکات زیادی شــد. شهادت او 

قلب مردم را در غمی بزرگ فرو برد. 
معاون اول قوه قضاییه بــا تاکید بر ضرورت 
ادامه راه شهید رئیســی گفت: اکنون زمان 
انجام وظیفه با انتخاب نامزد اصلح رســیده 
تا دین خود را به نظام و انقــلاب ادا کنیم و 
این مهم بدون حضور احاد مردم امکانپذیر 

نخواهد بود. 
وی با اشــاره به آغاز هفته قوه قضاییه تاکید 

کرد: این هفتــه زمانی بــرای بازگو کردن 
اقدامــات قوه قضاییــه و اعــلام برنامه ها و 

دستاوردهای آن است. 
معاون اول قوه قضاییه گفت: ملت شــریف 
ایران می دانند که وظیفه دســتگاه قضایی 
رســیدگی به شــکایات و دعاوی اســت. 
رسیدگی به پرونده هایی که دستگاه قضایی 
هیچ نقشی در تشــکیل آن ها ندارد. مسائل 
و مشکلات معیشتی، اقتصادی، فرهنگی و 
خانوادگی و اجتماعی باعث بروز مشکلات 
می شــود کــه نتیجه آن ســرازیر شــدن 

پرونده ها به قوه قضاییه است.
وی ادامــه داد: پدیــده افزایــش یا کاهش 
اختلافــات امری چنــد وجهی اســت که 
قوه قضاییه در بروز آن دخالتــی ندارد، اما 
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
برای کاهــش پرونده ها گام هــای موثری 
برداشته است. معاون اول قوه قضاییه تاکید 
کرد: در دوره جدید در دستگاه قضایی سعی 
شده با اطاله دادرســی به صورت منطقی و 
عقلانــی برخورد کنیــم که ایــن موضوع 
منجر کاهش ۱۰ درصدی متوســط زمان 
رســیدگی به پرونده هــا در محاکم بدوی 
و کاهــش ۳۰ درصــدی متوســط زمان 

رسیدگی در محاکم تجدید نظر شده است.
وی با بیان اینکه میــزان پرونده های معوق 
در ســال قبل ۸ درصد کاهش یافته است، 
گفت: در حــوزه حفظ حقوق شــهروندی، 
حمایت از تولید و سایر مســائل اجتماعی 
نیز اقدامات قابل توجهی در طول یک سال 

گذشته در قوه قضاییه انجام شده است. 
معاون اول قــوه قضاییه با بیــان اینکه در 
حوزه حقوق عامه و منابــع طبیعی ۲ هزار 
۹۵۳ هکتار از اراضی به دولت اعاده شــده 
است، عنوان کرد: ۳۳ هزار و ۲۵۰ مورد رفع 
تصرف و قلــع و قمع اراضی ملــی و مراتع و 
۲۴۵ مــورد موارد آلــوده کننــده محیط 
زیســت نیز پلمب شده اســت؛ این  موارد 
بخشــی از اقداماتی بود که از طریق شورای 
حقوق بیت المال دســتگاه قضا در ســال 

گذشته انجام شده است. 
خلیلی با اشــاره به اقدامات دســتگاه قضا 
در حوزه حفظ حقوق شــهروندی و دفاع از 
آزادی های مشــروع که مــورد تاکید رهبر 
اســت، گفت: در ســال قبل این مهم، یکی 
از کارهای مورد حمایــت و رصد جدی قوه 
قضاییه بود؛ لذا دســتگاه قضایــی خود را 
مکلف به حفظ حقوق مردم و برخورد جدی 
و قانونی با کسانی می داند که قانون شکنی و 

به حقوق دیگران تعرض کرده و آزادی های 
مشروع را سلب می کنند. 

وی افزود: در حوزه حمایت از تولید، تحقق 
شعار ســال و اقتصاد مقاومتی نیز اقدامات 
ارزشمندی در طول یک سال اخیر از سوی 
قوه قضاییه به انجام رسیده است. دادستانی 
و ســازمان بازرســی کل کشــور بیش از 
۲۰ هزار مــورد مرتبط با امــور اقتصادی و 
تولیدی را بررســی کردنــد و در نتیجه این 
زحمات یک هــزار و ۴۱ شــرکت و یا واحد 
تولیدی یا به چرخه برگشــته و یا از تعطیلی 
آن ها جلوگیری شــده است. معاون اول قوه 
قضاییه گفت: در راستای حمایت از تولید و 
تحقق شعار سال همچنین، حساب هایی که 
امکان رفع مســدودی داشت به طور قانونی 
رفع مشکل شده و امکان تردد به خارج برای 
کسانیکه می توانند و می خواهند حمایت از 
تولید داشته باشند، فراهم شده به طوریکه 
بیش از ۱۰ هزار مورد اینچنینی داشتیم که 
مشکلات آن ها با هماهنگی دستگاه قضایی 
حل شــد. خلیلی با بیان اینکه دستگاه قضا 
علاوه بر پیگیری بسترها و گلوگاه های فساد 
و با شناسایی بســترها و معرفی آن ها به قوه 
مجریه کمــک کرده تا ســاختارهای نظام 
اقتصادی اصلاح شــود، گفت: قوه قضاییه 
ضمن حمایت از اصلاح ساختار اقتصادی، با 
کسانیکه اخلال در نظام اقتصادی داشتند، 
برخورد سخت داشته است؛ لذا ۶۹۰ پرونده 
جرایم اقتصادی تشکیل شــده که بخشی 
از آن هــا رســیدگی و بخش هــم در حال 

رسیدگی هستند و با این اقدام اموال زیادی 
به بیت المال بازگشته است. 

وی اظهار داشت: با اقدامات قوه قضاییه در 
مقابله با فساد ۳۲۳ همت بازگشت مالی به 
بیت المــال رخ داده و همچنیــن ۵۸ همت 
معوقات بانکی توســط واحدهــای اجرایی 
وصول و ۴۰ همت مطالبات دولت از برخی 
شرکت ها وصول شده است. معاون اول قوه 
قضاییه گفت: تلاش خدمتگزاران شــما در 
قوه قضاییه آن اســت کــه اختلافات عادی 
مردم با صلح خاتمه یابد و ایــن مهم مگر با 
همکاری آحــاد جامعه ممکن نیســت. در 
حال حاضر اکثر شــهروندان در قالب صلح 
یار و اعضای شورای حل اختلاف ما را کمک 
می کنند و نرخ مصالحه به ۴۲ درصد رسیده 
اســت و در شــورای حل اختلاف زندان ها 
حدود ۸۰ درصد پرونده ها بــا صلح خاتمه 
پیدا می کنند و ۴۴۳ فقــره پرونده قصاص 
نیز با گذشت اولیای دم مختومه شده است.  
وی گفت: یکی از منشــاهای اساسی ایجاد 
اختلاف وجود اسناد عادی در مبادلات افراد 
بود و این موضوع باعث تشــکیل. خیلی از 
پرونده های قضایی شــده است. با تاکیدات 
رهبر معظم انقلاب در این باره، »قانون الزام 
به تنظیم سند رســمی اموال غیرمنقول« 
تدوین و در مجمع تشخیص تصویب و ابلاغ 
شــد؛ با اجرای دقیق این قانون شاهد ایجاد 
نظم خوبی در معاملات املاک خواهیم بود، 
سازمان اسناد در حال ایجاد زیرساخت ها و 

ملزومات آن است. 

خریدار   شهردار منطقه ۲۲ اعلام کرد که ۸۱۲ درخت 
در پارک چیتگر خشک شــده که به جای آنها یک هزار 

درخت کاشته می شود.
مســعود نصرتی در در مراسم کاشــت یک هزار اصله 
درخت در پارک جنگلی چیتگر که با حضور دادستان 
عمومی و انقلاب تهران و مدیرعامــل اداره کل منابع 

طبیعی و آبخیزداری اســتان تهران در فاز غربی پارک 
جنگلــی چیتگر برگزار شــد؛ گفت: ورود دادســتان 
تهران به موضوع پــارک چیتگر، باعــث ایجاد وفاق و 
همدلی بیشتر تمامی نهادها و دســتگاههای مربوطه 
شــد و با حضــور و تاکیــد وی در بحــث جایگزینی 
درختان، اســتفاده از پســاب و جابجایــی درختان 

خشــکیده شــرایطی به وجود آمد تا مردم خوب شهر 
تهران دیگر از بابت این بوســتان فرامنطقه ای شــهر 

نگرانی نداشته باشند.
وی با بیان اینکه اصلی تریــن منابع آبی در پارک چیتگر 
پســاب چهار تصفیه خانه منطقه خواهد بود، افزود: در 
فاز اول طرح آبیاری بوستان، حقابه ای به میزان ۳۰ لیتر 

در ثانیه در نظر گرفته شــده و با برنامه ریزی های صورت 
گرفته به ۴۰۰ لیتر در ثانیــه به عنوان منابع آبی مطمین 

تلقی می شود، خواهد رسید. 
همچنین ۸۱۲ درختی که در این بوســتان خشــک 
شــده بود خارج و به جای آنها یک هزار درخت کاشته 

می شود.

ح ترخیص عید تا عید برای موتورسیکلت ها طر

شهردار منطقه ۲۲ خبرداد: خشک شدن بیش از ۸۰۰ درخت در پارک چیتگر
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با همراهی گروه »قمر«
حمیدرضا نوربخش در تالار وحدت می خواند

تازه ترین کنسرت گروه »قمر« به سرپرستی نوید دهقان و خوانندگی 
حمیدرضا نوربخــش روز چهاردهم تیر در تالار وحــدت تهران برگزار 

می شود.
 گروه موســیقی »قمر« به سرپرستی و آهنگســازی نوید دهقان روز 
چهاردهم تیر تازه ترین کنســرت خود را در تالار وحدت تهران برگزار 

می شود.
در این کنســرت که به خوانندگــی حمیدرضا نوربخــش پیش روی 
مخاطبان قرار می گیرد، قطعاتی از آثار منتخــب نوید دهقان در حوزه 

موسیقی ردیف دستگاهی ایران اجرا می شود.
بهزاد رواقی نوازنده تار، علیرضا گرانقدر نوازنده سنتور، شاهین صفایی 
نوازنده تار، امین گلستانی نوازنده تار، مجید رضادوست نوازنده بم تار، 
نسیم اربابی نوازنده کمانچه، حســین محمدحسینی نوازنده نی، یکتا 
کرمانی نوازنــده آلتو، فرهاد صفــری نوازنده تمبک وشــهریار نظری 

نوازنده دف گروه اجرایی این کنسرت را تشکیل می دهند.
از ویژگی های مهم برگزاری این کنســرت، حضور حمیدرضا نوربخش 
مدرس آواز و مدیرعامل فعلی خانه موســیقی به عنوان خواننده در این 
کنســرت بعد از مدت ها دوری است که طی ســال های اخیر به دلیل 
عهده داربودن ســمت مدیرعاملی خانه موســیقی حضور کمتری را به 

عنوان خواننده در تالارهای پایتخت تجربه کرده بود.
گروه »قمر« به سرپرســتی نویددهقان نیز از جمله گروه های فعال در 
حوزه موســیقی ردیف دستگاهی ایران اســت که از سال های گذشته 
تا کنــون فعالیت های متعــددی را با هنرمنــدان و خوانندگان مطرح 

موسیقی کشورمان انجام داده است.

به میزبانی فرهنگسرای ارسباران
در نشست ماهانه هنرمندان موسیقی بیننده 

چند کنسرت باشید
نشست ماهانه هنرمندان موسیقی در روز شنبه دوم تیر در قالب هفت 

اجرای موسیقی به میزبانی فرهنگسرای ارسباران برگزار می شود.
 به نقــل از روابط عمومی فرهنگســرای ارســباران، نشســت ماهانه 
هنرمندان موسیقی  امروز شــنبه دوم تیر ســاعت ۱۸ با هفت اجرای 
متنوع )دســتگاهی ایرانــی، محلی، کلاســیک و تلفیقــی( با حضور 

چهره های موسیقی در فرهنگسرای ارسباران برگزار می شود.

گروه »بیداد« به سرپرستی و آهنگســازی فرهاد رجبی راد، تک نوازی 
تنبور در قالب »بداهــه نوازی در مقامات تنبور« با هنرمندی ســوگل 
شاه حســینی، اجرای گروه »پروین« با ســاز و آواز و تصمنیف در مایه 
اصفهان، تک نوازی تنبوراحمد قاســمی، »آواز ابوعطا« با خوانندگی 
جواد شــفیعی، گروه کوبه ای »هم نــوا« به سرپرســتی مجید آهنگر 
و مه زاد مهجــور، گــروه »گاتا-ســازهای کوبه ای نواحــی ایران« به 
سرپرســتی علیرضا ولی زاده از جمله مجموعه ها و هنرمندانی هستند 
که در تازه ترین نشســت ماهانه هنرمندان موســیقی به اجرای برنامه 

می پردازند.
نشست ماهانه موســیقی با اهدافی چون ایجاد امکان اجرای صحنه ای 
برای جوانان، اجرای موســیقی تجربی، معرفی گروه های موســیقی 
و جوانان بااســتعداد در زمینه نوازندگی و آواز، بــه صورت تک نوازی و 
گروه نوازی در ژانرهای مختلف با حضور اهالی و علاقه مندان موسیقی 

در فرهنگسرای ارسباران برگزار می شود.
این نشست ها از سال ۱۳۹۱ به صورت ماهانه و مستمر در فرهنگسرای 
ارسباران برگزار شده است. همچنین معرفی کتاب ها و آلبوم های تازه 
منتشر شــده، رویدادهای پراهمیت موســیق از دیگر برنامه های این 

نشست ها است.
علاقه مندان برای حضور در این نشست که شــرکت در آن برای عموم 
آزاد و رایگان است، می توانند به فرهنگسرای ارسباران واقع در خیابان 

شریعتی، بالاتر از سیدخندان، خیابان جلفا مراجعه کنند.

در پیامی تصویری مطرح شد
دعوت کارگردان تئاتر از مردم

حمید حرا کارگردان نمایش »او جان من اســت« که این روزها در تالار 
وحدت اجرا می شود، از مردم شهر تهران دعوت کرد تا در »مهمونی ۱۰ 

کیلومتری غدیر« در کنار یکدیگر حضور داشته باشند.
 نمایش »او جان من است« به نویســندگی ایوب آقاخانی و کارگردانی 
حمید حرا ایــن روزها در تالار وحدت اجرا می شــود. این نمایش که به 
موضوع مباهله و همچنین رویداد غدیر خــم می پردازد، کاری از گروه 

هنری »سایه« است.
انوشیروان معظمی، سیدمحمد مهدی هاشــمی دانا، سیروس همتی، 
محمدجواد حبیبی، علیرضا عمرانی، علیرضا شــمائی، ایوب آقاخانی، 
محســن تقی زاده، بازیگران نمایش »او جان من است« به ترتیب ورود 

به صحنه هستند.
حمید حرا کارگردان این اثر نمایشــی، در قالب ویدئویی که در اختیار 
گروه هنر خبرگزاری مهر قرار داد، از مردم شــهر تهران برای حضور در 

»مهمونی ۱۰ کیلومتری غدیر« دعوت به عمل آورد.
وی علاوه بر دعوت از مردم شــهر تهران برای حضــور در این رویداد، 
اظهار امیدواری کرد که همواره مردم در این اعیاد و جشــن ها شــاد و 

سربلند باشند.

قاب

ادی مورفی درباره بازی در »پلیس بورلی هیلز: اکسل 
اف« در ۶۳ ســالگی گفت که ترجیح می دهد هیچ نوع 

بدلکاری انجام ندهد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از هالیوود ریپورتر، 
ادی مورفی بــار دیگر در نقش کارآگاه اکســل فولی با 
قســمت چهارم این مجموعه فیلم ها کــه ۳ جولای از 

نتفلیکس پخش می شود، بازمی گردد.
وی اقرار کرد چهــار دهه پس از فیلم اصلی که ســال 
۱۹۸۴ اکران شد، بازگشت به نقش این پلیس مشهور 

بورلی هیلز، از نظر فیزیکی به این راحتی ها نبود.
این بازیگــر درباره تکرار نقش این شــخصیت در فیلم 
جدید »پلیس بورلی هیلز: اکسل اف« گفت: احساس 

پیری کردم. مــن در ۲۱ ســالگی در بورلی 
هیلز کار کردم و اکنون ۶۳ سال دارم.

وی در ادامه گفت: حالا ترجیح می دهم هیچ 
بدلکاری انجام ندهم. داشــتیم سکانسی را 
فیلمبرداری می کردیــم و کارگردان گفت 
»می خواهــم از این جا بیــرون بیایی و از آن 
پله ها پایین بروی« بعد از اینکه فیلمبرداری 

کردیم، گفت »می توانی با حس فوریت بیشتری پایین 
بیایی؟ سریع تر؟« و من گفتم: نه!

در چهارمین فیلــم از این مجموعــه، مورفی پس از 
تهدید جان دختــرش به بورلی هیلز بــاز می گردد و 
با همکار جدیدش کارآگاه بابــی ابوت با بازی جوزف 

گوردون-لویــت و دوســتان قدیمی جان 
تاگارت )جان اشــتون( و بیلی رزوود )جاج 
راینهولد( برای کشف یک توطئه همراه می 

شود.
وی همچنیــن گفت: حرف مــن این بود که 

هیچ کار سختی نمی کنم.
 با من تمــاس نگیرید، مگر ایــن که همان 
نقش هایی را که به مورگان فریمن می دهید، برای من 

داشته باشید.
این بازیگر نخستین بار ســال ۱۹۸۴ در فیلم »پلیس 
بورلی هیلز« در نقش اکســل فولی ظاهر شــد و در آن 
فیلم شــخصیت وی به کالیفرنیا ســفر کرد تا ماجرای 

قتل دوست دوران کودکی خود مایکی تاندینو با بازی 
جیمز روســو را حل کند. موفقیت آن فیلم موجب شد 
تا در ســال های ۱۹۸۷ و ۱۹۹۴ دنباله های آن ساخته 

شود.
مورفی با یادآوری این که »پلیــس بورلی هیلز« اولین 
فیلمی بود که در آن نقش اول را ایفــا کرد افزود: هنوز 
اگر به خارج از کشور سفر کنم، من را اکسل فولی صدا 
می کنند. اکســل یک انسان اســت. یک ابرقهرمان یا 
پلیس فوق العاده نیست و می تواند هر کسی باشد که در 
این جایگاه قرار می گیــرد، فکر می کنم به همین دلیل 
است که مردم دوستش دارند و البته مهم تر از همه این 

که او بامزه است.

ویگو مورتنســن، کلایو اوون، دنیل برول در جشنواره 
فیلم کارلووی واری تجلیل می شوند.

 به نقل از ورایتی، ویگو مورتنســن بازیگر و کارگردان، 
کلایو اوون بازیگر و دانیل بــرول بازیگر و کارگردان در 

جشنواره فیلم کارلووی واری ۲۰۲۴ تجلیل می شوند.
این جشــنواره که مهم ترین رویداد سینمایی اروپای 
مرکزی و شرقی است در همین راستا با فیلم »مردگان 

صدمه نمی زنند« مورتنسن افتتاح می شود.
جشــنواره همچنین دیــروز )چهارشــنبه( خبر داد 

استیون ســودربرگ کارگردان و تهیه کننده و نیکول 
هولوفســنر فیلمنامه نویس و کارگــردان مهمان این 

رویداد خواهند بود.
مورتنسن، اوون و برول هر یک جایزه رییس جشنواره 

را دریافت خواهند کرد.
این جشنواره همچنین درام »نزدیکتر« ساخته مایک 
نیکولز محصول ۲۰۰۴ را به نمایش می گذارد که اوون 

برای بازی در آن نامزد جایزه اسکار شده بود.
برول نخســتین کارگردانی خود را با عنوان »همسایه 

بغلی« کــه در برلینالــه ۲۰۲۱ نمایش داده شــد، در 
کارلووی واری همزمــان با دریافت جایــزه اش روی 
پرده خواهد داشت.در گرامیداشت سودربرگ ۲ فیلم 
»کافکا« )۱۹۹۱( و »آقــای. کنف« )۲۰۲۱( به عنوان 
بخشــی از برنامه مروری بر آثار این فیلمساز در تجلیل 
از صدمین سالگرد کافکا و در بخشی با عنوان »آرزوی 
سرخپوســت بودن: کافــکا و ســینما« نمایش داده 

می شود.
کارلــووی واری در تجلیل از هولوفســنر ســه فیلم او 

شــامل »لطفا بده« )۲۰۱۰(، »به انــدازه کافی گفته 
شد« )۲۰۱۳( و »تو به احساسات من صدمه می زنی« 
را نمایش می دهد.میشــل فرانکو فیلمساز مکزیکی، 
جوهو کوسمانن فیلمساز فنلاندی، سرگئی لوزنیتسا 
فیلمساز اوکراینی، رونار رونارسون فیلمساز ایسلندی، 
دانیله لوکتی فیلمســاز کهنه کار ایتالیایی و تی وست 
فیلمســاز آمریکایی دیگر فیلمســازان حاضر در این 
مراسم هستند که با جدیدترین فیلم های خود در کنار 

تماشاگران کارلووی واری می ایستند. 

چهره

چهره

خریدار   وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گفت: شهید رییســی بر استفاده از ظرفیت 
مساجد در ســاخت معماری فرهنگ کشور 

تاکید داشت.
محمدمهدی اســماعیلی در آئین افتتاحیه 
طــرح ملی اوقــات فراغــت در کانون های 
فرهنگی و هنری مساجد کشــور با عنوان 
»مسجد، کانون نشاط« گفت: خدا را شاکر 
هستیم امسال نیز طرح تابستانی »مسجد، 
کانون نشــاط« در حال شــروع است، یکی 
از شــعارهای مهم در دولت مردمی شهید 
رئیســی در حــوزه فرهنگ، هنر و رســانه 

نهضت بازگشت به مساجد است.
وی افزود: تحلیــل ما مبتنی بــر واقعیات 
تاریخی ایــران بــود، همــه حرکت های 
اصیل، عدالت خواهانــه، دینی و ملی در این 
ســرزمین زمانی به موفقیت رســیده که از 

ریشه های اصیل آن نشان گرفته باشد.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح 
کرد: نهضت اصیل اسلامی مردم ایران که از 
سال ۱۳۴۱ آغاز شد تا امروز که سال ۱۴۰۳ 
را پشت ســر می گذاریم ادامه دارد و بر پایه 

هویت دینی جلو رفته است.
اســماعیلی ادامه داد: مرکــز الهام بخش 
این هویت دینی مراکــز دینی و در رأس آن 
مســاجد، حســینه ها و بقاع متبرکه است، 
مجموع این سازه های دینی است که هویت 
دینی جامعه ما را شکل داده است؛ اگر روند 
حرکتی هر فرد موفقی در عرصه حاکمیت 
دینی را مــورد توجه قرار دهیم خاســتگاه 
مســجد مهمترین عامل ایجاد انگیزه برای 
حضور در فضای رشــد و تعالــی در جامعه 

بوده است.
وزیر فرهنگ گفت: امام فرمودند مســاجد 
سنگر اســت و ســنگرها را حفظ کنید. در 
دولتی کــه برخاســته از گفتمــان اصیل 

انقلاب و اندیشــه های راسخ امامین انقلاب 
بود طبیعی بود در حوزه فرهنگ، ایســتگاه 
اصلی و پایگاه با ارزشــمان را در مســاجد 
جســت و جو کنیم، براســاس ایــن نکته 
مساجد به عنوان نقطه پیشران فعالیت های 

فرهنگی هنری انتخاب شد.
وی افزود: بنا به مشــیت الهی و شــهادت 
رئیس جمهــور انقلابی، مکتبــی و ولایی 
دولت مردمی در کمتر از ســه ســال به کار 
خود پایان می دهد ولــی این افتخار برای ما 
ثبت شده که این مسیر را با قوت آغاز کردیم 

و به نقطه فعلی رساندیم.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح 
کرد: در هیچ جلســه فرهنگــی در محضر 
رئیس جمهور نبودیم مگر اینکه پایه اصلی 
آن جلســه دعوت به اســتفاده از ظرفیت 

مساجد در ساخت ســتون های فرهنگی و 
معماری فرهنگ کشور از طرف ایشان بود.

اســماعیلی افزود: به مســاجد بــه عنوان 
مهمترین جایگاهی که باید در امر فرهنگ، 

محور باشد، اعتقاد داریم.
وزیــر فرهنگ گفــت: وقتی مســاجد در 
حوزه فرهنگی به حاشــیه رود حتماً جامعه 
دچار آســیب خواهد شــد که با درک این 
آســیب چنین مأموریتی برای ما ضرورتی 

دوچندان یافت.
وی افزود: امــروز در پایــان دوره مدیریت 
دولت مردمی، خدا را شــاکر هســتیم که 
همکاران ما در حوزه مســاجد کارنامه قابل 
قبولــی از اهــداف محقق شــده در اختیار 

ناظران قرار می دهند.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح 

کرد: حتماً این نقطه رضایت بخش برای ما 
نیســت، زمانی که در محضر رئیس جمهور 
وضعیــت ســاختار فرهنگی در کشــور را 
ارزیابی می کردیم می گفتم فضای مدیریت 
و بودجه ریــزی نظــام مدیریتی کشــور 
به گونه ای شــکل گرفته که بدنــه اصلی، 
تأثیرگذار و هسته ســخت پای کار اهداف 
انقلاب به شــکل وارونه با حــوزه مدیریتی 
و بودجه نسبت داشته اســت. یعنی فضای 
حمایتی در دولــت در حــوزه فرهنگ در 
جایگاهی استقرار یافته که فاصله بیشتری 

با نظام آرمانی ما دارد.
اســماعیلی تاکید کرد: تلاش های مهمی 
را آغاز کردیم تا این حــوزه را متحول کنیم 
که این اتفاق بحمدالله در حال ارتقا اســت، 
کانون هــای فرهنگی هنری مســاجد در 

اولویت توجــه و نظام برنامــه ریزی وزارت 
فرهنگ قرار گرفته و این چرخــه را دوباره 
تعریف کردیــم.وی افزود: ســازوکارهایی 
را پیش بینــی کردیم که بهــره اصلی برای 
حرکت فرهنگــی در اختیــار جریان های 
اصیل انقلابی قرار گیرد و انشاالله این مسیر 
قابل بازگشت به عقب نیست و مردم چنین 
اجازه ای نمی دهند. ما این مسیر را به پیش 
خواهیم برد و این مســیر قابل بازگشت به 

عقب نیست.
وزیر فرهنگ گفت: این مســیر نورانی را در 
وزارت فرهنگ با راه اندازی قرارگاه شــهید 
آوینی دنبال کردیم و به شــورای فرهنگ 
عمومی اســتان ها، فضای پشتیبانی و نظام 

بودجه ای مستقلی اختصاص دادیم.
وی با بیان اینکه شــرط اصلی در تخصیص 
بودجه ها بعد غیر دولتی نهادهاست، افزود: 
در بدو ورود به مســجد شــهدای گمنام را 
زیارت کردم، پذیرفته نیســت وارد مسجد 
شــویم و فرزندان جریان انقلاب از امکانات 

حداقلی گلایه داشته باشند.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: 
مراکــز کانون هــای فرهنگی هنــری در 
مساجد باید بیشترین سهم را در برنامه های 
فرهنگی هنری کشور داشــته باشند و این 
افــراد در رأس حمایت ها و پشــتیبانی ها 
هستند.وزیر فرهنگ در حاشیه این مراسم 
از نمایشگاه فعالیت های قرآنی و طرح »هر 

مسجد یک پایگاه قرآنی« نیز بازدید کرد.
طرح ملــی »مســجد، کانون نشــاط« در 
راستای غنی سازی اوقات فراغت نوجوانان 
مسجدی با تمرکز بر هماهنگی، هم افزایی و 
بالا بردن کیفیت فعالیت کانون های مساجد 
سراســر کشــور در طول تابســتان برگزار 
می شود.این طرح از ابتدای تیر آغاز و تا ۱۵ 

شهریورماه ۱۴۰۳ ادامه دارد.

پس از موفقیت ۳ فیلم پیشین؛ ادی مورفی برای چهارمین بار پلیس بورلی هیلز شد 

ویگو مورتنسن و ۲ بازیگر دیگر در کارلووی واری ۲۰۲۴ تجلیل می شوند

»صداهایی ورای تاریکی« از درد مشترک انسان ها
خریــدار  »صداهایــی ورای تاریکی« از 
درد مشــترک انســان ها می گوید؛ حقوق 
بشر؛ دردی به مثابه گام برداشتن در دهلیز 
مرگ و مردمانی که می گویند درد، درد من 
نیســت و خودشــان را به خواب می زنند و 
نگاهی که می گوید هیچ چیزی قرار نیست 

درست شود.
انســان هایی که به دنبال نــور می گردند، 
انســان هایی که یکی می شــوند و در عین 
حال، سیاســت هایی که راهگشــا نیست و 
مجامعی که تشکیل می شوند اما هیچ نقشی 

در احیای حقوق بشر ندارند.
مدعیــان حقــوق بشــری و تعصباتی که 
قربانی می گیرند و در ایــن میان، کودکان 
هستند که جان خود را از دست می دهند. 
دیوارهایی که ســاخته می شــود و میان 
انسان ها کشــیده، عدالت هم واژه ای است 

گم شده.
از آفریقا تا آســیا، تا مرز آمریــکا هم پیش 
مــی رود. برزیل، پــرو، مکزیــک. از هند و 
پاکســتان، رومانــی، کاســتاریکا، لیبریا، 
صربســتان، عمان، کامبوج، ایرلند شمالی 
حتی. بنــگلادش، لهســتان و ... به یک باره 
نام فلسطین و فلسطینیان به ماجرا کشیده 
می شود. سرزمینی که نسل کشی به معنای 
واقعی را با گوشــت و پوســت و استخوانش 

درک کرد.
صداهایی ورای تاریکی ایــن روزها در تالار 

مولوی به روی صحنه رفته اســت؛ نمایشی 
با کثرت بازیگر و دکوری ساده اما پرماجرا.

امیرحســین حریری کاشــانی کارگردان 
نمایش صداهایــی ورای تاریکی در گفت و 
گو با خبرنگار فرهنگــی ایرنا می گوید: خود 
متن و اســاس فرمی که در اجرا لحاظ شده 
بود، دلالت بر مســاله و موضوع حقوق بشر 
به عنوان یک موضــوع معاصر، جدی و قابل 
بحث و جاری در دنیای معاصر داشــت که 
در یک قالب، گونه و دبســتان تئاتری به نام 
تئاتر مســتند سعی داشــت خود را روایت 

کند.
وی افــزود: نمایــش ارجــاع مــی داد به 
مصاحبه ها و اســنادی که از کشــورهای 
مختلــف و افراد فعــال در ایــن زمینه در 
فرهنگ های مختلف وجود داشت که همه 
اینها تحت قالب نمایشــنامه ای نوشــته 
آریل دورفمــان دراماتیزه و تبدیل شــده 
بود یه یــک کلاژ دراماتیک از گزارش های 
مستندی که در موضوع حقوق بشر وجود 

دارد.
حریری کاشانی می گوید: در اجرا هم خیلی 
کم سعی کردیم دراماتورژی و در حقیقت، 
فضا را از فضای اجراگری به فضای بازیگری 
تبدیل کنیم که ارتباط بهتــری را به لحاظ 
مفهومی و معنایی با مخاطب خود داشــته 
باشــد و به طور کلی ســعی کردیم به خود 
متن و آنچه که نویســنده مد نظر داشــت 

چه به لحاظ فرم و چه بــه لحاظ موضوعی، 
متعهد و وفادار باشیم.

نه گزارشی را حذف و نه چیزی را 
اضافه کردیم

به گفته او، دســت کاری خیلی کمی در حد 
دراماتورژی در متن شــده، آن هم بیشتر در 
حد تقطیع گزارش ها بود. حریری کاشــانی 
می گوید: نه گزارشی را حذف و نه چیزی را 
اضافه کردیم. شــاید در برخی از گزارش ها 
بنا به کارهای پژوهشی که در حوزه پژوهش 
صورت گرفته بود، مقداری اضافه تر کردیم. 
اما بیشــتر در حــوزه اجرا دراماتــورژی و 
ســعی کردیم اجرا را با آیکون های نمایشی 
با نشــانگان صحنــه ای به ســمتی ببریم 
که ارتبــاط راحت تــر و بی ملاحظه تری با 
مخاطب ایرانی در ایــن مقطع زمانی برقرار 

کنیم.
کارگردان کار درباره موضوع فلســطین در 
اجرا هم گفت: چیزی را اضافه نکردیم؛ اتفاقا 
در متن بر اساس گزارش و مصاحبه ای است 
که با راجی ســورانی یکی از وکلای حقوق 
بشری فلســطینی صورت گرفته. اما یکی 
ســری اســامی را اضافه کردیم. تنها کاری 
که انجام دادم، آوردن اسامی فعالان حقوق 
در حوزه هــای مختلــف در موضوع حقوق 
فلسطینی ها و اساس منطقه بیت المقدس 
بود که در حوزه ادبیات، سیاســت و حقوق 

فعالیت دارند.
وی در مورد دیوار در دکور نمایش هم گفت: 
بحث تاویلی است، اجازه می دهیم مخاطب 
هر برداشتی داشــته باشــد. این دیوارها، 
دیوارهای نشــانگانی و تمثیلی هستند که 
قدرت ها و اســتعمارها دارند در کشورهای 
به ویژه جهان سومی ایجاد می  کنند و باعث 
قطع ارتباط می شــوند و تلاشی که فعالان 
می کنند تا به نحوی ایــن دیوارها را از بین 
ببرند، حداقل رخنه ای در آنها ایجاد کنند. 
اما متاســفانه دیوارها باقی می مانند و اجازه 
نمی دهند و اساســا فرصتی داده نمی شود 
که ایــن تغییر به طور عمده اتفــاق بیفتد و 

صرفا بارقه ای از نور است که باقی می ماند.
و به زعم مــن، خبرنگاری که به تماشــای 
نمایش نشســتم، »در نهایت، هر آنچه باقی 

می ماند، طعمی همچون خاکستر داشت.«
در ایــن نمایش، رضــا صمدپــور، مهدی 
اســکندری، بیتــا جمالی، مــژگان رادفر، 
ســیدجواد حسینی)خیام(، ســارا فتحی، 
صدف اســداللهی، حســین فیروزی، سارا 
ذوقی، ملیــکا زارع، طناز فضائلی، ســمانه 
صادقــی، مبینــا کاظمی، بهــروز پرنیان، 
یزدان افشــانی، جلال شهســواری، هانیه 
زمردی، شیما بختیاری و اردوان ابراهیمی 

ایفای نقش می کنند.
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میدان

مهرزاد معدنچی بهتریــن گلزن مرحلــه فینال جام 
حذفی است.

ســی وهفتمین دوره جام حذفی با قهرمانی ســپاهان 
به پایان خود رســید. برخلاف لیگ برتر که رکوردهای 
این مسابقات بسیار مورد توجه بوده به رکوردهای جام 
حذفی کمتر توجه شده است. در پایان این فصل از جام 
حذفی برخی از شــاخص ترین نفرات این رقابت مرور 
شــده که در آخرین بخش، رکوردداران بیشترین گل 

زده در فینال حذفی مرور شده است.
جام حذفی یک جام متفاوت بــرای مهرزاد معدنچی 
به شــمار می رفت. درخشــش عجیب این بازیکن در 
جام حذفی در ۸۵-۱۳۸۴ باعث شــد تــا درهای تیم 
ملی بــه روی این بازیکن برای جــام جهانی ۲۰۰۶ باز 
شــود. معدنچی ۴ گل در فینال جام حذفی زد که هر 
۴ گل با پیراهن فجرسپاســی بود. معدنچی در فینال 
حذفی فصل ۸۰-۱۳۷۹ در بازی رفت وبرگشت مقابل 

اســتقلال درخشــش عجیبی داشــت و ۳ گل به این 
تیم زد که ایــن گل ها برای قهرمانی فجــر کافی نبود. 
معدنچی دوره بعد باز هم در فینــال موفق بود و دروازه 
ذوب آهن را باز کرد ولی دوبــاره فجر موفق به قهرمانی 
نشــد. این بازیکن می توانســت تعداد گل خــود را در 
فینال بیشتر کند ولی در دیدار فینال پرسپولیس برابر 

سپاهان، ضربه پنالتی را از دست داد.
محمد نــوری یکــی از بازیکنان موفــق در تاریخ جام 

حذفی است و آمار گلزنی بالایی در تاریخ این مسابقات 
دارد. نوری ۳ گل از مجموع گل هــای خود را در فینال 
جام حذفی به ثمر رسانده اســت. نوری در فینال جام 
حذفی در فصــل ۹۰-۱۳۸۹ در دیدار رفت برابر ملوان 
۲ گل زد و در نهایت پرســپولیس قهرمان شــد. نوری 
۲ فصل بعد در فینال برابر ســپاهان در وقت اضافه گل 
مهمی زد که پرسپولیسی ها به قهرمانی بسیار امیدوار 

باشند ولی در نهایت سپاهان برنده این بازی شد.

حذفی

سپهر ســتاری  امیرحســین اصلانیان 
درباره اتفاقات اخیر باشــگاه پرســپولیس 
صحبت کرد. باشــگاه پرســپولیس پس از 
قهرمانــی در لیگ بیست وســوم روزهای 
پرحاشیه ای را سپری می کند. ابتدا اوسمار 
ویرا، ســرمربی برزیلی ســرخ ها به شکلی 
ناگهانــی از این تیم جدا شــد تــا مدیران 
پرســپولیس مجبور به انتخــاب یک مربی 
جدید شوند. در شــرایطی که هنوز تکلیف 
جانشین اوسمار مشخص نشده بود، علیرضا 
بیرانوند هم با فســخ یک طرفه قرارداد خود 
شوک جدیدی به پرسپولیسی ها وارد کرد. 
بیرانوند درحالی اقدام به فسخ قراردادش با 
پرسپولیس کرده که سال گذشته هم دقیقا 
این کار را انجــام داد و حتی تــا یک قدمی 
امضای قرارداد با اســتقلال هم رفت ولی در 
نهایت از جمع سرخ پوشان جدا نشد. با این 
حال به نظر می رسد این بار دیگر بازگشتی 
در کار نباشد و بیرانوند فصل آینده در تیمی 

جز پرسپولیس بازی کند.
امیرحســین اصلانیــان، مهاجم اســبق 
پرســپولیس دربــاره جدایــی بیرانوند و 

اتفاقات اخیر سرخپوشان صحبت کرد:

علیرضــا بیرانوند چنــد روز قبل 
قرارداد خود با پرســپولیس را فسخ 
کرد. نظرتان در خصــوص تصمیم او 

چیست؟
طبق رزومه ای که ایشــان طی ۷ سالی که 
در پرســپولیس بوده و ۷ جام که آورده ولی 
هوادار هم همیشــه او را حمایــت کرده و 
بازیکنان اگر نامی دارند از از کنار اســتقلال 
و پرســپولیس اســت. اینکه او بعد از فسخ 
قرارداد پارســال قــرارداد جدیدی تنظیم 
کرده و طبق اعلام باشگاه مطالباتش را هم 
گرفته ولی دوباره توانســته فسخ کند دیگر 
مشکل از بیرانوند نیست و از مدیریت باشگاه 
و مشاوران اســت. چطور او توانسته بندی را 
اضافه کند و دوباره بتواند قراردادش را فسخ 
کند؟ اینجا ایراد از مدیریت باشــگاه است و 
باید پاسخگو باشند که چه چیزی در قرارداد 
تنظیم کردند. چون شما باید سفت و محکم 
ببندید. قراردادهای امیــر عابدینی را نگاه 
کنید. بالای ۲۰ ســال پیش این قراردادها 
را امضا می کرد و باعث می شــد مهدوی کیا 
تا ۲ ســال به پرســپولیس پول برساند ولی 
متاســفانه مدیران فعلی قراردادهایی امضا 
می کنند که فقط به ضرر باشــگاه اســت. 
قرارداد رادوشویچ را ببینید که انصاری فرد 
بســت و پرســپولیس را بدبخت کرد. البته 
من مطمئنم که قراردادها را بعضی مربیان 
طوری تنظیــم می کنند که بــرای دلالان 

خودشان نفع مالی داشته باشد.

 به نظرتان بهتر نبــود بیرانوند هم 
کمی صبر کند؟ او پارســال هم مشابه 

این رفتار را انجام داد!
اگر بخواهد یک فصــل دیگر صبر کند خب 
این ها آخرین ســال های فوتبال شان است 
و درســت می گویندکه شــغل دیگری هم 
ندارند. اینکه صحبتی کــرد که مثل بعضی 
از پیشکســوتان در ســتادهای سیاســی 
شرکت نمی کند که در قبال ان پول بگیرد. 
من این جایگاه را بــرای او محترم می دانم 
که تصمیمش را بگیرد. مــن در جایگاهی 
نیســتم که جای او تصمیم بگیــرم ولی در 
آینده ناخواســته جلوی هوادار قرار خواهد 
گرفت و متاســفانه این هــم از تنش های 
حضور در تیم های سرخابی است. به نظر من 
خودشان تصمیم نهایی را می گیرند و به هر 
حال باید برای او هم احترام قائل شــویم که 
۷ سال برای پرســپولیس زحمت کشیده و 
جام گرفته اســت. البته این را هم بگویم که 
او می گوید ما بهترین نسل هستیم، بهترین 
نسل به لحاظ این بودند که هیچ استعدادی 
نبوده حتی با نیمکت نشــین های تیم های 
ســرخابی رقابت کند. بله شما جام گرفتید 
ولی اگر بخواهی نفر به نفر با نسل های قبلی 
مقایســه کنی، نمی توان به لحاظ اســمی 
رقابت کرد. آن زمان هر ســال ۶-۷ پدیده 
تولید می شــد. به لحاظ گرفتن جام بله، در 
جایی که کفش نیســت، یــک لنگه کفش 

غنیمت است.
البته ناگفته نماند پرسپولیس سال گذشته 

گل هــای بــدی خورد کــه یکــی از آن ها 
مقابــل آلومینیــوم اراک از فاصله ۷۰-۶۰ 
متری بود و این نشــان می دهــد خیلی هم 
فاصله ای با گلرهای تیم های دیگر نیســت. 
امیدوارم بتواننــد راحت یــک گلر جذب 
کنند و دفاع پرســپولیس انقدر خوب بوده 
که توانسته جلوی فشــار تیم های دیگر را 
بگیرد. اینطوری نیســت که کل قهرمانی را 
به دلیل حضور بیرانوند بدانیم و پرسپولیس 
گل های بدی خــورده که نشــان می دهد 
حتی در صــورت ماندن بیرانونــد هم باید 
یک دروازه بان در حد پرســپولیس و لیگ 

نخبگان جذب شود.

 بعضی از هواداران پرســپولیس هم 
معتقدند بعد از تکــرار این اتفاقات 
باشگاه دیگر نباید سراغ بیرانوند برود. 
به نظرتان باشگاه باید مشکل بیرانوند 
را حل  کنــد تا او بماند یــا دروازه بان 

جدید بخرد؟
طبق وویســی که از بیرانوند بیــرون آمد و 
گفت راه برگشــتی برای من وجــود ندارد، 
فکر کنم او خودش احســاس کــرده وقت 
رفتن اســت. هوادار هم دیگر طاقت تحمل 
را نــدارد و خیلی هم چیز خاصی نیســت و 
نباید داســتان را بزرگ کنیم. در استقلال و 
پرسپولیس در هر پســتی بازیکنان زیادی 
آمدند و رفتند و اتفاق خاصــی هم نیفتاده 
است. من شنیدم قرارداد بازیکنان دیگر هم 
تمدید نشــده و نمی دانم مجموعه بانک ها 
که مالکیت پرسپولیس را بر عهده گرفتند، 
چه می کنند. امیدوارم بانک ها ورشکســته 

نشده باشــند که نتوانند تامین مالی کنند. 
امیدوارم بودجه پرســپولیس مناسب باشد 
که بازیکــن و مربی خوب بخــرد وگرنه ما 
در لیگ نخبــگان زنگ تفریح می شــویم. 
در خــط حمله یــک مهاجم ششــدانگ 
می خواهیــم و در مرکــز زمیــن هم یک 
پلی میکر رو به جلــو لازم داریم که زیر ۳۰ 
سال باشــد. فوتبال ایران الان بازیکن بالای 
۳۰ ســال را نمی طلبد و باید میانگین سنی 
را پایین بیاوریــم. متاســفانه در تیم ملی 
هم انقدر در تیم های پایه بــد عمل کردیم 
دســت قلعه نویی را هم بستیم که نمی تواند 
بازیکنان بالای ۳۰ ســال را کنــار بگذارد و 
بازیکن جوان بیاورد که نسل را عوض کند. 
متاسفانه این از مشکلات فوتبال ماست که 
استعدادی تولید نشــده و پرسپولیس باید 

خارجی خوب بخرد.

 پرســپولیس این روزهــا به دنبال 
یک سرمربی جدید است. اول از همه 
نظرتان درباره تصمیم اوســمار ویرا 

برای جدایی چیست؟
برای اوسمار بهترین زمان بود از پرسپولیس 
برود و از کنار پرســپولیس با یک نیم فصل 
قهرمانــی در کارنامــه اش ثبت شــد و با 
همین می تواند قــرارداد مالی خوبی ببندد. 
این قهرمانی بیشــتر به نفع اوســمار شــد 
و به هرحال به او اعتمــاد کردند که یکی از 
دلایل آن کمبود بودجه بــود. در ارتباط با 
مربی جدید نمی دانم این ســقف ۵۰۰ هزار 
دلاری واقعیت دارد یا خیــر و چطور با این 
می خواهند مربــی ایتالیایــی بیاورند. من 

فکر کنم مربی درجه یک بیشــتر از این ها 
می گیرد.

 جانشــین اوســمار باید سرمربی 
ایرانی باشد یا خارجی؟

گزینه داخلی خاصی نیســت و ۲ نفر مطرح 
هســتند و در نهایــت مدیریــت تصمیم 
می گیرد چه کســی را انتخاب می کند. باید 
دید یکی، ۲ اسم داخلی مثل تارتار و عبدی 
گزینه هســتند؟ مربی خارجی هم ماتزاری 
با پیشــینه ناپولــی، اینتر و واتفــورد برای 
لیگ نخبگان رزومه خوبــی دارد و باید دید 

قرارداد بسته می شود یا خیر.

 الان بحث والتر ماتزاری داغ شــده 
و گویا حضورش نهایی شــده است. 
به نظرتان این مربی بــا می تواند در 

پرسپولیس موفق شود؟
به نظرم با نایب قهرمانی ســری آ و قهرمانی 
کوپا ایتالیــا خب رزومه قــوی دارد و مربی 
۶۲ ساله باتجربه ای است. اگر ابزار و بازیکن 

داشته باشد قطعا موفق می شود.

 این روزها مسابقات یورو 2024 هم 
در جریان اســت. به نظرتان کدام تیم 

بهتر عمل کرده؟
آلمان کــه یکــی از گزینه هاســت. خودم 
پرتغال را می پســندم و آخرین ســال های 
رونالدو اســت. ایتالیــا هم بد نبــود و کلا 
تیم های اسمی تا الان خوب بودند. پرتغال و 

آلمان ولی فکر کنم مدعیان اصلی هستند.

 در آخر هــم درباره بحث فســاد 
اخیر سوال داشــتم. نظرتان درباره 
این اتفاقات و بازداشــت مسئولان 

فدراسیون فوتبال چیست؟
ببینیــد انقــدر گســترده شــد کــه خود 
مســئولین به آن پرداختند و موشــکافانه 
بررسی می کنند که کســانی که در داستان 
دخل و تصرف داشــتند بازداشت شدند. هر 
کسی تخلف کرده باشــد باید به زندان برود 
و پاســخگو باشد. وقتی پافشــاری می کنی 
که VAR نیاید خب یعنی در نتایج دســت 
می بری. یک ســری موارد دیگر هم از قدیم 
بوده که بازیکن حریف را می بینی و چیزهای 
کثیفی اســت که بوده و باید جمع شود. باید 
ببینیم پای چه کســانی وســط است چون 
خیلی ها هستند. امیدوارم کامل بررسی شود 
و تمام کسانی که در این قضیه بودند به سزای 
اعمال شان برسند. فرقی ندارد در چه سمتی 
هستند، از بازیکن و داور تا مربی و مسئولان 

رده بالای فدراسیون و سازمان لیگ.

ور رکوردداران تاریخ جام حذفی؛ بی رحم مثل معدنچی مر

با پیروزی برابر مس رفسنجان

سپاهان قهرمان جام حذفی شد
خریدار  تیم فوتبال ســپاهان موفق شد 
با شکســت مس رفســنجان قهرمان جام 
حذفی شــود. تیم هــای فوتبال ســپاهان 
و مس رفســنجان در فینال جام حذفی در 
ورزشــگاه آزادی با قضــاوت بیژن حیدری 
رو در روی هم قــرار گرفتند که این بازی در 
پایان با نتیجه دو بر صفر به سود سپاهان به 
اتمام رسید تا زردپوشان برای پنجمین بار 

قهرمان جام حذفی شوند.
ترکیب ســپاهان: نیما میــرزازاد، محمد 
دانشگر، ســیاوش یزدانی، رامین رضائیان، 
محمد کریمــی، برایان دابــو )۵۵- کارت 
زرد(، امید نورافکن )۸۹ - عباس حبیبی(، 
محمدجواد حسین نژاد )۸۹- رضا اسدی(، 
فرشــاد احمدزاده )۳+ ۹۰ - علی احمدی(، 
رضا شــکاری )۷۰- آریا یوسفی( و شهریار 

مغانلو )۷۰- کاوه رضایی(
ترکیب مــس: حامد لک، مجیــد نصیری، 
رامتین سلیمان زاده، میثم تیموری، حسن 
جعفــری )۲۷- کارت زرد(، جلال الدیــن 
علی محمدی، فرشید باقری، سعید واسعی 
)۷۰- شهریاری( )۸۳ - کارت زرد(، محمد 
مهــدی محبی، منتظــر محمد و ســجاد 
شــهباززادهبازیکنان ســپاهان بــازی را 
هجومی آغاز کردنــد و در همان دقیقه یک 
دیدار، خطا روی شهریار مغانلو در نزدیکی 
محوطه مس رفسنجان انجام شد که ارسال 
رامین رضائیــان را حامد لــک از محوطه 

جریمه مس دور کرد.

اشتباه عجیب مدافع مس و گل اول 
برای سپاهان

در دقیقه ۷ بــازی و در حالی کــه توپ در 
اختیار بازیکنــان مس قرار داشــت، میثم 
تیموری با پاس عجیب رو بــه عقب توپ را 
در اختیار شــهریار مغانلو قــرار داد و حامد 
لک هم تعادل خود را از دست داد تا مهاجم 
ســپاهان با ضربــه ای آرام گل اول بازی را 

برای زرد پوشان به ثمر برساند.
بازیکنان سپاهان پس از به ثمر رساندن گل 
باز هم به ســمت دروازه مس حمله کردند و 
در دقیقه ۱۵ شــاگردان ژوزه مورایس توپ 
را به محوطه جریمه مس ارســال کردند که 
پیش از رســیدن توپ به ســیاوش یزدانی 

مدافعان مس توپ را دور کردند.

اعلام پنالتی به سود سپاهان با کمک 
VAR

در دقیقــه ۲۲ امیــد نورافکن به ســمت 
محوطه جریمه مس هجوم برد که با دخالت 
بازیکن مس توپ به بیــرون رفت و بازیکن 
سپاهان نقش بر زمین شــد. داور ابتدا برای 
ســپاهان کرنر اعلام کرد اما پس از بازبینی 
صحنه توسط سیستم کمک داور ویدئویی 
VAR به سود شــاگردان مورایس پنالتی 
اعلام کرد و بار دیگر شــهریار مغانلو پشت 

توپ ایســتاد و بر خلاف جهــت حامد لک 
توپ را وارد دروازه کرد تا حســاب کار دو بر 

صفر به سود سپاهان شود.

آفساید مانع از ثبت گل اول برای مس
بازیکنــان مــس در دقیقه ۴۰ به ســمت 
دروازه سپاهان حمله کردند که در شلوغی 
نزدیکــی محوطه جریمه ســپاهان، ضربه 
آرام سجاد شــهباززاده با برخورد به بازیکن 
خودی وارد دروازه میرزازاد شد اما داور گل 
مس را به دلیل قرارگیــری بازیکن این تیم 

در آفساید مردود اعلام کرد.
ســپاهان در اواخــر نیمــه اول هــم چند 
موقعیت خوب برای گلزنی داشــت که توپ 

بازیکنان این تیم راهی دروازه مس نشد.

نیمه دوم
تیم فوتبال سپاهان نیمه دوم را هم هجومی 
آغاز کــرد و در دقیقه ۴۷ محمــد کریمی 
کاپیتان سپاهان از بیرون محوطه جریمه با 
شــوتی محکم دروازه مس را هدف قرار داد 
که توپ او به تیــرک دروازه برخورد کرد و 
به بیرون رفت.در ادامــه و در دقیقه ۵۴ باز 
هم موقعیت برای ســپاهان شــکل گرفت 
و این بار شــهریار مغانلو با شوتی زمینی به 
توپ ضربه زد که تــوپ او به با اختلاف کمی 
از کنار دروازه مس به بیــرون رفت.بازی در 
نیمه دوم به نســبت نیمه اول آرام تر دنبال 

شــد و تلاش بازیکنان مس برای رسیدن به 
دروازه سپاهان بی حاصل بود.

مغانلو ناکام در هت تریک
بازیکنان ســپاهان در دقیقه ۶۷ حمله ای را 
تدارک دیدند و حسین نژاد با پاسی زیبا و در 
عمق، شهریار مغانلو را در مصافی تک به تک 
با حامد لک قرار داد که تــوپ او با اختلاف 

زیاد از بالای دروازه به بیرون رفت.

واکنش میرزازاد دروازه سپاهان را 
بسته نگه داشت

در دقیقــه ۶۸ و پــس از حملــه بازیکنان 
ســپاهان این بار شــاگردان محرم نویدکیا 
به سمت دروازه ســپاهان هجوم بردند و در 
حالی که خط دفاع زرد پوشان جا مانده بود 
منتظر محمد در محوطــه جریمه به توپ 
رســید و اقدام به شــوت زنی کرد که نیما 

میرزازاد با واکنشی زیبا توپ را دور کرد.

منتظر محمد بــار دیگر شــانس گلزنی به 
دســت آورد و در دقیقــه ۷۵ بــار دیگر در 
مصافی تک به تک با میرزازاد قرار گرفت و با 
توپ ضربه زد که توپ او با اختلاف اندکی به 
بیرون رفت و در ادامه داور آفســاید بازیکن 

عراقی مس را اعلام کرد.
در دقیقــه ۷۸ کاوه رضایی پشــت محوطه 
جریمه صاحب توپ شد و ضربه بغل پای او 

خطرناک به بیرون رفت.

حامد لک مانع از گلزنی یوسفی شد
در دقیقــه ۸۵ حرکــت عالی و ســرتوپ 
تماشایی آریا یوســفی این بازیکن را با لک 
تک به تک کرد و ضربه یوســفی توسط لک 
مهار شد و موقعیت فوق العاده از دست رفت.

در نهایت این دیدار با نتیجــه دو بر صفر به 
سود ســپاهان به پایان رســید تا شاگردان 
ژوزه مورایس قهرمان جــام حذفی فوتبال 

ایران شوند.

اکبری: 
خستگی یکی از دلایل شکست ما بود

 سرمربی تیم ملی والیبال ایران معتقد است، خستگی بازیکنان یکی از 
دلایل اصلی شکست مقابل فرانسه بود.

 تیم ملی والیبال ایــران در ادامه رقابت های خود در هفته ســوم لیگ 
ملت ها به مصاف فرانسه رفت و با نتیجه سه بر صفر مغلوب شد.

پیمان اکبری سرمربی تیم ملی والیبال ایران در مورد این مسابقه گفت: 
»فرانســه قهرمان المپیک است و نســبت به همه تیم ها قوی تر است. 
سیستم بازی این تیم هم با بقیه خیلی فرق دارد. بازیکنان ایران تلاش 
کردند بازی قابل قبولی به نمایش بگذارند اما در دو روز گذشته دو بازی 

پنج سته داشتیم و روی هم ۱۰ ست بازی کرده ایم.«
وی با بیان اینکــه یکی از دلایل اصلی نتیجه امروز خســتگی بازیکنان 
بود، تاکید کرد: »نتوانستیم توانمندی خودمان را به نمایش بگذاریم اما 
امیدوارم یک ریکاوری خوب داشته باشــیم و برای بازی با آلمان آماده 
شویم. همانطور که گفتم چهارشــنبه و پنجشنبه مقابل آمریکا و هلند 
۱۰ ست بازی کردیم و به همین دلیل احساس می کنم توان مان تحلیل 

رفته بود.«
اکبری در مورد دیدار با آلمان در پایان هفته ســوم لیگ ملت ها گفت: 
»نتیجه هیچ مسابقه ای را نمی شود پیش بینی کرد اما آلمان تیم خوبی 
اســت. تلاش می کنیم حداکثر توانمندی خود را بــه نمایش بگذاریم، 
چون مهم اســت بازیکنان در شــرایط بدنی نرمالی باشــند و بتوانند 

عملکرد واقعی خود را به نمایش بگذارند.«

بازیکنان تیم ملی والیبال ایران ســاعت ۶:۳۰ دقیقه روز یکشنبه سوم 
تیرماه در آخرین مســابقه خود در لیگ ملت ها ۲۰۲۴ به مصاف آلمان 

می روند.

کامیانی:
 سقف قرارداد از سال آینده اعمال می شود

دبیر ســازمان لیگ فوتســال، گفت: در جلسه هم اندیشــی با مدیران 
باشگاه ها، موضوع سقف قراردادها به اطلاع آن ها رسیده و از فصل آینده 

قطعا این موضوع اعمال می شود.
احسان کامیانی در خصوص برگزاری جشن برترین های فوتسال، اظهار 
داشت: خدا را شــکر توانستیم برای دومین ســال متوالی این جشن را 
برگزار کنیم و در خدمــت برترین های فوتســال در بخش های بانوان 
و آقایان باشــیم. در این جشن از مادر شــهید غیرت حمیدرضا الداغی 
توسط وزیر ورزش، رئیس فدراســیون فوتبال و جامعه فوتسال تقدیر 
شد. در این مراســم اکثر نفرات جامعه فوتسال حضور داشتند و مراسم 

خوبی در خور نام این رشته برگزار شد.
وی در خصوص ناراحتی یکی از دروازه بان های لیگ ســوپر لیگ بانوان 
که به عنوان بهترین دروازه بان انتخاب نشــد، عنــوان کرد: ما بهترین 
دروازه بان را با رای گیری انتخاب کردیم. اینکه می گویند دروازه بان باید 
طبق تعداد کلین شیت و تعداد گل خورده انتخاب شود، درست نیست 
چرا که دروازه بانی که در تیم ضعیف تر بازی کــرده با دروازه بانی که در 
تیم قهرمان حضور داشته، شــرایطش قابل مقایسه نیست. در انتخاب 

برترین ها به آرای کارشناسان احترام گذاشتیم.

کامیانی در خصوص انتخاب مارال ترکمان به عنوان پدیده ســوپرلیگ 
بانوان، بیان کرد: این انتخاب هم توسط کارشناسان انجام شد و آنها نام 

ترکمان را در بخش پدیده لیگ نوشتند.
دبیر سازمان لیگ فوتســال تصریح کرد: تمام تلاش خود را می کنیم تا 
جامعه فوتسال بهتر دیده شــود و برای این کار اقداماتی را انجام دادیم. 
انشاالله سعی خواهیم کرد در ســال های آینده این مراسم را به بهترین 
شــکل برگزار کنیم و نقطه ضعف هــای آن را از بین ببریــم تا جامعه 

فوتسال بیش از پیش دیده شود.
دبیر سازمان لیگ فوتســال در مورد رونمایی از لوگوی جدید سازمان 
لیگ، گفت: چند وقتی بود که می خواســتیم لوگو و ســربرگ سازمان 
لیگ را تغییر دهیم تا هم شــکل بین المللی  به خــود بگیرد و هم از نظر 
بصری زیباتر باشــد. با چند طراح در این خصوص صحبت کردیم و در 
نهایت به یک آرم جدید رســیدیم. در این لوگو جدید از سه رنگ پرچم 
کشورمان به همراه عدد ۵ که نماد رشــته فوتسال است، استفاده شده 
است. کلمه الله نیز در این لوگو وجود دارد که نشات گرفته از پرچم ایران 

است.
کامیانی در مورد وب سایت رسمی سازمان لیگ فوتسال نیز بیان کرد: 
به دلیل اینکه بتوانیم اخبار مسابقات مان را هم در بخش بانوان و هم در 
بخش آقایان به صورت ویژه پوشــش بدهیم تا بــه صورت بهتری دیده 
شود، برنامه ریزی کردیم تا سایت رسمی سازمان لیگ را طراحی کنیم. 
از این به بعد تمامی اطلاعات مربوط به مســابقات و تیم ها در این سایت 

برای علاقمندان به این رشته در دسترس خواهد بود.
وی در مــورد برگزاری لیــگ برتر در فصــل جدید گفت: بــا توجه به 
درخواســت ســرمربی محترم تیم ملی، لیگ را طبق برنامــه برگزار 
خواهیم کرد. البته می خواهیم دیدار افتتاحیــه بین تیم های فرش آرا 
و گیتی پسند را ۲۱ تیرماه برگزار کنیم و ما بقی بازی ها نیز روز بیست و 

دوم تیر برگزار خواهد شد.
دبیر سازمان لیگ فوتسال در مورد نداشتن پلی آف برای لیگ گفت: ما 
تجربه برگزاری لیگ برتر با پلی آف را داریــم و این نحوه برگزاری برای 

لیگ ایران جوابگو نیست.
کامیانی در خصوص برگزاری دیدار بین تیم های گیتی پســند و مس 
ســونگون در هفته ششــم لیگ بیان کرد: این بازی هم بدون تغییر در 

زمان برگزاری، پیش از اردوی تیم ملی انجام خواهد شد.
وی در مورد موضوع ایجاد ســقف قرارداد برای تیــم های لیگ برتری 
عنوان کرد: نقل و انتقالات لیگ برتر فوتســال بعد از پایان لیگ شروع 
می شود و تا مهلتی که اعلام کردیم ادامه دارد. به دلیل اینکه مسابقات 
فصل گذشته قبل از سال جدید تمام شد،  باشــگاه ها نسبت به تمدید 
قرارداد ها و بستن قراردادهای جدید اقدام کرده بودند و به همین خاطر 
نمی شد مورد ســقف قراردادها را اعمال کرد اما در جلسه هم اندیشی با 
مدیران باشــگاه ها، این موضوع به اطلاع آن ها رســیده و از فصل آینده 

قطعا سقف قرارداد خواهیم داشت.



قزوین-مریم نقدی  حسین رجبی دادستان 
قزوین به مناسبت هفته قوه قضائیه طی نشست 

مطبوعاتی درجمع اصحاب رسانه  اظهارداشت:
 تاکنون 61 میلیارد تومان از مطالبات شــرکت 
طراوت نوین پرداخت شده و با استفاده از ظرفیت 
66 کارشناس خبره و تلاش شبانه روزی تا چهار 
ماه آینده پرونده این شرکت تعیین تکلیف شده و 

کیفرخواست آن صادر می شود .
  دادســتان قزوین  ابراز داشت : شرکت خودرویی 
طراوت نوین با ۳۴ هزار و ۵۵۰ نفر قرارداد بســته 
و پرونده بسیار ســنگین و پیچیده ای دارد که با 
کمک کارشناســان خبره دادگســتری درحال 

رسیدگی و حل آن هستیم.
رجبی با اشاره به میزان ســرمایه گذاری افراد در 
این شــرکت تصریح کرد: بیش از ۲۰ هزار و ۷۸۵ 
نفر کمتر از ۲۵۰ میلیون تومــان و تعداد ۳ هزار 
و ۸۵ نفر بین ۵۰۰ میلیــون تا یک میلیارد تومان 

، یک هزار و ۵۵۳ نفر بیــش از یک میلیارد تومان 
و مجموعا 1۲ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
کرده است. دادستان قزوین تصریح کرد: مجموع 
دارایی های شرکت طراوت نوین بیش از ۳ هزار و 
1۴9 میلیارد تومان بوده کــه ۳۳ ملک به ارزش 
۸۴ میلیارد و ۲9۰ میلیون تومــان، 9۳ میلیارد 
تومان ارزش هلدینگ، ۳۵ میلیارد تومان ارزش 
نمایشــگاه مرکزی، 1۵ میلیــارد تومان زمین 
صنعتی، ۵۰۰ میلیارد تومان ارزش عرصه و اعیان 
کارخانجات،  دو هزار میلیــارد تومان تجهیزات 

موجود کارخانجات، است.
دادســتان عمومــی و انقلاب قزویــن در بخش 
دیگری از ســخنانش  در خصوص سایر اقدامات 
دستگاه قضا طی یک ســال گذشته تصریح کرد: 
۸1۲۴ دستگاه وســایل نقلیه در پارکینگ های 
سطح استان وجود دارد و براساس قانون جدیدی 
که ابلاغ شــده در سراسر اســتان مأموران فراجا 

حق توقیف وســایل نقلیه در تصادفات جرحی را 
ندارند. وی با بیان اینکه قزوین رتبه سوم کشوری 
را در ســرقت های خُرد دارد، اظهار کرد: سرقت و 
نزاع و درگیری از بیشــترین جرائم این اســتان 
است. بیشترین سرقت ها توســط افراد معتاد و یا 
مسافران غیربوومی صورت می گیرد و در راستای 
کاهش جرائم اقدامات خوبی صورت گرفته است 

که یکی از این اقدامات توانمندی افراد است.
مدعی الاعموم در اســتان قزویــن در ادامه بیان 
کرد: ۴۲۰۲ دادرســی الکترونیک داشته ایم که 
منجر به کاهش صدور سوء پیشینه کیفری شده 
است. اشتغال برای 11۰9 زندانی و ۵۵۷ خانواده 
زندانیــان، افزایش درآمد جزای نقــدی از ۲۴۴ 
میلیارد ریال در ســال 1۴۰1 بــه ۳6۲ میلیارد 
ریال در سال 1۴۰۲ از مهم ترین اقدامات دستگاه 

قضایی محسوب می شود.
فرهــاد بهرامــی مدیــرکل امــور زندانهــای 

اســتان قزوین نیز در ادامه این جلســه خبری  
اظهارداشــت:۴۳۰ نفر زندانی در استان از پابند 

الکترونیک استفاده می کنند ودر این زمینه رتبه 
اول کشوری را کسب کرده ایم. 

البرز-ترنم مظفری    مدیرکل مخابــرات منطقه البرز 
اعلام کرد: تمام روستاهای این اســتان با حمایت و اهتمام 

دولت سیزدهم به شبکه فیبر نوری مجهز شدند.
"عبدالله بیان" اظهار کرد: با شــروع دولت ســیزدهم یکی 
از برنامه هــای عملیاتی و ویژه شــرکت مخابرات اتصال به 
شــبکه فیبر نوری بود کــه اکنون این مهــم در تمام ۲۸۳ 

روستای این استان نیز محقق شده است.
ویادامه داد: همچنیــن بیش از 9۸ درصد دســتگاه های 
اجرایی اســتان البرز به فیبر نوری متصل شده اند و مابقی 

در مرحله واگذاری است.
بیان اظهار کرد: توسعه فیبر نوری با استقبال مشترکان در 

مناطق شهری و روستایی البرز همراه شده است.
وی گفت: بخش اعظم تجهیز صنایع مســتقر در شــهرک 
های صنعتی اســتان البرز به فیبر نوری انجام شــده و تنها 
شهرک های صنعتی شهرســتان نظرآباد باقی مانده که در 

حال اجرا است.
مدیرکل مخابرات منطقه البرز یادآورشد : با تلاش صورت 
گرفته استان البرز در جایگاه سوم کشوری به لحاظ توسعه 

فیبر نوری قرار گرفته است .
وی بیــان کرد: واحدهــای مســکونی، اداری و تجاری در 
استان البرز می توانند با بهره گیری از این فناوری نیازهای 
خود را در حــوزه ارتباطات بــا کیفیت مطلــوب برآورده 

سازند.
مدیرکل مخابرات البرز در بخش دیگری از ســخنان خود 
ارائه پهنای بانــد بالا، کاهش محدودیت، ظرفیت ســازی 
بالا، ارائه کیفیت ســرویس و حــذف محدودیت های بعد 

مسافت را از جمله مزایای فیبر نوری عنوان کرد.
وی افــزود: با ادامه ایــن روند و اجرای پروژه های بیشــتر 
در این حوزه شاهد تحولی شــگرف در صنعت ارتباطات و 

فناوری کشور خواهیم بود.

بوشــهر -رضا حيدري   مدیر فرودگاه بیــن المللی 
خلیج فارس عسلویه از نصب پیشــرفته ترین و بروزترین 
سامانه کمک بازرســی)ایکس ری( جهان برای اولین بار 

در کشور در این فرودگاه خبر داد.؛
مجید حاجوند گفت: این ســامانه کــه از هوش مصنوعی 
بهره می بــرد موجب ارتقــاء ضریب ایمنــی و امنیت در 

فرودگاه می شود.
وی با اشاره به دستورالعمل دولت مبنی بر تجهیز فرودگاه 
های سراسر کشور به این سامانه مهم و بروزِ دنیا افزود: در 
حال حاضر هیچ یک از فرودگاه های کشور موفق به نصب 

چنین سامانه مدرن و پیشرفته ای نشدند.
حاجوند با قدردانــی از مدیرعامل ســازمان منطقه ویژه 

پارس گفت: این ســامانه بســیار مهم با تلاش ها و دستور 
مســتقیم وی خریداری و سپس نصب شــد که از توجه و 

عنایت ایشان بسیار سپاسگزارم.
وی با بیــان این کــه ســامانه ایکس ری نصب شــده در 
فرودگاه خلیج فارس،پیشــرفته اســت، بیــان کرد: این 
ســامانه از ۲ منبع هایمین و همچنین هــوش مصنوعی 

اســتفاده می کند کــه قادر به تشــخیص هــر گونه مواد 
منفجره، مواد مخدر، سلاح های کریســتال و سایر موارد 

است.
حاجوند تصریح کرد: این ســامانه ضمن افزایش ســرعت 
عمل و جلوگیری از اتــلاف وقتِ مراجعین و مســافرین، 

موجب ارتقاء امنیت و ایمنی فرودگاه و پروازها می شود.

 اصفهان-مریم مومنی       جشــن بزرگ گلریزان نهضت 
مدرسه سازی که با شــعار”همه با هم برای مدرسه  سازی” در 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان با حضور مدیران استان، شرکت 
های پیمانکار طرف قرارداد با هلدینگ پتروپالایش اصفهان، 
نمایندگان شــرکت های بزرگ صنعتی، پرسنل پالایشگاه 
اصفهان، گروه های مردمی، مدیرکل نوسازی مدارس استان، 
مدیرکل آموزش و پرورش، رئیس خیرین مدرسه ساز استان 
اصفهان، فرماندار شاهین شهر ومیمه، مدیران عامل شرکت 
های زیر مجموعــه، معاونــان و مدیرعامــل هلدینگ پترو 
پالایش به عنوان میزبان در ســالن اجتماعات شهرک شهید 

محمد منتظری در شامگاه ۲9 خرداد ماه برگزار شد.
به گزارش خبرنگار واحد رســانه روابط عمومی و بین الملل 
هلدینگ پتروپالایــش اصفهان، مدیرعامــل هلدینگ پترو 
پالایش اصفهان دراین آئین با اشــاره به اینکه ما در راستای 

پرداختن به مســئولیت های اجتماعی خود پس از برگزاری 
چند نوبت جشــن گلریزان برای آزاد ســازی زندانیان و آزاد 
ســازی حدود ۷۰۰ زندانــی از محل برگزاری جشــن های 
گلریزان در اســتان اصفهان اقدام به برگزاری جشن گلریزان 
برای مدرســه ســازی نمودیم گفت: این هلدینگ در پایان 
خرداد ماه امســال مقارن با عید ســعید قربان و عید ســعید 
غدیر اقدام به برگزاری جشن بزرگ گلریزان مردمی با حضور 
خیرین مدرسه ساز در راستای ساخت مدرسه در محلات کم 

برخوردار استان اصفهان نمود.
دکتر محسن قدیری؛ با اشاره به اینکه هیچ چیز در این دنیا به 

اندازه ساخت مدرسه برای انسان ماندگار نیست افزود: اگرچه 
ما اعتبار زیادی برای انجام پروژه های این هلدینگ اختصاص 
داده ایم اما آنچه مسلم اســت و برای ما به نام نیکو و یادگار می 
ماند اقدام هایی مانند ساخت مدرسه و دانشگاه است چرا که 

این محل ها مکانی برای انسان پروری است .
وی تاکید کرد: اگر مدرسه داشــته باشیم که دانش آموزان ما 
در آن به خوبی پرورش و رشــد پیدا کنند قطعا درب زندان ها 
کمتر به روی افراد باز میشــود و خیرین مدرسه ساز به خوبی 

این مسئله را دریافته اند.
دکتر قدیری، با اشاره به اینکه پالایشگاه اصفهان تاکنون 1۲ 

مدیر داشته اســت که ۲ نفر ازآن ها به رحمت ایزدی شتافته 
اند افزود: همه ما این پست ها را روزی تحویل می دهیم و می 
رویم اما آنچه ماندگار اســت و برای ما باقیات و صالحات است 

همین اقدامات نیک مدرسه سازی است .

البرز

بوشهر

اصفهان

 در دولت سیزدهم محقق شد؛

وستاهای البرز از شبکه فیبر نوری بهره مندی تمام ر

با حمایت مدیرعامل سازمان منطقه ویژه پارس انجام شد؛

ودگاه خلیج فارس عسلویه نصب پیشرفته ترین سامانه کمک بازرسی دنیا در فر

مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان :

هیچ چیز در این دنیا به اندازه ساخت مدرسه برای انسان ماندگار نیست

کرمانشاه-حســنا فخارزاده  دکترشــهرام کرمی 
» رییس کل دادگســتری اســتان کرمانشاه« در نشست 
خبری در جمع خبرنگاران به مناســبت هفته قوه قضاییه 
با اشــاره به اینکه دســتگاه قضایی اســتان در راستای 
اعتلای اهداف تعیین شده که ســند تحول قضایی است 
گام برمی دارد، اظهار داشــت: ســند تحول قضایی یک 
شاخص و راهبرد برای قوه قضائیه اســت که در چند ماه 
اخیر به روزرسانی شده و ریاســت قوه بر آن متمرکز شده 

است.
کرمی از مهمترین ویژگی های این سند استفاده دستگاه 
قضــا از دادرســی الکترونیــک و ارائه خدمــات قضایی 
غیرحضــوری به مردم اشــاره کرد و افــزود: پیش از این 
برای ابلاغ مشکلات بسیاری وجود داشــت، اما امروزه با 
سیســتم ابلاغ الکترونیک کارها تســهیل شده و بیش از 
9۷ درصد ابلاغ ها به صورت الکترونیک در اســتان انجام 
می شود. و دادرســی برخط در اســتان راه اندازی شده و 
مردم می توانند در رســیدگی های قضایی کــه نیازی به 
حضور فیزیکی فرد نیســت از دادرســی برخط استفاده 

کنند. کرمی رویکرد دیگر ســند تحول قضایی را تمرکز 
بر کاهش اطاله دادرســی عنوان کردو افــزود: برای این 
موضــوع برنامه ریزی شــده و میانگین تعــداد روزهای 
تخصیص یافته به یــک پرونده رو به کاهش می باشــد، 

امروز این روند به به 6۷ روز کاهش یافته است.
کرمی در حــوزه معاونت پیشــگیری و دادســرا گفت: 
اقدامات موثری در ایــن خصوص انجام شــده و باوجود 
اینکه تعداد ورودی پرونده ها نسبت به سال های گذشته 
کاهش نیافته اما اگر این فعالیت ها نبود شــاخص ورودی 
بیشــتر می شــد. به گفته رئیس کل دادگستری استان: 
سال گذشــته 61۰ هزار فقره پرونده ثبت شده داریم، با 
توجه به جمعیت اســتان به ازای هر ســه نفر یک پرونده 
وجود داشته اســت، در واقع به هر میزان تعداد پرونده ها 

بیشتر باشد اطاله دادرسی نیز افزایش پیدا می کند.
کرمی از شــاخص های مدنظر کاهش پرونده های مانده 
و مسن در دادگســتری اشــاره کرد و گفت: به هر میزان 
ماندگاری پرونده در شعبه بیشــتر باشد نارضایتی مردم 

افزایش می یابد.

ســاوه -کریمی  رییس دادگستری ســاوه گفت: 9۷ 
درصد اقدامــات قضایی دادگســتری قزویــن به صورت 

الکترونیکی انجام می شود.
ابوالحسن شریفی در نشست خبری امیدآفرینی، صداقت، 
امانت داری، آگاهی بخشی و توجه به اصل خانواده را ویژگی 
شــاخص خبرنگاران عنوان کرد و گفت: دیدار مردمی در 
مسجد روستای ســقانلیق و مســجد جامع آوه، گلباران 
مزار شهدا و قرائت زیارت عاشــورا، تجدید میثاق با ولایت 
در دیدار بــا امام جمعه، برپایی میزخدمــت، بازدید قضات 
از زندان، دیدار با خانواده شــهدا، اســاتید دانشگاه و کانون 
حقوقی خدمت رضوی و افتتاح ســاختمان جدید پزشکی 

قانونی از جمله برنامه های هفته قوه قضائیه است.
شــریفی گفت: امســال حــدود ۲۵۰۰ پرونــده مجازات 
جایگزین حبس اســتفاده شــده و مجرم به انجام خدمات 
عمومی رایگان محکوم شده که این آمار نسبت به سال قبل 

رشد قابل توجهی داشته است.
وی افزود: همچنین حدود ۷۰ هزار فقــره پرونده به حوزه 
قضائی ســاوه ارجاع شــده اســت که این تعداد پرونده در 

۴۴ شعبه رسیدگی شده که خوشــبختانه ۷۰۰ پرونده در 
پرونده های انباشته، نسبت به سال قبل کاهش داشتیم.

رئیس دادگســتری ســاوه با بیان اینکه این شهرستان در 
خصوص حــل و فصل پرونده ها رتبه نخســت در ســطح 
استان مرکزی را داشته اســت، گفت: علاوه بر مراجعات به 
شورای حل اختلاف روزانه بیش از 6۰۰ نفر خدمات قضائی 

دریافت می کنند.
شــریفی افزود: با هوشــمند ســازی ابلاغیه ها 9۷ درصد 
اقدامات قضائی در دادگستری ساوه به صورت الکترونیک 
انجام می شــود که این رویــداد نقش بســزایی در کاهش 

هزینه ها و تسریع خدمات داشته است.
وی با بیان اینکه 19 جلسه دادگاه به صورت برخط و علنی 
از طریق اینترنت دادرســی شــده اســت، گفت: به لحاظ 
فراوانی موضوعــات کیفری، جرم توهیــن در صدر بوده و 
ضرب و جرح عمدی رتبه دوم، تهدید رتبه ســوم و سرقت 
رتبه چهارم قرار دارد که خوشــبختانه جرم سرقت از رتبه 
اول به چهارم با تمهیدات و آموزش های داده شــده، تنزل 

داشته است.

کرمانشاه مرکزی
رییس کل دادگستری استان کرمانشاه:

ونیک ابلاغیه ها به راحتی انجام می شود با سیستم الکتر
رییس دادگستری ساوه:

ونیکی انجام می شود 97درصد اقدامات قضایی به صورت الکتر

  تا 4 ماه آینده ؛

ویی طراوت نوین صادر می شود ونده شرکت خودر  کیفرخواست پر

رئیس پلیس راهور گلستان:

رسانه ها به ارتقاء فرهنگ رانندگی کمک کنند
ســرهنگ عباس مهاجر بسطامی گفت: سال  گرگان-مهنازمحمدزمانی 
گذشته استان گلستان در بحث کاهش تصادفات توانست رتبه نخست را کسب 

کند.
وی افزود: می طلبد رسانه ها با جدیت بیشتری در زمینه فرهنگ رانندگی ورود 
کنند و هشــدارها و تذکرات لازم را به رانندگان اعلام کنند تا روند وقوع سوانح 

کاهش بیشتری یابد.
رئیس پلیس راهور گلســتان گفت: در ســه ماه ابتدای ســال جاری در حوزه 

تصادفات موتورسیکلت سواران رتبه اول را به خود اختصاص دادند.
سرهنگ مهاجر بسطامی، با اشــاره به اینکه ۲۰۰ هزار موتورسیکلت در استان 
گلستان وجود دارد، گفت: 1۸۵ هزار موتورسیکلت در استان دارای پلاک ملی و 

مابقی هم فاقد پلاک هستند.
وی با بیان اینکه موتور ســیکلت هایی که فاقد پلاک هســتند پلیس با آنها در 
حال برخورد است، یادآور شــد: موتورســیکلتی که فاقد پلاک باشد زمانی که 
به پارکینگ منتقل می شــود جز اسقاطی ها محسوب می شــود و هیچ گاه آزاد 

نخواهد شد.

 عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

 جامعه پزشکان را به پای صندوق های رای
 دعوت می کنیم

ساری-اميری فر عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی مازندران گفت: 
برای رسیدن به نتیجه مطلوب جامعه پزشکان را به پای صندوق های رای دعوت 

می کنیم.
احمدعلی عنایتی در جمع پزشــکان و نخبگان ســتاد مرکزی دکتر مســعود 
پزشــکیان در ســاری با بیان اینکه اگر گروه پزشــکی پای صنــدوق بیایند به 
پزشکیان رای می دهند، اظهار کرد: در انتخابات های گذشته این مهم اثبات شد.

وی با اشاره به اینکه حاکمیت به این نتیجه رســیده است حتما باید ریل عوض 
کند و این ســیگنال این یک مهم اســت، افزود: از مقام معظم رهبری تشــکر 
می کنیم که اجازه حضور دکتر پزشکیان را در انتخابات ریاست جمهوری فراهم 

کردند.
این استاد دانشگاه علوم پزشکی مازندران تاکید کرد: اگر می خواهیم تغییراتی 

ایجاد کنیم باید به دنبال تغییرات درون زا و با شور و شعور ملت ایران باشیم .
عنایتی خاطرنشــان کرد: اگر دلواپس صیانت آرا هســتید نبایــد اجازه ایجاد 
شائبه های این چنینی را بدهیم لذا باید مردم را پای صندوق رای بیاوریم تا نتیجه 

مورد نظر رقم بخورد.

  

  اجرای ۳۵۰ کیلومتر شبکه فیبر نوری

 در آذربایجان غربی
مدیرکل ارتباطــات آذربایجان غربی گفت: در  اروميه-رحيم جباردخت

طول دولت سیزدهم ۳۵۰ کیلومتر شبکه فیبر نوری در استان اجرا شده است.
مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات آذربایجان غربی با اشاره به اینکه کلید آغاز 
طرح فیبر نوری منازل و کسب و کار ها در دولت سیزدهم زده شد، گفت: در این 
دولت تاکنون ۳۵۰ کیلومتر شبکه فیبر نوری در استان اجرا شده و ۲ هزار و ۷9۰ 

سرپست نوری نیز در معابر شهری آذربایجان غربی نصب شده است.
قاســم جلیلی نژاد افزود: علاوه بر آن، 6۰۰ کیلومتر حفاری در این خصوص در 

آذربایجان غربی صورت گرفته که آماده فیبر کشی هستند. 
وی اظهار کرد: طرح ملی فیبر نوری منازل و کســب وکار ها به عنوان بزرگترین 
پروژه ارتباطی تاریخ استان، یادگار ارزشمند دولت شهید رییسی در آذربایجان 
غربی است که به توسعه کســب و کار ها و همچنین ارتقای رفاه اجتماعی منجر 

می شود.
مدیرکل ارتباطــات و فناوری اطلاعــات آذربایجان غربی ادامــه داد: در دولت 
سیزدهم همچنین ۴۲۰ روستای استان تحت پوشش اینترنت قرار گرفتند که 

پوشش این خدمت پیشرفته در مناطق روستایی به حدود 9۰ درصد رسید.
جلیلی نژاد گفت: تکلیف برنامه ششــم در این خصــوص ۸۰ درصد بود که در 

ابتدای برنامه هفتم ما نزدیک به 1۰ درصد از تکلیف جلوتر بودیم.
وی افزود: بیــش از 1۰ هزار میلیــارد ریال در دولت ســیزدهم بــرای اتصال 

روستا های استان به شبکه ملی اطلاعات هزینه شد.

 

 معاون میراث فرهنگی استان:

وستای اردبیل به زنجیره دهکده های  3 ر
 جهانی می پیوندد

اردبيل-افسون جبارزاده معاون میراث فرهنگی اســتان اردبیل از تهیه 
پرونده ســه روســتای هدف گردشــگری با هدف ثبت در زنجیره دهکده های 

جهانی گردشگری خبر داد.
یحیی نجارقابل گفت: پرونده سه روستای واجد شــرایط استان اردبیل با هدف 
ثبت در زنجیره دهکده های جهانی گردشــگری تهیه و به معاونت گردشگری 
وزارت میراث فرهنگی ارســال می شــود. معاون گردشــگری اداره کل میراث 
فرهنگی گردشــگری و صنایع دســتی اســتان اردبیل با بیــان اینکه زنجیره 
دهکده های جهانی گردشگری زیر نظر سازمان جهانی یونسکو انتخاب و معرفی 
می شود، افزود: ۲ روســتای برندق و کزج از شهرستان خلخال و روستای موئیل 
از شهرستان مشگین شــهر با توجه به ظرفیت های موجود در این روستا ها برای 
قرار گرفتن در لیست نهایی روســتا های ایران در سال ۲۰۲۵ معرفی می شوند. 
به گفته او، روستا های متعددی در اســتان اردبیل قابلیت طرح در سطح جهانی 
را دارند، اما با توجه به محدودیت در انتخاب ســه روســتا و به دلیل ویژگی های 
منحصر به فرد روستا های منتخب مانند مطرح بودن به عنوان قطب گردشگری، 
بافت روســتایی و تولید محصولات بومی و کشاورزی این ســه روستا از استان 
اردبیل انتخاب شــده اند. نجارقابل افزود: طرح روستا های هدف گردشگری در 
سطح ملی و جهانی موجب رونق گردشگری اســتان و توسعه محلی می شود و 
انتظار می رود دســتگاه های متولی در راســتای توسعه زیرســاخت های این 

روستا ها همکاری لازم را داشته باشند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان:

فرهیختگان لرستان سرمایه اجتماعی هستند
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی لرستان گفت:  خرم آباد-فرزانه هداوند 
فرهیختــگان و مفاخر ســرمایه های اجتماعی و ملی هر جامعه ای محســوب 

می شوند و مباهات فرهنگ هستند.
 اعظم روانشــاد در آیین نکوداشــت نامداران فرهنگ و هنر لرستان اظهار کرد: 

مفاخر لرستان پشتوانه های فکری و فرهنگی استان هستند.
وی بر ضرورت توجه و معرفی شــخصیت ها و مفاخر به نســل جوان تاکید کرد 
و گفت: امروز یکی از مهمترین وظایف و مســئولیت های نهادها و موسســات 
فرهنگی آشــنا کردن نســل جوان با آثار و اندیشه های شــخصیت های بزرگ 
و تاثیرگذار اســت و بدون تردید تلاش و مجاهدت در ایــن عرصه هویت ملی را 
تقویت می کند. مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی لرســتان ضمن تقدیر از 
خدمات ارزشمند صندوق اعتباری هنر و حمایت های متنوع این صندوق گفت: 
طی ۲ ماه اخیر این ســومین برنامه  صندوق اعتباری هنر است که در استان اجرا 
شد که برکات این اقدام ارزشــمند بطور قطع در میان هنرمندان نمود داشته و 

اثرات معنوی خود را در جامعه به جای خواهد گذاشت.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وزیر نیرو در اجلاس وزرای انرژی شانگهای مطرح کرد
تاکید ایران بر ۷ محور مهم برای تقویت 

همکاری های مشترک در سازمان شانگهای 
وزیر نیروی کشورمان در چهارمین نشســت وزیران انرژی کشورهای 

عضو سازمان همکاری شانگهای حضور یافت.
»علی اکبر محرابیان« در چهارمین نشست وزیران انرژی کشورهای 
عضــو ســازمان همکاری شــانگهای بــا تاکید بــر اینکه ســازمان 
همکاری های شــانگهای به عنوان یکــی از مهمتریــن و موثرترین 
پیمان های منطقه ای بــا حوزه نفــوذ بین المللی اســت، گفت: این 
سازمان نقش ویژه ای در توسعه اقتصادی و امنیتی در منطقه و جهان 
دارد و بدیهی است این سازمان در جهت توسعه چند جانبه گرائی در 

جهان پیشرو است.
وزیر نیرو به عضویت ایران در این ســازمان اشــاره کرد و افزود: کشور 
ایران با تلاش هــا و پیگیری های رئیــس جمهور فقیدســید ابراهیم 
رئیسی در سال ۲۰۲۱ میلادی به عضویت این سازمان در آمد که بدین 
وسیله یاد و خاطره ایشان و وزیر محترم امور خارجه امیر عبداللهیان را 

گرامی می دارم.
وی ادامه داد: ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور فقید جمهوری اسلامی 
ایران معتقد بود که ســازمان همکاری های شــانگهای، نماد خانواده 
بزرگ تمدنی قاره کهن آسیاست که بزرگترین ظرفیت آن ایجاد صلح 
اســت و اکنون در جایگاهی ایســتاده که می تواند بر پایه ویژگی هایی 
مانند عدالــت، معنویت و احترام به کرامت انســانی، افق های جدیدی 
از همگرائی منطقه ای و همکاری های امنیت ســاز را بنیان گذاری کند. 
همچنین تاکید بر همگرائی در حوزه انرژی در ســازمان همکاری های 
شانگهای به توسعه بیشتر اقتصادی و نهایتا کاهش هزینه های امنیتی 
و اقتصادی و ثبــات در منطقه و فرا منطقه کمک چشــمگیری خواهد 

کرد.
محرابیان اضافه کرد: باعث خرسندی اســت که فرصتی برای اینجانب 
پیش آمد تا در این رویداد که به منظور تصویب ســند استراتژی توسعه 
همکاری انرژی کشــورهای عضو سازمان همکاری شــانگهای تا سال 

۲۰۳۰، برگزار شده است شرکت کنم.
وزیر نیرو تصریح کرد: اطمینان دارم این ســند نقطه عطفی در توسعه 
همکاری های کشورهای عضو سازمان همکاری شــانگهای در زمینه 

انرژی خواهد بود.
وی ضمن قدردانی از ریاســت وقت ســازمان بــرای تهیه پیش نویس 
اولیه این سند و همه اعضا بابت مشــارکت در تکمیل و تقویت مفاد آن، 
افزود: جمهوری اســلامی ایران نیز مانند سایر اعضا با رویکرد همکاری 
مشــترک و حفظ منافع همه کشــورهای عضو، پیشــنهادهای خود 
را برای تقویت سند توســعه همکاری انرژی ارائه کرد که خوشبختانه 
مورد موافقت سایر اعضای سازمان همکاری های شانگهای قرار گرفت؛ 
بدیهی است برای اجرای این سند، نیازمند یک نقشه راه و برنامه اجرایی 
برای تداوم همکاری ها هستیم که با همکاری تمامی اعضا قابل حصول 

خواهد بود.

محرابیان در ادامه ســخنرانی خود به جنایات رژیم صهیونیســتی در 
غزه را مورد اشــاره قرار داد و گفت: در حالی که که ایــن روزها از مقوله 
دسترســی به دو مولفه مهم و حیاتی آب و انرژی برای همه ســاکنان 
کره زمین صحبت می شــود، در طی ۹ ماه گذشته شــاهد شدیدترین 
فشارها و جنایات ممکن، از جمله کشتار کودکان و زنان، قطع آب و برق 
و محاصره از ســوی رژیمی بودند که به هیچ تعهد اخلاقی و بین المللی 
پایبند نیست. وزیر نیرو افزود: البته حوادث اخیر مشخص کرد ماهیت 
این رژیم بدون حمایت آمریکا و کشورهای غربی مفهوم ندارد و تمامی 
دولت های حامی رژیم صهیونیستی حامی جنایت و کشتار هستند. ما با 
صدای رسا در کنار تمامی آزادی خواهان جهان توقف جنایت در غزه و 

بازگشت این سرزمین را به صاحبان اصلی فریاد می زنیم.
محرابیــان در ادامه به محورهای این دروره از نشســت های ســازمان 
شانگهای پرداخت داد: جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از اعضای 
ســازمان همکاری شــانگهای و دارنده بزرگترین ذخایر نفتی و گازی 
جهان بر این باور است که کشورهای مختلف جهان اعم از مصرف کننده 
یا تولید کننده چه صاحب ذخایر بزرگ انرژی های هیدروکربری و چه 
دارنده فن آوری های برتر روز از ناپایــداری نظام فعلی عرضه و تقاضای 

انرژی رنج می برد.
وی گفت: بر این اســاس ضروریست اعضای این ســازمان معاضدت ها 
را در حوزه انرژی با ابتکارات خود توســعه دهند. ایران به عنوان یکی از 
اعضای موسس و موثر سازمان کشورهای صادر کننده نفت اوپک و نیز 
مجمع کشورهای صادر کننده گاز این آمادگی را دارد تا در جهت تامین 

امنیت انرژی کشورهای عضو همگرائی لازم را ایجاد کند.
وزیر نیرو در این زمینه افزود: اســتفاده از تجربیات یکدیگر در آموزش 
ســرمایه انســانی، ایجاد مکانیزم های نوین مالی در تعاملات انرژی با 
هدف تسهیل و تسریع در تراکنش های مالی دو و چند جانبه، مشارکت 
بخش خصوصی کشــورهای عضو برای راه اندازی و تکمیل پروژه های 
انرژی اولویت دار و توســعه صادرات خدمات فنی و مهندسی از جمله 
مواردی اســت که برای توســعه همکاری های حوزه نقت و گاز در این 
سازمان یشنهاد می شود.محرابیان بر نقش حیاتی انرژی به ویژه برق، به 
عنوان نیروی محرکه توسعه، رشد اقتصادی و اجتماعی، بهبود کیفیت 
زندگی و حفاظت از محیط زیســت تاکید و اظهار کرد: کشورهای عضو 
این ســازمان می توانند با ایجاد بســترهای همکاری مؤثر، زمینه ساز 

تضمین امنیت انرژی و برق شوند.
وی گفت: جمهوری اســلامی ایران، با توجه به آینده انرژی، بر اهمیت 
محورهایی چون ایجــاد بازار بــرق منطقه ای بین کشــورهای عضو، 
ارتقای امنیت انرژی، توســعه ظرفیت آب شیرینکن های برقی، توسعه 
فنی و تجاری ســازی منابع ذخیره ســاز انرژی و خودروهــای برقی، 
توجه به مقوله  کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای، تبادل دانش فنی و 
همکاریهای علمی و تبادل خدمات فنی و مهندســی حوزه انرژِی برای 

همکاری های مشترک تأکید دارد.
وزیر نیرو گفت: ایجــاد یک بازار برق منطقه ای بین کشــورهای عضو، 
با بهره گیری از ظرفیت تولید برق بیــش از ۴.۰۰۰ گیگاوات، می تواند 
به پایداری و افزایش بهره وری شــبکه های برق کشــورها کمک کند. 
این بازار، امــکان بهره گیــری از فرصت های مشــترک و بهره برداری 
بهینه از تمام منابع را فراهم می کند؛ هرچند کــه لازمه این امر، ایجاد 
زیرساخت های نرم افزای و سخت افزاری و هماهنگی قوانین و مقررات 
اســت. در این خصوص، جمهوری اســلامی ایران پیشــنهاد می دهد 
کارگروهی برای امکان ســنجی و بررســی ابعاد و مراحل شکل گیری 

هاب انرژی سازمان همکاری شانگهای تشکیل شود.
وی بیان کــرد: ارتقای امنیت انرژی در کشــورهای عضو این پیمان، از 
اهمیت بســزایی برخوردار اســت؛ توســعه  انرژی های تجدیدپذیر و 
افزایش بهره وری انرژی به عنوان دو بازوی مهم و اقدام اساسی در حوزه 

امنیت انرژی شناخته می شوند.

 از ناهماهنگی بین نهادی تا ناتوانی در زیرساخت
و دولت چهاردهم و صنعت خودر

خودروســازی زمانی به وضعیت مطلوب می رســد که در حد رقابت با 
خودرو در بازار بین المللی باشد.

 دومیــن نشســت  از سلســله نشســت های راه نشــان بــا موضوع 
»سیاست گذاری صنعت خودرو در دولت چهاردهم«

برگزار شــد. در این نشســت، دکتر مصطفی طاهری، عضو کمیسیون 
صنایع مجلس، دکتر ســعید شــجاعی، معاون مدیرکل دفتر صنعت، 
معدن و انرژی مرکز پژوهش های مجلس و دکتر قناتی، معاون سازمان 
گســترش و نوســازی صنایع ایران، به طرح بحث و گفتگــو پیرامون 

صنعت خودرو سازی و مواجهه دولت چهاردهم با آن پرداختند.
 

روند توسعه در اجزای صنعت خودرو متوازن نبوده است!
طاهری، ابتدا با اشــاره به آمارهای تولید خودرو در دهه ۹۰ و روند رو به 
افول آن اظهار کرد: ما در ســال ۹۲، میزان تولید خودرو ما ۱۶۵۰۰۰۰ 
در سال بود. اما در ســال های ۹۷ و ۹۸، به ۵۰۰ الی ۶۰۰ هزار دستگاه 
رســید. ما در دهه ۹۰ ســالیانه ۱۰۰ هزار خودرو وارد می کردیم، اما از 
ســال ۹۷ واردات خودرو هم ممنوع شد. یعنی از ســال ۹۷ تا ۱۴۰۰، 

تولید و واردات خودرو به شدت محدود شد.
وی افزود: گفته می شود نیاز واقعی کشــور ۱.۵ میلیون خودرو در سال 
است. حالا اگر میانگین سالی ۷۰۰ هزار تولید کرده باشیم، یعنی ۷۰۰ 
هزار با چیزی که به آن نیاز داریم، فاصله داشــته ایم. این منهای ۱۰۰ 
هزار خودروی خارجی اســت که در سال وارد می شــده. خب از سال 
۱۳۹۷ تا پایان سال ۱۴۰۰، ما ۳ میلیون ۲۰۰ هزار خودرو کمتر از نیاز 
مردم فراهم کرده ایم. عوامل دیگری هم وجود داشت، جهش ارز باعث 

شد مردم برای حفظ ارزش پولشان خودرو بخرند.
وی ادامه داد: قیمت دستوری و اختلاف زیاد بین بازار و کارخانه و ثبت 
نام بر اســاس معیارهای قانونی نیز باعث شد عده ای به چشم یک بلیط 
لاتاری به ثبت نام نگاه کنند و از این مســئله به عنــوان فعالیتی برای 
کسب سود نگاه کنند. از سال ۱۴۰۰ این روند اصلاح شد و تلاش بر این 
بود که تولید افزایش یابد و واردات نیز صــورت بگیرد. اما این هدف هم 
هنوز به طور کامل محقق نشــده و تولید و واردات هنوز به ۱.۵ میلیون 

نمی رسد. پس ما اینجا هنوز عقب ماندگی داریم.
به گفته او توســعه در صنعت خودرو به شــکل متوازنــی پیش نرفت. 
بخشی از بخش های خودرو ســازی ما ظرفیت تولید برای سه میلیون 
خودرو را هم دارند، اما ظرفیت بعضی به یک و نیم میلیون هم نمی رسد. 
ما مثلا توان ســاختن دو میلیون موتور ماشــین را نداریم، اما شاسی یا 
رنگ را چرا. پس باید هدفمند سرمایه گذاری کنیم تا این توسعه شکل 

متوازنی پیدا کند.
وی ادامه داد: نکته بعدی بحث واردات خــودروی کارکرده بود. نگاهی 
که به این مسئله شد، این بود که شــما می خواهید کشور را از خودروی 
کهنه پر کنیــد. در حالی که ایــن ادعای غلطی بود. پیــش از ما نیز در 
بسیاری از کشورهای پیشــرفته اروپایی آمریکایی یا حتی عربی چنین 
اقدامی صورت گرفته بــود. اگر این اتفاق می افتــاد، عطش بازار از بین 
می رفت. لازم هم نبود چند ســال ادامه پیدا کند. چند سال ادامه پیدا 

می کرد و بعد می شد جلویش را گرفت.
طاهری افزود: مشکل دیگر، مسئله مدیریت است. کارخانه به مشتری 
می گوید بهمن ماه ماشــین را تحویل می دهد، اما بعد با شش ماه تاخیر 
تحویل می دهد. خب چرا چنین اتفاقــی رخ می دهد؟ چرا وعده دروغ 
می دهند؟ پول از مردم می گیرند برای یک خــودرو، بعد از مدتی به او 
می گویند نمی توانیم خودرو قبلی را به تــو بدهیم، خودرویت را عوض 

کن.

ناتوانی خودروساز از حضور در رقابت بین المللی
 نشان دهنده ضعف

عضو کمیســیون صنایع مجلس در ادامه با اشــاره به قانون ساماندهی 
صنعت خــودرو اظهار کرد: در قانون ســاماندهی صنعــت خودرو، ما 
چهارده ماده قانونی داریــم. و در آن ما به نقاط اشــتراک تمام عوامل 
دخیل در تولید خــودرو پرداختیم. در این قانون ما بــه حداقلی ترین 

چیزهایی که می خواهیم پرداختیم. آنها چه چیزهایی هستند؟!

وی ادامه داد: یکی مسئله اسقاط اســت. قرار بود امسال موتور بنزینی 
در بسیاری از وسایل پر مصرف نباشد، اما نشد. یکی مسئله خودروهای 
برقی و هبریدی اســت که خودرو ســاز و دولت باید در ساحت تولید و 
واردات به آن بپردازند. دیگری مســئله واردات است. هم کارکرده و هم 
نو. یکی دیگر نصب نشان »میزان تولید داخل« است که انجام نمی شود.

او افزود: بعضی خودروســازها مدعی می شــوند که هفتاد الی هشتاد 
درصد قطعات خودروها ســاخت داخل اســت. وقتی از یکی از فراهم 
کنندگان پرســیدم ارز بری خودروهای تولید داخل در برابر وجهی که 

فروخته می شود چقدر است، گفت حداقل ۵۰ درصد ارز بری دارد.
وی با بیــان اینکه یکی دیگر از مســائل بحث عوارض بــر خودروهای 
پرمصرف اســت و بحث دیگر، ارتقاء کیفیت و خدمــات پس از فروش 
اســت، تاکید کرد: ما در مسئله خودرو با چهار مســئله مواجهیم.یکی 
بحث کمیت است. جوری نباشــد که به مردم بگوییم سه سال یا چهار 
سال بعد به شــما خودرو می دهیم. نباید فضای نوبت دهی به این شکل 
وجود داشته باشد. دیگری بحث کیفیت اســت. خودروهای ارائه شده 
باید متنوع باشد. باید اشخاص بتوانند بر اساس نیازشان با تنوع در ارائه 
خودرو مواجه باشند. بحث دیگر امنیت خودرو است و آخرین آن بحث 

مصرف سوخت.

واکنش وزارت راه به ماجرای بلیت هواپیما
 شرمنده مردم شدیم!

مدیرکل دفتر بازرسی و حقوق شــهروندی وزارت راه و شهرسازی در 
توییتی از ســلب اختیار این وزارتخانه در قیمت گذاری بلیت هواپیما 
خبر داد و گفت که در این ماجرا لحظه ای از دفاع از حقوق شــهروندان 

عقب ننشستیم، اما شرمنده شدیم.
 در توییت حســین مذنب - مدیرکل دفتر بازرسی و حقوق شهروندی 

وزارت راه و شهرسازی درباره رای دیوان عدالت اداری ادامه آمده است:
خدا خودش خوب شاهد اســت که ما هرچه در توانمان بود، ایستادگی 
کردیم. هرچه توانســتند، کردند، از ما چندین شکایت هم کردند.اما ما 
لحظه ای در دفاع از حقوق شــهروندان عقب ننشستیم. دیوان عدالت 
اداری حکم نهایــی خود مبنی بر عدم دخالــت دولت درقیمت گذاری 

بلیت هواپیما را ابلاغ کرد. شرمنده شما شدیم.
گفتنی است در روزهای گذشته رئیس دیوان عدالت اداری در نامه ای 
به وزیر راه و شهرســازی با تأکید بر اجرای رأی صادره از هیأت عمومی 
این دیــوان در خصوص تعیین قیمــت بلیت هواپیمــا، اختیارات این 

وزارتخانه را در کنترل قیمت بلیت هواپیما سلب کرد.
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 اقدامات رئیس جمهور آینده برای نجات بازار

تعطیلی نامرئی بورس تا انتخابات

رجا ابوطالبی  بازار سرمایه معطل روشن شدن 
نتیجه انتخابات است و بســیاری از تحلیلگران بر 
این باورند که بازار یه نوعی تعطیل شده؛ حتی اگر 
در ظاهر هــر روز به راه خود ادامــه دارد؛ اگر بازار 
از این جایی که اســت پایین تر بیایــد، باید درب 
بورس ایران را بســت.هلن عصمت پناه، اســتاد 
دانشگاه و کارشناس بازار ســرمایه در ابتدا علل 
هفته هایی که بورس در کما بود را به تصویر کشید 
و گفت: به دلیل محدودیــت دامنه، توانایی خرید 
و فروش سهام هم محدود شــده و این به خودی 
خود، گــردش نقدینگی را در بــازار کاهش داده 
اســت و موثر در ارزش معاملات و حجم معاملات 
است؛ لذا قرار نیســت با این اوصاف اتفاق خاصی 
در بازار بیفتد، ضمــن اینکه این مدت محدودیت 
دامنه نوســان مصادف با اوج مجامع شــرکت ها 
بود، مجامع هر ســاله گردش نقدینگی را در بازار 
افزایش میداد اما امســال به دلیــل محدودیت 
دامنه نوسان، این فرصت در بازارسرمایه سوخت 
شــد؛ بنابراین اگر در این شرایط دامنه باز می شد 

هیجانات بیشتر و ریسک بازار هم بالاتر میرفت.

محدودیت دامنه نوسان، خوب یا بد؟
عصمت پنــاه ادامــه داد: بعد از حادثــه رییس 
جمهــور و هیئت همراه، دامنه نوســان بورس به 
مثبت و منفی دو درصد کاهش پیــدا کرد که به 
عقیده بنده به دلیل کنتــرل هیجان و بلاتکلیفی 
بازار، در کنار بی اعتمادی که از قبل ایجاد شــده 
بود، بهتر اســت تداوم محدودیت دامنه تا روشن 
شدن تکلیف انتخابات ریاســت جمهوری برقرار 
باشد؛ البته که سازمان بورس تا تاریخ نهم تیرماه، 
محدودیت دامنه نوسان را ادامه دار کرد اما فضای 
بازار حتی بعــد از انتخابات هــم، همچنان مبهم 

است. چرا که این موضوع که قرار است چه کسی 
بر جایگاه ریاست جمهوری بشــیند و سخنان و 
اقدامات او در خصوص بــورس، قطعا بر روند بازار 

بعد موثر خواهد بود.

نابودی برخی صنایع
عصمت پنــاه در خصــوص ریســک های صنایع 
بازار نیز ابراز نگرانــی کرد و گفت: اگــر نگاهی به 
ریسک های سیســتماتیک و متغیرهای اقتصادی 
بیندازیم، واضح است که بسیاری از صنایع در یکی 
دو سال گذشته بســیار تحت مداخله بی رویه و بی 
اساس قرار گرفتند. این مداخلات به حدی بود که 
منجر به توقف طرح های توســعه و خطوط تولید، 
کاهش حاشیه ســودعملیاتی بنگاه ها، افت شدید 
سرمایه در گردش و کاهش نرخ بازده شد.این استاد 
دانشگاه این اتفاقات را فاجعه خواند و گفت: اثرات 
منفی در شاخص فعالیت شــرکت ها یعنی کاهش 
بهره وری و کاهش درآمدزایی کــه متاثر از کاهش 
حجم تولید و فروش است که نتایج این اثرات را در 
مجامع امسال مشــاهده کردیم. بنابراین تا زمانی 
این مشکلات حل نشــود، توجه به این صنایع برای 

سرمایه گذاری گزینه ریسکی می باشد.

تامین مالی بنگاه ها
عصمت پناه هزینه تامیــن مالی بنگاه ها را نیز یک 
تحدید دیگر بــرای بنگاه ها قلمــداد کرد و گفت: 
بنگاه ها به دلیل افت شاخص فعالیت و سرمایه در 
گردش به ســمت تامین مالی خواهند رفت که با 
رشد نرخ بهره، به مرور زمان دچار رشد هزینه های 
مالی خواهند شد.حتی رشد درآمد سرمایه گذاری 
به عنوان درآمد غیرعملیاتی بــرای بنگاه ها و اثر 

مثبت آن بر سود خالص کاهش یافته است.

اقدامات رئیس جمهور آینده برای
 نجات بازار

این کارشناس بازار ســرمایه در خصوص بایدهای 
دولــت چهاردهم گفت: اگر رییــس جمهور آینده 
صحبت از بورس و رســیدگی بــه آن میکند، بازار 
ســرمایه را باید ارجح به بازار پول برای تامین مالی 
دولت قرار دهد. از طرفــی هر نوع مداخله و تصمیم 
اشتباه و هر نوع ضعف اقتصادی کشور چون تحریم، 
تورم، کســری بودجه، رشــد نرخ بهره، فروش بی 
رویه اوراق و … ضربــه به بازار ســرمایه به عنوان 
مهمترین منبع تامین مالی دولت اســت.وی ادامه 
داد: با توجه به قرار گرفتن شــاخص و قیمت های 
ســهام در مناطق متناســب، اگر بازار از این جایی 
که هســت پایین تر بیاید، باید درب بورس ایران را 
بست. افت احتمالی بازار نیز به دلیل عدم مدیریت 
اســت. لذا نباید فراموش کنیم مدیران سازمان هم 
وظایفی در قبال بازار دارند.پــس حتی اگر رئیس 
جمهور آینــده موافق بورس نباشــد، مدیران باید 
فکری به حال بــازار کنند و زیر آن را ســفت کنند 
وگرنه همان اندک تقاضا و تمایل به بازار سرمایه از 

طرف فعالان بازار را هم از دست خواهد رفت.
عصمت پناه در آخر خاطر نشــان کــرد: بالاترین 
اثر مثبت بر بورس و به دنبال آن بر اقتصاد کشــور 
از صنایع و شــرکت های مولد نشــات میگیرد و 
تا زمانــی که حال ایــن صنایع خوب نشــود و از 
طرف مدیران حمایت نشــوند، روند بازار رشــد 
چشــمگیری نخواهد کــرد؛ گویــی از یک فرد 
بیماری کــه نمیتواند روی پای خودش بایســتد 
انتظار دویدن داشته باشی! کاهش ارزش دلاری 
بازار و ارزش معاملات این بیماری را کاملا نشــان 
میدهد.بازار توانایی ایــن را دارد که جنبه مثبت 

خود را نشان دهد، اما با شیب آرام!

زمین

طی روزهای اخیــر در قالب طرح 
جوانی جمعیت بــه خانواده های 
دارای ســه و چهــار فرزنــد در 
شــهرهای جدید پرند، هشتگرد، 
ایوانکی و ســهند زمیــن واگذار 
شــده و امروز نیز در شــهر جدید 
امیرکبیر در قطعات ۲۰۰ تا ۳۰۰ 
متری به منظور ساخت خانه های 
ویلایــی زمین اهدا شد.شــرکت 
عمران شهرهای جدید، همراستا 
با طرح نهضت ملی مســکن و در 
قالب طرح جوانی جمعیت اقدام به 
واگذاری زمین به متقاضیان فاقد 
مسکن دارای ســه و چهار فرزند 
می کند. در این راستا هفته گذشته 
در شهرهای جدید پرند، هشتگرد، 
ایوانکی و ســهند واگذاری زمین 
وجود داشته و در شهرهای جدید 
اصفهــان هفته آینــده واگذاری 
انجام می شــود. امروز هم در شهر 
جدید امیرکبیر بــا حضور احمد 
وحیــدی ـ وزیر کشــور، غفوری 
ـ مدیرعامــل شــهرهای جدید و 
مخلص الائمه ـ استاندار مرکزی، 

زمین هــای ۲۰۰ و ۳۰۰ متــری 
برای ســاخت خانه های ویلایی به 

متقاضیان، زمین اهدا شده است.
وحیــدی در آیین اهــدای زمین  
به خانواده های خــوش جمعیت 
اســتان مرکزی گفت: در هشــت 
سال قبل از دولت سیزدهم دچار 
رکود شدید در حوزه مسکن بودیم 
و باید آنچه از قبل مانــده بود نیز 
به اتمــام می رســید. همچنین 
کارهای در دســت اقدام باید آغاز 
می شــد. از طرفی رکود شــدید 
اقتصــادی و رشــد منفــی تورم 
نزدیک به ۶۰ درصد وجود داشت 
و شــهید رئیســی در این شرایط 
دولت را تحویــل گرفتند که گفته 
می شــد حتی مشــکل آب کشور 
هم بدون حل مســائل ما با آمریکا 
درست نمی شود اما این باور ۱۰۰ 
درصد غلط و شــرک آلــود بود.
سعید غفوری ـ مدیرعامل شرکت 
عمران شــهرهای جدیــد نیز در 
این مراســم بیان کرد: شهر جدید 
امیرکبیر آماده شــروع جهشــی 

برای ساخت خانه های یک طبقه 
حیاط دار اســت و لازم است وزیر 
کشور مســاعدت داشــته باشند 
تا توســط دســتگاه های خدمات 
رســان و شــبکه های زیرساخت 
تامین آب پایدار این شــهر شکل 
گیرد.به گفته غفوری ســاخت و 
ساز طرح نهضت ملی از ۲ میلیون 
و ۶۵۳ هــزار واحد گذشــته و در 
هفته های آینده شــتاب بیشتری 
خواهد گرفت که بــه برکت خون 
رییس جمهور شهید محقق شده 
است. امیدواریم این طرح ملی در 

سنوات آینده تداوم داشته باشد.
فــرزاد مخلص الائمه ـ اســتاندار 
مرکزی نیــز در این آییــن اظهار 
کــرد: ۹۰۰۰ واحد مســکونی و  
زمیــن در طرح جوانــی جمعیت 
و نهضــت ملــی مســکن بــرای 
متقاضیــان پیش بینی شــده که 
امروز اسناد بیش از ۲ هزار و ۱۵۰ 
واحــد در چند شهرســتان های 
استان برای طرح جوانی جمعیت 
تحویــل داده خواهــد شــد.وی 

افزود: حدود ۲۶۴ واحد مسکونی 
نیــز امــروز به بهــره بــرداران و 
متقاضیان عمدتا در شهرســتان 
ســاوه تحویل داده خواهد شــد. 
هفتــه آینده به صــورت وبیناری 
با سرپرســت ریاســت جمهوری 
تعــدادی از پروژه هــا از جمله در 
حوزه راه و شهرســازی، سلامت، 
آب رســانی و غیره افتتاح خواهد 
شد.استاندار مرکزی تصریح کرد: 
در همان روز بیمارســتان ولیعصر 
اراک نیز بهره برداری می رســد و 
اکنون بیمارســتان زنان و زایمان 
سینا آشــتیانی اراک فعالیت خود 
را آغاز کرده و دیالیــز اولین بیمار 
خــود را نیز پذیرش کرده اســت. 
مخلص الائمه گفت: شــهر جدید 
امیرکبیر تنها و نخســتین شــهر 
ویلایی کشــور اســت که بــه نام 
بنیانگذار مبارزه با اســتکبار میرزا 
تقی خــان امیرکبیــر نامگذاری 
شــده و امیدواریم بتوان در ادامه 
مســیر مبارزه بــا همــه عوامل 

استکبار طی شود.

واگذاری زمین به خانواده های خوش جمعیت در شهرهای جدید

و خودر

هواپیما

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴

شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به واگذاری بهره برداری زمین چمن شماره 1 استادیوم 
25 هزار نفری شهر قدس در  زمینی  به مساحت 8 هکتار و زمین چمن 12000متر مربع و زیر 

بنای 2000متر مربع به صورت اجاره برای مدت دو فصل و نیم از طریق مزایده  عمومی اقدام نماید.
مدت قرارداد :  2/5 فصل شامل جام حذفی و لیگ برتر می باشد.

مبلغ اجاره  در فصل اول بر اساس نظر کارشناس رسمی دادگستری  به ازای هر بازی  در هفته  
3/500/000/000 ریال ) و به ازای  دو بازی در ماه  7/000/000/000 ریال برای  هفته دوم  و چهارم 
هر ماه(  می باشدو در فصل های  بعد  مبلغ هر بازی بر اساس کارشناسی جدید محاسبه خواهد شد و 

برای بازی های آسیایی مبلغ هر بازی دو برابر قیمت کارشناسی  هر سال خواهد بود
سپرده شرکت در مزایده 5/000/000/000ریال می باشد

ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان 
قابل قبول نمي باشد.

 پرداخت تضمین شركت در مزایده بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد 
بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 

مزایده گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مزایده را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به امور 
قرارداد های شهرداری قدس تحویل نمایند. 

 قيمت اسناد و نحوه واريز وجه :

شماره  حساب  به  كه  باشد  مي  ریال(  میلیون  )هشت  ریال  مزایده8/000/000  اسناد  قیمت    
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
مهلت خريد اسناد :

شروع خرید اسناد مزایده  از مورخ   1403/04/09 لغایت 1403/04/12بوده و  اسناد و مدارك مزایده  
ظرف مهلت مندرج درسامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir است.

مهلت تحويل و مدت اعتبار پيشنهادات :
مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 13 مورخ 1403/04/24 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 13 

همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد. 
مجوز مورد نياز جهت شركت در مزايده :

تیم های لیگ برترفوتبال بزرگسالان
پرداخت آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده است 

شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است
سایر شرایط در اسناد مزایده قید شده است.

تاريخ انتشار نوبت اول: 1403/04/02
تاريخ انتشار نوبت دوم: 1403/04/09

آگهی  تجدید فراخوان مزایده عمومی

روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت اول


